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LYSEKILS  

STADSFULLMÄKTIGES  

HANDLINGAR  

1909 

 
Lysekil 1910. 

Lysekilspostens boktryckeri 

 

P. M. 
Vid ingången af år 1909 voro följande personer Stadsfullmäktige: 

C. S. Lilliehöök, ordförande, 
M. Radhe, vice ordförande, 
J. E. Lindbom, 
L. A. Carlsson, 
C. Backman, 
J. A. Anderson, 
Axel Nilsson, 
J. G. Gunnerson, 
E. Luckey, 
John Sterner, 
B. P. Jonsson, 
G. Richter, 
Aug. Mattsson, 
C. A. Hernström, 
Alb. Wallin, 
H. Hansson, 
Alfr. Gustafsson, 
Aug. Kihlberg, 
L. Laurin, 
J. H. Lindman, 
O. G. Löfving, 
V. Bastholm, 
C. F. Lidell, 
O. Wallén. 
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Under året afled Herr Bastholm och ersattes med Herr Christensson. 
 
Utgifts- och inkomstförslag  
 
för  
 
LYSEKILS STAD  
 
år 1910. 
 
Inkomster: 
 
Arrenden, hyror och dylikt: 
 
Hyra för upplagskällaren   800:- 
”       af tullförvaltaren   600:- 
”       för stadsparken   2.000:- 
Tomt- och bergarrenden, förslagsvis  11.200:- 14.600:- 
 
Brännvinsmedel: 
 
Andel i försäljningsafgifter  648:- 
”         i brännvinsförsäljningsaktiebolagets årsvinst 35.000:- 35.648:- 
 
Öfriga föremål: 
 
Köttbesiktningsbyråns inkomster  1.500:- 
Vattenafgifter   1.400:- 
Arrende för Rotemyren   124:- 
Hundskattemedel   450:- 
Platshyror    150:- 
Bötesmedel    50:- 
Bevillningsafgifter   100:- 
Räntor    100:- 3.874:- 
 
Bidrag från Hamnstyrelsen: 
 
Till polisbevakningen   2.700:- 
”     amortering och ränta å hamnens lån  3.000:- 
”     stadsingeniörens lön   1.200:- 
”     renhållningen   200:- 
”     belysningen   2.000:- 9.100:- 
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    Transport 63.222:- 
 
 
    Transport 63.222:- 
 
Fordringar: 
 
Af Hamnstyrelsen   4.000:- 
”   tomtförsäljningskassan   72.838:61 76.838:61 
   Summa inkomster 140.060:61 
 
Utgifter: 
 
1.Fattigvården: 
 
Underhåll af hus och inventarier  850:- 
Understödstagares vård, beklädnad och underhåll 14.750:- 
Hospitals- och sjukhusafgifter  1.650:- 
Arfvode till Ordföranden   500:- 
”             ”   tillsyningsmannen  200:- 
Oförutsedda utgifter   650:- 
Förslagsanslag till barnavårdsnämnden  1.000:- 19.600:- 19.600:- 
 
II. Sundhetsvården: 
 
Aflöning åt två stadsläkare   2.500:- 
”              ”  sjuksköterskan   600:- 
”              ”  två barnmorskor  800:- 
Veterinärens arfvode   120:- 
Underhåll af hus och inventarier med  
brandförsäkring m. m.    300:- 
Sjukas vård och underhåll   1.090:- 
Öfriga förbrukningspersedlar  100:- 
 
Öfriga behof: 
 
Sundhetssyn    100:- 
Ved    250:- 
Diverse    400:- 
Hyra för lokal till köttbesiktningsbyrån  500:- 
Städning    180:- 
Aug. Ehnbergs lönetillägg   180:- 7.120:- 7.120:- 
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III. För undervisningen: 

Anslag till samskolan   2.500:- 
”           ”   föreläsningsföreningen  600:- 3.100:- 3.100:-    
 
IV. För allmänna byggnader, platser o. d.: 
 
Anskffning af nya inventarier samt underhåll  
af hus och inventarier   1.500:- 
Brandförsäkringspremier   500:- 2.000:- 
 
Underhåll af gator, torg, vägar m. m.: 
Underhåll af gator m. m.    1.300:- 
Renhållningen   4.045:- 
   Transport 5.345:- 2.000:- 29.820:- 
 

   Transport 5.345:- 2.000:- 29.820:- 

Förbättring av diverse gator  4.000:-  
Skötsel av stadens planteringar  300:- 
Hyra för upplagsplats för sopor  30:- 
Snöskottning    100:- 9.775:- 
 
Gatubelysningen: 
 
Belysningsafgift för 1910   7.500:- 
Underhåll af ledningar och lampor  1.500:- 9.000:- 
 
Vatten- och kloakledningar: 
 
Underhåll och utvidgning samt spolning  
och rengörning af kloakledningar  4.000:- 
underhåll af vattenledningsverket med tillhörande  
byggnader och ledningar   2.000:- 
sekreterarens arfvode   100:- 
oförutsedda utgifter   1.400:- 
upprensning af Rotemyren   21.800:- 29.300:- 
 
Brandväsendet:  
 
Arfvode till brandchefen   400:- 
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Brandkoporalens lön och beklädnadsersättning 1.250:- 
Lön till 4 brandsoldater á 150:-  600:- 
”           6 ”                        125:-  750:- 
”           5                           100:-  500:- 
Brandsynearfvode   320:- 
Olycksfallsförsäkringspremier  107:50 
Brandförsäkringspremier   75:- 
Annonser, porto, m. m.    75:- 
Kol, ved, trassel, olja m. m.   250:- 
Nyanskaffning och underhåll af brandattiralj  
och brandtelegraf   650:- 
Oförutsedda utgifter   150:- 5.127:50 
 
Öfriga behof: 
 
Stadsingeniörens lön   2.500:- 
O. A. Thorén för tillsyn å Grötön  450:- 
Bidrag till skjutsentreprenör  100:- 
Platsarrende rör rörbrunn   25:- 
Olyckfallsförsäkringspremier för stadens arbetare 200:- 
Handräckning vid mätningar, verkställda af  
stadsingeniören, samt arfvode åt stadens ombud  
vid mätningar m. m.    550:- 3.825:- 69.027:50 
 
V. Verk och inrättningar: 
 
Borgmästarens lön och tjänstgöringspenningar 4.500:- 
Två rådmanslöner   600:- 
   Transport 5.100:-  88.847:50 
 
   Transport 5.100:-  88.847:50 
 
En extra rådmanslön   100:- 
Stadsfiskalens lön och tjänstgöringspenningar 1.500:- 
Stadsvaktmästarens lön och beklädnadsersättning 1.300:- 
Skrifmaterial, papper, tryckningskostnader,  
inbindningskostnader m. m.   450:- 
Post & Inrikes tidningar   18:- 
Underhåll och transport af rannsakningsfångar 250:- 8.718:- 
 
Stadsfullmäktiges och nämnders expedition: 
 



 1909 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro                            Sällskapet Strömstierna Sida 6 
 

Arfvode åt stadsfullmäktiges och drätselkammarens  
sekreterare och stadskassör  2.500:- 
Tryckning och bindning   650:- 
Skrifmaterial, papper m. m.   100:- 
Postporton    50:- 
Hyra, eldning, städning af stadsingeniörskontoret 325:- 
Rit- och skrifmaterial åt stadsingeniörskontoret 150:- 
Telefonafgift    60:- 
Samtalsafgifter   5:- 
Afgift till svenska stadsförbundet  80:- 
Pension åt förre stadsingeniören  300:- 4.220:- 
 
Polisväsendet: 
 
Hälsovårdspolisens lön   1.320:- 
2 konstaplar med lön 1.400:-  2.800:- 
6 ” ”           1.200:-  7.200:- 
Beklädnad för 8 konstaplar   1.200:- 
”                 ”   hälsovårdspolisen  100:- 
1 extra poliskonstapel med lön 560:-  560:- 
3 ”       poliskonstaplar ”           360:-  1.080:- 
Extra polistjänstgöring vid sjukdomsfall och semester 500:- 
Eldning och städning i polisbyggnaden  375:- 
Skrifmaterial, bokbinderiarbeten m. m.   50:- 
Telefonafgift    60:- 
Samtalsafgifter   20:- 
Belysningsafgifter   75:- 
Olycksfallsförsäkringspremier  250:- 
Inköp af inventarier till polisbyggnaden  500:- 16.090:- 
 
Uppbördsverket: 
 
Stadsfogdens och kronouppbördskassörens lön 1.200:- 
Telefonavgift   60:- 
Afgift för samtal   10:- 
Mantalsskrifningsarfvode   30:- 
Uppbördsblanketter, skrifmaterial,  
bokbinderiarbeten, porton   280:- 1.580:- 
   Transport  30.608:- 88.847:50 
 
   Transport  30.608:- 88.847:50 
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Öfriga behof: 
 
Skorstensfejarens lön   200:- 
Hyra för rådhus enl. kontrakt  775:- 
Städning, eldning och belysning i rådhuset 600:- 
Hyra för tullvaktstugan   120:- 
Annonskostnader   1.000:- 
Kronoskatt    800:- 
Anslag till skyttegillet   250:- 
Anslag till idrottsföreningen Kamraterna 200:- 3.945:- 34.553:- 
 
VI Afskrifningar å kommunalutskylder    6.000:- 
 
VII. Räntor å upptagna lån: 
 
1910 års ränta å ett i Stockholms sparbank för  
hamnens räkning upptaget lån å 50.000 kronor,  
hvarå den 31 december 1908 återstod kronor 26.000:12  
och hvarå räntan för 1909 utgjorde   1.380:96 1.380:96 
 
VIII. Afbetalning å upptagna lån: 
 
Å hamnens lån    1.619:04 
Stadens sväfvande skuld uppkommen genom  
öfverskridande af 1909 års stat samt förskott till  
hamnkassan och tomtförsäljningskssan   80.000:- 81.619:04 
 
IX. Oförutsedda utgifter     6.013:55 
 
Härtill kommer af kyrkostämman beslutad uttaxering: 
För kyrkan    17.900:- 
”     folkskolan   13.000:- 
”     högre folkskolan   1.200:- 
”     barnavårdsnämndens behof  2.200:- 34.300:- 34.300:- 
    Summa utgifter 252.714:05 
Härifrån afgår beräknade inkomsterna    140.060:61 
    Bristen utgör således 112.653:44 
 
Bristen täckes på följande sätt: 
 
Debitering af personliga afgifter för skolan 50 öre per man och 25 öre per kvinna 800:- 
Upptagande af lån på kortare tid än två år   9.321:12 
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Uttaxering af kronor 5,5 per bevillningskrona, och då bevillningen af fastighet  
och inkomst utgör kronor 18.642:24 uppstår härigenom ett belopp af 
 102.532:32 
    Summa kronor 112.653:44 
 
Här anmärktes att det under år 1907 beviljade och ännu ej använda anslaget å 2.000 kronor för 
Rotemyrens uppränsning, hvilket ej medtagits i budgetförslaget för 1909, ej heller upptagits i 
detta budgetförslag, och att detta uraktlåtits för att slippa ytterligare rubba Magistratens 
förslag. 
 
För den särskild förvaltningen af stadens fastigheter upprättas följande 
 
Utgifts- och inkomstförslag: 
 
Inkomster: 
 
Behållning till år 1910    23.220:33 
Tomtförsäljningar under år 1910, förslagsvis  30.000:- 
Räntor å kapital, förslagsvis   1.000:- 54.220:33 
 
Utgifter: 
 
Ränta och amortering å lån    34.080:- 
Triangelmätningen    2.216:82 
Beräknad behållning till 1911   17.923:51 54.220:33 
 
 
Hamninrättningen. 
 
Inkomster: 
 
Beräknad uppbörd för 1910    21.000:- 
Kreditivlån      45.000:- 
Föreslagen ökning af kreditivet    5.400:- 
     Kronor 71.400:- 
 
Utgifter: 
 
Hamnkaptenens lön    1.500:- 
Hamnlotsens lön    200:- 
Hamnuppbördsprovision, förslagsvis   1.000:- 
Upptagning, målning och utläggning af bojarna  500:- 
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Eldning af hamnkontoret    50:- 
Underhåll af bryggor och kajer   1.000:- 
Kostnnader för nya kajförslaget   2.000:- 
Fyllning i Sillgränd    1.000:- 
Växelskuld för kajbyte    3.973:- 11.223:- 
 
Till stadskassan: 
 
Ränta och amortering å Rosviks bryggas lån  3.000:- 
Betalning av skulden till stadskassan   4.000:- 
Bidrag till renhållningen    200:- 
”                polisbevakningen   2.700:- 
”                stadsingeniörens lön   1.200:- 
”                belysningen    2.000:- 13.100:- 
 
       
Öfriga behof: 
 
Kreditivskuld    45.000:- 
Kreditivränta     1.500:- 
Ordförandens räkenskapsarvode   100:- 
Sekreterarens arfvode    100:- 
Oförutsedda utgifter    377:- 47.077:- 
    Summa utgifter 71.400:- 
 
Betalningsterminerna för kommunalutskylder blifva tre, nämligen i Mars, i Juni och i 
September. 
 
Antaget af Stadsfullmäktige den 21 December 1909; betygas 
C. S. LILLIEHÖÖK 
 /Josef Centerwall. 
 
 
1909  Lysekils kommun  N:r1  
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 13 Januari 1909. 
 
Frånvarande var med anmält förhinder, som godkändes, Herr Laurin. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg var tillstädes. 
Vid protokollet tjänstgjorde undertecknad, sekreterare. 
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§ 1. 
Utdrag av Magistratens protokoll den 31 December 1908, § 146, som den 4 dennes 
offentligen upplästs och justerats, utvisande, att till stadsfullmäktige för tiden från och med 
detta års början till och med 1912 års slut valts följande personer, nämligen: 
Öfversten C. S. Lilliehöök  med 7291 röster af 310 röstande, 
Fabrikören Elis Luckey  ”      7283 ”             309 ” 
Kamreraren J. A. Anderson ”      7262 ”             308 ” 
Förvaltaren J. Sterner  ”      7162  ”            308 ” 
Skeppsklareraren C. Backman ”       7137 ”           304 ” 
Segelmakaren J. Lindbom  ”       7110 ”           306 ” 
Vice Konsuln M. Radhe  ”       7068 ”           303 ” 
Kyrkoherden V. Bastholm  ”       7019 ”           303 ” 
Förste Stadsläkaren Axel Nilsson ”       6333 ”           275 ” 
Vice Konsuln J. G. Gunnerson ”       5532 ”           242 ” 
Byggmästaren Oscar Wallén                   ”       4218 ”           230 ” 
Sjökaptenen L. A. Carlsson ”       3727 ”           101 ” 
samt att närmast i röstetal kommit: 
Fabrikören Alfr. Bovik   med 2778 ”           162 röstande och 
Byggmästaren Rob. Christensson ”       2084 ”            74   ” 
Föredrogs; och hälsades nyvalde ledamoten Byggmästaren Oscar Wallén, välkommen bland 
Stadsfullmäktige. 
 
§ 2. 
Herrar Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök och vice Konsuln M. Radhe blefvo enhälligt och med 
acklamation omvalda till respektive Ordförande och vice Ordförande för detta år; om hvilka 
val Magistraten skulle underrättas. 
 
§ 3. 
Anmälan från Drätselkammaren att densamma valt Herrar Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök 
och Fabrikören C. Th. Olsson till respektive Ordförande och vice Ordförande för detta år 
föredrogs och skulle läggas till handlingarna. 
 
§ 4. 
Sedan Drätselkammaren inkommit med yttrande i ärendet rörande anskaffande af tjänstelokal 
åt Stadsfiskalen, företogs detta ärende nu åter till behandling. 
 
Drätselkammarens yttrande hade följande innehåll: 
 
Enär tjänstelokal för Stadsfiskalen ej kunnat beredas i nuvarande poliskontorsbyggnaden, och 
då Drätselkammaren försport, att det af praktiska och ekonomiska skäl vore önskvärdt, att en 
cell för rannsakningsfångar härstädes komme till stånd, hade Stadsingeniören på uppdrag af 
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Drätselkammaren uppgjort alternativa kostnadsförslag med ritningar rörande på- och 
tillbyggnad å poliskontorsbyggnaden. Skulle Stadsfullmäktige besluta uppförandet af på- eller 
tillbyggnad till poliskontorsbyggnaden, borde Stadsfiskalen därstädes erhålla tjänstelokal, i 
motsatt fall eller intill dess dylik på- eller tillbyggnad blefve färdig, ville Drätselkammaren 
föreslå Stadsfullmäktige att antaga Stadsfiskalens erbjudande att skaffa sig själf tjänstelokal 
för ett belopp i ett för allt af 200 kronor per år, häruti dock ej inberäknade kostnaderna för 
inledandet och uppsättandet af telefon jämte telefonafgift, som staden jämväl borde bekosta. 
 
Härvid voro fogade de af Drätselkammaremn åberopade ritningarna och alternativa 
kostnadsförslagen å på- och tillbyggnad till poliskontorsbyggnaden, slutande det förra 
kostnadsförslaget, som afsåg en våning innehållande två rum och dessutom en rannsaknings- 
och en annan cell, å 3.770 kronor och det senare, som afsåg ett rum jämte afträde, å 1.726 
kronor. 
 
Sedan man tagit del af förenämnda yttrande och kostnadsförslag samt granskat ritningarna 
ifråga, uppstod en stunds diskussion. Sedan Herr Borgmästaren härefter på tillfrågan därom af 
Herr Lindman upplyst, att kostnaderna för transport af rannsakningsfångar under förra året 
uppgått till omkring 300 kronor, yrkade Herr Lindman, som förklarade sig anse alla skäl tala 
för en dylik lösning på en gång af frågan om Stadsfiskalens tjänstelokal och frågan om 
erhållandet af en rannsakningscell, att Stadsfullmäktige måtte besluta påbyggnad å 
poliskontorsbyggnaden i enlighet med Stadsingeniörens förslag och ritning, att Stadsfiskalen i 
denna påbyggnad erhölle sin tjänstelokal, samt att intill dess påbyggnaden ifråga blifvit färdig 
– den kunde lämpligen uppföras fram på sommaren – Stadsfiskalen finge beträffande 
tjänstelokal nöja sig med förhållandena sådana de nu vore. 
 
Efter en stunds diskussion och sedan Herrar Nilsson, Anderson m. fl. instämt i Herr Lindmans 
yrkande, beslöto Stadsfullmäktige att låta uppföra en påbyggnad å poliskontorsbyggnaden i 
enlighet med Stadsingeniörens förenämnda förslag, att för detta ändamål skulle af till 
oförutsedda utgifter anslagna medel utgå ett förslagsanslag å 3.770 kronor, samt att i den 
tillämnade påbyggnaden i poliskontorsbyggnaden skulle inrymmas bland annat tjänstelokal 
för Stadsfiskalen.  
 
Herr Ordföranden framställde jämväl proposition på Drätselkammarens förslag att medel 
skulle anslås till tjänstelokal åt Stadsfiskalen under tiden, intill dess den beslutade 
tillbyggnaden å poliskontorsbyggnaden blifvit färdig, men blef propositionen med 
öfvervägande nej besvarad, hvadan Drätselkammaren hemställan i denna del afslagits. 
 
§ 5. 
Företogs åter till behandling å sammanträdet den 15 nästlidne December till Drätselkammaren 
för yttranden remitterade ärendet angående hamnkassans skuld till stadskassan. 
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Hamnstyrelsen hade hos Stadsfullmäktige hemställt, att antingen sagda styrelse bemyndigades 
upplåna erfordeliga medel för betalandet af sin skuld till stadskassan, 15,700 kronor, eller ock 
att skulden finge kvarstå hos stadskassan. 
 
Drätselkammaren hade uti inkommet och nu föredraget yttrande tillstyrkt Stadsfullmäktige att 
bemyndiga Hamnstyrelsen att själf upplåna erfordeliga medel för återbetalandet af dess skuld 
till stadskassan, äfven som fr fortsättningen af kajarbetet i Rosvik. 
 
Herr Radhe, med hvilken Herr Gunnerson instämde, fann det egentligen komma på ett ut, 
huruvida ett eventuellt lån för anskaffandet af medel till betalandet af hamnkassans skuld 
upptoges af Hamnstyrelsen eller Drätselkammarn, men ansåg, att Drätselkammaren, som ju 
skulle handhafva stadens ekonomi, vore närmast därtill. Han yrkade emellertid, att skulden 
ifråga finge kvarstå hos stadskassan. Herr Gunnerson instämde med Herr Radhe. 
 
Herr Richter ansåg däremot, att om lån skulle upptagas för betalandet af ifrågavarande skuld 
till stadskassan, det vore Hamnstyrelsens och ej Drätselkammarens sak att ombesörja detta, då 
ju hamnkassan hade sina egna inkomster, samt yrkade bifall till Drätselkammarens förslag. 
 
Herr Lindman yrkade jämväl, under förhållande af att hamnens affärer borde skötas för sig, 
bifall till Drätselkammarens förslag. 
 
Herr Ordföranden häfdade den åsikten, att om Hamnstyrelsen behöfde lån, borde den och icke 
Drätselkammaren få i uppdrag att upptaga sådant. 
 
Det uppstod ytterligare en stunds diskussion, därunder Herr Radhe erinrade, att det icke vorwe 
ovanligt, att en stadskassa förskotterade vederbörande hamnkassa behöfliga medel. Herr 
Borgmästaren framhöll lämpligheten af, att ett lån för ifrågavarande ändamål upptoges, ett lån 
som hamnkassan borde förränta och amortera, hvilken myndighet nu än skulle upptaga 
detsamma, Herr Jonsson framkastade den frågan, om ej Hamnstyrelsen kunde bemyndigas 
upptaga ett lån på 25- á 30,000 kronor på kortare tid än två år, hvarefter ett nytt lån kunde 
tagas på lika lång tid, allt i afvaktan på ett eventuellt blifvande statslån. 
 
Härefter beslöto Fullmäktige att bifalla Drätselkammarens förslag, och skulle det blifvande 
lånet upptagas på kortare tid än två år. 
 
§ 6. 
En genom Magistraten inlämnad ansökan af åtskilliga husägare och hyresgäster vid Kors- och 
Färgaregatorna om Korsgatans förbättrande föredrogs och remitterades till Drätselkammaren 
för yttrande.  
 
§ 7. 
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Herr B. P. Jonsson hade uti ingifven skrifvelse väckt motion om, att Stadsfullmäktige måtte 
utse två revisorer att granska Järnvägskommitténs räkenskaper. 
 
Efter föredrag af denna motion beslöto Stadsfullmäktige att tillsätta två revisorer för 
granskning af bemälda räkenskaper, och utsågos till dylika revisorer Herrar G. Richter och 
motionären. 
 
§ 8. 
Uti ingifven och nu föredragen skrifvelse hade Herr Bastholm hemställt, att Stadsfullmäktige 
behagade fatta följande beslut: 
 
”Andre Stadsläkaren är berättigad att, när han för godt finner, deltaga i Fattigvårdsstyrelsens 
förhandlingar och beslut.” 
 
Herr Bastholm framhöll, att genom fattande af ett sådant beslut andre stadsläkaren skulle i 
förevarande hänseende blifva likställd med pastor i församlingen. 
 
Sedan emellertid undr den härefter uppkomna diskussionen dragits i tvifvelsmål, huruvida ett 
sådant beslut som det nu föreslagna vore lagligt, ändrade motionären sitt förslag på så sätt, att 
Stadsfullmäktige måtte besluta, att andre stadsläkaren måtte berättigas att, när han så funne 
för godt, deltaga i Fattigvårdsstyrelsens förhandlingar, men icke i dess beslut. 
 
Herr Gunnerson föreslog remiss till Fattigvårdsstyrelsen, som borde få yttra sig i frågan. 
 
Herr Jonsson ville icke vara med om remiss till fattigvårdsstyrelsen. 
 
Herr Luckey talade för afslag å motionen, medan Herr Lindman, med hvulken Herr Radhe 
instämde, förordade bifall till motionen, sådan den nu blifvit ändarad. 
 
Stadsfullmäktige beslöto härefter att utan remiss till Fattigvårdsstyrelsen bordlägga ärendet. 
 
§ 9. 
Drätselkammarens nu föredragna af Byggnadsnämnden tillstyrkta hemställan om 
bemyndigande att till ett pris af en krona 50 öre per kvadrataln få till Lars Petter Davidsson 
försälja tomten till huset N:o 4 vid Norra Kvarngatan, med den begränsning nya 
regleringsplanen och bifogad kartskiss utvisade, bifölls. 
 
§ 10. 
Drätselkammaren hade uti ingifvet och nu föredraget protokollsutdrag anhållit om 
bemyndigande att till ett pris af en krona per kvadrataln få till Timmermannen Gustaf 
Andersson försälja ett triangelformigt område om 360 kvadratalnar, beläget väster om hans 
vid Färgaregatan belägna tomt N:o 260, och af Andersson afsedt för tillökning af hans tomt. 
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Enligt nu föredraget protokollsutdrag från dess sammanträde den 1 Augusti 1908 hade 
Byggnadsnämnden på då förekommen anledning tillstyrkt försäljning af en dylik tillökning 
till förenämnda tomt. 
 
Stadsfullmäktige beslöto nu bifalla Drätselkammarens ifrågavarande anhållan. 
 
§ 11. 
Från Hälsovårdsnämnden hade ankommit anmälan, att Doktor R. Blume, som invalts i 
nämnden intill 1910 års slut, afsagt sig ledamotskapet däruti. 
 
Denna anmälan föredrogs nu, hvarefter Stadsfullmäktige i den afgångnes ställe genom val 
med slutna sedlar med nio röster utsågo Herr J. G. Gunnerson att vara ledamot i 
Hälsovårdsnämnden. Byggmästaren R. Christenson kom närmast i röstetal med åtta röster. 
 
§ 12. 
Tll gode män för tillsyn å förmyndarskap här i staden utsågs efter Apotekaren J. L. Lundberg, 
som enligt från Magistraten ankommen och nu föredragen anmälan afflyttat från staden. 
Kamreraren J. A. Anderson, samt omvaldes Rådmannen Lars Ödman, allt för en tid af fyra år. 
 
§ 13. 
Herr Radhe föreslog, att fastän ärendet ej stode på föredragningslistan för dagen, 
Stadsfullmäktige måtte i dag besluta att anmoda riksdagsmannen för Lysekil m. fl. städer, 
Herr Assessorn A. Åkerman, att vid årets riksdag motionera därom, att de af rikets städer, 
hvilken icke åtnjuta tolagsersättning, måtte befrias från skyldigheten att hålla fria lokaler för 
Tullverkets behof. 
 
Stadsfullmäktige, som beslöto att nu upptaga frågan till behandling, biföllo härefter enhälligt 
Herr Radhes förslag. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 14.  
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll tisdagen den 19 dennes kl. 1 e. m. hos 
Herr Ordföranden utsågos Herrar Carlsson och Kihlberg. 
 
Som ofvan. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
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L. A. CARLSSON. 
AUG. L. KIHLBERG. 
 
Att ofvanstående protokoll blivit å förut kungjord tid offentligen uppläst å Rådhuset tisdagen 
den 19 dennes kl. 5 e. m., betyga 
 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
 Josef Centerwall. 
 
 
1909 Lysekils N:r 2. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 28 Januari 1909. 
 
Närvarande: 
 samtliga Herrar Stadsfullmäktige, Herr Borgmästaren samt undertecnad, 
sekreterare. 
 
§ 14. 
På från Drätselkammaren inkommet förslag beslöts, att från stadskassan utgåede löner, 
arvoden och beklädnadspenningar fr. o. m. årets början och hädanefter skulle utbetalas: löner 
och arvoden månadsvis i förskott, tjänstgöringspenningar vid hvarje kvartals slut samt 
beklädnadspenningar halfårsvis i förskott. 
 
§ 15. 
Herr Ordföranden hade inkommit med följande skrifvelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Af nu gällande etc. – Bil. § 15. 
 
Efter föredragning häraf, och sedan Herr Radhe i egenskap af Hamnstyrelsens ordförande 
förklarat sig visserligen icke hafva något att erinra mot ifrågavarande förslag i och för sig, 
men ogilla dess motivering, beslöts att för yttrandes afgifvande remittera ärendet dels till 
Drätselkammaren och dels till Hamnstyrelsen. 
 
Väckt förslag om remiss äfven till Byggnadsnämnden afslogs. 
 
§ 16. 
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Drätselkammaren hade vid sammanträde den 22 dennes under åberopande af 2 § 
Ordningsstadgan för rikets städer beslutit föreslå Stadsfullmäktige att till upplagsplats för ved 
m. m. anvisa ett område om cirka 3.500 kvadratfot norr om kolbryggan i norra hamnen. 
 
Drätselkammarens protokoll rörande ifrågavarande beslut föredrogs nu. Under den härefter 
uppståndna diskussionen yrkade Herr Radhe remiss till Hamnstyrelsen, medan 
Drätselkammarens förslag förordades af Herr Anderson. 
 
Stadsfullmäktige beslöto att, med afslag å det framställda yrkandet om remiss till 
Hamnstyrelsen, bifalla Drätselkammarens förslag. 
 
Detta beslut afgjordes genom votering, därvid Herrar Anderson, Nilsson, Luckey, Jonsson, 
Richter, Mattsson, Hernström, Laurin, Lindman, Bastholm, Lidell, Wallén och Herr 
Ordförade röstade för Drätselkammarens förslag, medan öfriga ledamöter afgåfvo sina röster 
för Herr Radhes yrkande. 
 
Mot beslutet reserverade sig Herrar Radhe och Backman. 
 
§ 17. 
Följande från Drätselkammaren inkomna protokollsutdrag föredrogs: 
 
Utdrag af Drätselkammarens i Lysekil protokoll den 22 Januari 1909. 
 
§ 17. Från Kammarens ordförande hade en så lydande skrifvelse inkommit: 
 
”Till Drätselkammaren i Lysekil. 
 
Inom Sveriges stadssamhällen gör sig allt mer den åsikten gällande, att staden själf bör äga 
institutioner sådana som vattenledning, belysningsanläggningar medelst gas eller elektricitet, 
spårvägar m. m., och där någon af dessa anläggningar från början ägts af enskilde eller bolag 
de vanligen förr eller senare öfvergått i stadens ägo. Vi hafva sett, att detta blifvit fallet i 
Göteborg, där spårvägarna inköptes af staden, och ett nytt elektriskt verk för såväl kraft som 
belysning under den närmaste tiden anlagts. 
 
Det torde äfven inom vårt samhälle tagas i öfvervägande, huruvida icke ett eget 
elektricitetsverk skulle vara för staden förmånligt i stället för att, i afseende å stadens 
förseende med ljus, vara beroende af en entreprenör, som mot minsta möjliga valuta 
naturligtvis vill draga största möjliga vinst af sin uppgörelse med staden. 
 
På grund häraf vill jag hemställa att Drätselkammaren beslutar begära bemyndigande af 
Stadsfullmäktige att underhandla med Lysekils Elektriska Aktiebolag om köp af dess 
elektriska anläggning med ledningar. Lysekil den 21 Januari 1909. 
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C. S. Lilliehöök”. 

 
Då endast omkring tre år återstå af det nuvarande kontraktet om gatubelysningen, ansåg 
Drätselkammaren välbetänkt att redan nu söka ordna denna för samhället viktiga fråga. 
 
Under överläggningen framställdes yrkande om, att Drätselkammaren dessutom skulle 
bemyndigas afgifva förslag till nytt belysningskontrakt samt utreda kostnaden för ett eget 
elektriskt verk, och ansågs, att frågan om köp af bolagets anläggning borde komma i sista 
hand. 
 
Drätselkammaren beslöt enhälligt begära Stadsfullmäktiges bemyndigande: 
 
att inkomma med förslag på hvilka villkor det nuvarande kontraktet om gatubelysningen bör 
prolongeras: 
 
att samtidigt utreda kostnaden för anläggningen af eget elektricitetsverk, eventuellt med kraft 
från Trollhättans kraftstation; och i sista hand 
 
att underhandla med Lysekils Elektriska aktiebolag om köp af hela dess staden varande 
elektriska anläggning med ledningar.” 
 
I ärendet uppstod en stunds diskussion, hvarunder Herr Radhe uttryckte sin förvåning öfver 
Drätselkammarens brådskande med belysningsfrågan, då ju gällande belysningskontrakt för 
staden icke utginge förr än om 3½ år, medan Herr Ordföranden med instämmanden från 
Herrar Nilsson, Lindman och Jonsson framhöll lämpligheten af belysningsfrågans afgörande i 
god tid samt förordade bifall till Drätselkammarens förslag. 
 
Stadsfullmäktige beslöto härefter gifva Drätselkammaren det enligt ofvan intagna 
protokollsutdrag af densamma begärda bemyndigande. 
 
§ 18. 
För Stadsfullmäktiges pröfning däraf hade Drätselkammaren inkommit med ett förslag till 
kontrakt angående köpet af Lilla Bansvik, hvilket förslag grundade sig på Stadsfullmäktiges 
förut fattade beslut rörande villkoren för köpet ifråga samt med undantag för några smärre 
tillägg och ändringar öfverensstämde med ett från Badhusbolaget till Drätselkammaren 
ingifvet kontraktsförslag. 
 
Drätselkammarens förslag genomgicks och granskades nu punkt för punkt, och beslöto 
Fullmäktige för sin del godkänna förslaget ifråga med en del smärre ändringar, hvarigenom 
kontraktet skulle erhålla följande lydelse: 
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”Vi undertecknade, etc. --- Bil. § 18. 
 
§ 19. 
Från Riksdagsmannen, Assessorn A. Åkerman hade ankommit en skrifvelse så lydande: 
 
”Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Med anledning af Eder till mig gjorda anmodan att vid årets riksdag väcka motion därom att 
de af rikets städer, hvilka icke åtnjuta tolagsersättning, måtte befrias från skyldigheten att 
hålla fria lokaler för tullverkets behof, ber jag få erinra om följande. 
 
Sedan 1905 års statsrevisorer i sin berättelse om statsverkets förvaltning under år 1905 fäst 
uppmärksamheten på vikten af att frågan om reglering af den till vissa stapelstäder utgående 
tolagsersättningen ånyo tages under ompröfning, anhöll 1906 års riksdag med anledning 
häraf, att Kungl. Maj:t täcktes låta verkställa utredning, i hvilka afseenden reglering af 
nämnda tolagsersättning borde äga rum, samt därefter till riksdagen inkomma med det förslag, 
hvartill utredningen kunde gifva anledning. 
 
Denna riksdagsskrifvelse har hittills icke föranled tanan åtgärd än en remiss till 
kommerskollegium, som ännu har ärendet under behandling. 
 
Vid sådant förhållande torde en motion i det af Eder angifna syfte icke kunna leda till någon 
riksdagens åtgärd. Ett ytterligare stöd för denna min förmodan tror jag mig finna äfven i den 
omständigheten att det kraf, hvaråt Ni nu gifvit uttryck, blifvit vid 1906 års riksdag starkt 
framhållet af representanter för en stad, som i nu ifrågavarande hänseende är likställd med 
Lysekil. 
 
Stockholm den 19 Januari 1909. 
 

A. Åkerman.” 
 
Skrivfelsen lästes och skulle läggas till handlingarna. 
 
§ 20. 
Magistraten hade anmodat Stadsfullmäktige att afgifva yttrande med anledning af utaf Herr 
Radhe anförda besvär öfver Stadsfullmäktiges den 15 Dec. 1908, § 176, fattande beslut i 
ärendet rörande Drätselkammarens och Lysekils Elektriska Aktiebolags tvistiga 
mellanhafvanden angående ytterbelysningen för år 1907. 
 
Sedan besvärshandlingarna nu föredragits, beslöto Stadsfullmäktige att tillsätta en kommittén 
af två personer, som hade att uppsätta och inkomma med förslag till yttranden i frågan, och 
utsågos till kommittérade Herrar Borgmästaren och B. P. Jonsson. 
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§ 21. 
Herr Bastholms från senaste sammanträdet bordlagda motion att andre Stadsläkaren skulle af 
Stadsfullmäktige erhålla rättighet att närvara vid Fattigvårdsstyrelsens sammanträde och 
deltaga i dess förhandlingar, men icke i dess beslut, återupptogs nu till behandling samt bifölls 
på yrkande af Herr Anderson. 
 
§ 22. 
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll onsdagen den 3 Februari 1909 kl. 1 e. m. 
hos Herr Ordföranden utsågos Herrar Lindbom och Jonsson. 
 
Som ofvan, 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt. 
B.S. LILLIEHÖÖK. 
J.E. LINDBOM. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit å förut kungjord tid offentligen uppläst å Rådhuset 
onsdagen den 3 Februari 1909 kl. 5 e. m. betyga 
 
C.S. LILLIEHÖÖK. 
 Josef Centerwall. 
 
Bil. § 15. 
 
Till  
Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Af nu gällande hamnordning, af 10 Januari 1906, framgår, att till hamnen hör, utom själfva 
hamnområdet, endast bryggor och kajer. Något område utom kajerna har sålunda 
Hamnstyrelsen ej befogenhet disponera. 
 
Detta oaktadt har Hamnstyrelsen år efter år af stadens gator, torg och allmänna platser 
anekterat det ena området efter det andra till upplagsplatser och däraf tagit inkomsten. Jag vill 
i detta hänseende nämna Rosvikstorg, torgplanen mellan Rosviksgatan och Sundbergska 
magasinet, planen mellan nya kajen och Strandbergska huset, Sillgränd och Slätteskärsgatan 
m. fl. utom kajområdet belägna platser. 
 
Mollénska magasinet å Rosvikstorg inköptes oformligt nog af hamnens medel, men därmed 
följde ej, när densamma slutligen 1906 nedrefs, att tomtplatsen, som äges af staden, skulle få 
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disponeras för hamnen; den har heller aldrig af Stadsfullmäktige upplåtits till upplagsplats ej 
heller öfverlåtits till hamnen. 
 
Då jag anser att förhållandena mellan staden och hamnen i berörda hänseende böra klargöras 
och då det dessutom, enligt § 2 i Ordningsstadgan för Rikets Städer, åligger Stadsfullmäktige 
anvisa plats för upplag af gods, får jag härmed föreslå att Stadsfullmäktige besluta: 
 
1:o Bestämma huru stor del, till längd och bredd, af stränderna kring hamnområdet skall 
räknas till kaj (nödvändigt för tillämpningen af föreskrifterna i hamnordningens § 5. B); 
 
2:o Bestämma hvilka områden i hamnens närhet få användas till upplagsplatser; 
 
3:o Anmoda Byggnadsnämnden låta upprätta karta å såväl kajområdet som till upplagsplatser 
anvisad mark;  
 
4:o Att för hvarje gång nya upplagsplatser erfordras, Stadsfullmäktiges beslut i hvarje 
särskildt fall skall inhämtas, innan de få tagas i anspråk. 
 
Anhålles om remiss till Hamnstyrelsen, Byggnadsnämnden och Drätselkammaren. 
 
Lysekil de 25 Januari 1909. 
 

B. S. LILLIEHÖÖK. 
 
Bil. § 18. 
 
Vi undertecknade, Styrelse i Lysekils Nya Badhusaktiebolag, upplåta och försälja härmed till 
Lysekils stad, på grund af bolagsstämmans den 22 Aug. 1908 fattade beslut, vår ägande tomt 
om 11 kvadratrevar 42 kvadratstänger, benämnd Lilla Bansvik och belägen inom staden 
Lysekil samt på följande öfverenskomna villkor: 
 
1:o. att för undvikande af möjliga missförstånd och framtida tvister staden till förmån för 
bolaget afstår från strand- och vattenrätten vid bolagets områden vid Rosviksbukten och 
Släggön samt i Kyrkviken, räknadt från nuvarande stenpiren vid dambassinen till gränsen för 
utägorna vid Kyrkviken, dock att allmänna bryggan i Kyrkvik ej får avstängas eller trafiken 
därstädes hindras, samt att staden för sin del medgifver bolaget rättighet att anlägga fast bro 
öfver till Släggön; 
 
2:o. att bolaget tillerkännes full dispositionsrätt öfver de utfyllda områdena i kyrkviksbukten, 
med undantag för de angränsande delarna af Stora Badhusgatan, Kyrkviks vestra och 
Kyrkviks Norra Strandgata, hvilken sistnämnda gata må af staden utläggas till en bredd af 35 
fot, i och för en möjligen behöflig trottoar; 
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3:o. att å lägenheten Lilla Bansvik ej får uppföras någon badinrättning, så länge bolaget eller 
dess rättsinnehavare härstädes utöfvar badverksamhet; 
 
4:o. att staden betalar badbolaget en kontant köpesumma af Femton Tusen (15.000) kronor; 
 
5:o. att bolaget för då gängse pris får inlösa det område, som afsöndrats från Turisthotellets 
tomt, då Rorgängaren Anderssons arrendekontrakt upphör; 
 
6.o. att staden godkänner det aftal, hvarigenom bolaget till Granitaktiebolaget C. A. Kullgrens 
Enka i Uddevalla för stenupplag upplåtit ett inhängnat och mot Herr Carl Olssons utmarkslott 
beläget mindre område af lägenheten Lilla Bansvik, eventuellt till och med 1921; 
 
7:o. att bolaget medgifver staden rättighet att för all framtid för kör- och gångtrafik fritt 
begagna väg öfver bolagets område längs berget väster om badhustomten, från Rosviksgatan 
och fram till Kyrksviks Bergsgata och Stora Badhusgatans begynnelsepunkt, äfvensom att i 
nämnda gata eller väg nedlägga vatten- och kloakledningar, hvaremot staden förbinder sig att 
vid framtida regleringar af denna väg, i hvad på staden ankommer, lämna bolagets dåvarande 
anläggningar orubbade; 
 
8:o. att bolaget medgifver rättighet för staden att på egen bekostnad vid behof få draga en 
kloakledning från stora Badhusgatan öfver bolagets mark emellan Strandhotellet N:o 1 och 
berget vid den s. k. Karlavägen ned till sjön, hvarjämte staden förbinder sig att på sin 
bekostnad låta bortflytta den äldre kloakledningen emellan båda Strandhotellen, när en gång 
platsen emellan nämnda hotell kan komma att tagas i anspråk för någon byggnads 
uppförande; 
 
9:o skatter och onera hvilka drabba lägenheten Lilla Bansvik efter tillträdesdagen betalas af 
köparen; 
 
10:o. Lagfarts- och stämpelkostnaden betalas likaledes af köparen; 
 
11:o. för att något missförstånd beträffande bolagets gränser emot staden vid Rosviksbukten 
och Kyrkviken framdeles ej skall uppstå, bifogas denna köpehandling en af Stadsingeniören J. 
Calander i Januari månad 1909 upprättad karta. 
 
Och som förestående köpeskilling, kronor Femton Tusen (15.000). Blifvit denna dag erlagd, 
afhända vi oss denna dag berörda lägenhet Lilla Bansvik och tillägga densamma Lysekils stad 
att för alltid äga och besitta. 
 
Stockholm, Göteborg och Lysekil den … 
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å Lysekils Nya Badhusaktiebolags vägnar: 
DESS STYRELSE. 
 
  
 
1909  Lysekils kommun  N:r 3. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 11 Februari 1909. 
 
Frånvarande med anmälda och godkända förfall Herrar Nilsson och Gunnerson och utan 
sådant författ Herr Hansson. 
 
Herr Radhe var ej närvarande under behandlingen af de under §§ 23, 30 och 34 här nedan 
anmärkta ärenden, och Herr Sterner infann sig, sedan vid sammanträdets början upplystes, att 
han blifvit hindrad att på härför utsatt tid komma tillstädes, då det under § 26 här nedan 
anmärkta ärendet företogs till behandling. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar sammanträdet. 
Vid protokollet tjänstgjorde undertecknad, sekreterare. 
 
§ 23. 
Från de af Stadsfullmäktige den 28 nästlidne Januari för afgifvande af förslag till infordrat 
yttrande i anledning af de utaf Herr v. Konsuln M. Radhe anförda besvär öfver Fullmäktiges 
den 15 Dec. 1908, § 176, fattade beslut i ärendet rörande Drätselkammarens och Lysekils 
Elektriska Aktiebolags tvistiga mellanhafvanden angående ytterbelysningen här i staden år 
1907 utsedde kommittérade, Herrar Borgmästaren Axel Sundberg och Handlanden B. P. 
Jonsson, hade inkommit följande förslag till berörda yttrande: 
 
”Till Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län. 
 
Sedan vice Konsuln Magnus Radhe hos Konungens Befallningshafvande anfört besvär öfver 
Stadsfullmäktige i Lysekil beslut den 14 December 1908, antecknadt under § 176 i 
protokollet, få stadsfullmäktige såsom infordrat yttrande i detta ärende härmed anföra 
följande. 
 
Till en början tillåta Stadsfullmäktige sig att rätta några uppgifter i besvärsskriften. Klaganden 
påstår, att klubbn efter propositionen på bifall till Drätselkammarens hemställan ”föll för 
några enstaka ja och det med en sådan hastighet, att andrum för begäran om votering icke 
förefanns.” Denna framställning af förloppet är dels missvisande, enär propositionen med full 
tydlighet besvarades med ja och något nej ej afhördes, om icke möjligen från klaganden själf 
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och dels oriktig, enär Ordföranden lämnade fullt tillräckligt rådrum för yrkande om votering, 
innan beslutet med klubbslag stadfästes. 
 
Klaganden grundar sitt yrkande om beslutets upphäfvande därpå, att proposition icke 
framställts å klagandens motion, utan endast å Drätselkammarens hemställan, hvilket 
fortfarande klaganden förmenar stå i strid med 41 § i Kungl. Förordningen om 
kommunalstyrelse i stad den 21 Mars 1862. I detta lagrum föreskrifves, att Ordföranden skall 
för hvarje fråga framställa proposition, så affattad, att den må kunna med ja eller nej besvaras. 
Detta har Ordföranden ovedersägligen gjort i föregående fråga. Och någon tvekan om 
innebörden af det fattade beslutet kan icke gärna förekomma. Då Drätselkammaren, till 
hvilken motionen öfverlämnats för yttrande, efter en utförlig motivering hemställt, att den 
icke måtte föranleda till någon Stadsfullmäktiges åtgärd, samt Stadsfullmäktige, efter 
propositionen å denna hemställan, bifallit densamma, så är det ju uppenbart, att motionen 
därmed blifvit afslagen. 
 
Härjämte förtjänar att anmärkas, att motionen ifråga innefattar förslag om Stadsfullmäktiges 
ingripande i Drätselkammarens förvaltningsbefogenhet. Af diskussionen framgick, att 
åtskilliga ledamöter ansågo ett sådant ingripande otillbörligt, och affattningen af 
Drätselkammarens hemställan häntyder jämväl på, att kammaren själf haft en sådan åsikt. 
Från denna synpunkt sedd, synes frågan hafva erhållit sin lämpligaste behandling genom 
proposition i den ordning som skett. 
 
Genom hvad sålunda abförts anse Stadsfullmäktige det vara ådagalagdt, att beslutet 
tillkommit i laga ordning, och att någon kränkning af klagandens rätt icke ägt rum, i följd 
hvaraf Stadsfullmäktige vördsamt hemställa, att besvären måtte af Konungens 
Befallningshafvande lämnas utan afseende.” 
 
Efter föredragning häraf beslöto Stadsfullmäktige godkänna detta förslag såsom eget yttrande 
i ärendet; och skulle yttrandet i form af utdrag af detta protokoll öfverlämnas till Magistraten. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 24. 
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att till Skomakeribolaget L. J. Larsson & 
C:o till ett pris af tre kronor per kvadrataln försälja den till huset N:o 1 vid Kungsgatan 
hörande tomten, sådan den å bifogad karta inriktats, innehållande densamma 303 
kvadratmeter eller 858 kvadratalnar. 
 
Byggnadsnämnden hade tillstyrkt försäljningen af tomten ifråga.  
 
Sedan Herr Lindman yrkat bifall till denne Drätselkammarens hemställan, blef densamma 
bifallen. 
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§ 25. 
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att till ett pris af två kronor 50 öre per 
kvadrataln till Fabrikören Carl Cornér försälja ett område invid Kölhalningsbryggan, utmärkt 
å bifogade kartskiss, samt innehållande omkring 230 kvadratmeter eller 653,4 kvadratalnar, 
äfvensom det vidliggande område, hvarå Herr Cornérs fabrik är uppförd. 
 
Byggnadsnämnden hade tillstyrkt försäljning af ifrågavarande områden. 
 
Herr Ordföranden upplyste nu, att Fabrikören Carl Cornér, som af Drätselkammaren endast 
begärt att få köpa förstnämnda området, emellertid förklarat sig villig köpa jämväl det 
område, hvarå hans fabrik är uppförd. Herr Lindman ansåg icke rätta tidpunkten att sälja 
områdena ifråga ännu vore inne, då stadsplanefrågan icke vore afgjord, utan yrkade 
bordläggning af ärendet, till dess stadsplanen fastställts, under framhållande af att, om någon 
försäljning ifråga nu ej komme till stånd, Fabrikören Carl Cornér borde, när densamma en 
gång beslutades, hafva företräde till köp. 
 
Herr Backman förenade sig med Herr Lindman, medan Herr Anderson, yrkade bifall till 
Drätselkammarens förslag. 
 
Stadsfullmäktige beslöto utan votering att bordlägga ärendet. 
 
§ 26. 
En af Drätselkammaren framställd, af Byggnadsnämnden tillstyrkt begäran om bemyndigande 
att till ett pris af en krona 50 öre per kvadrataln vid Södra Kvarngatan i enlighet med bifogad 
kartskiss innehållande 260 kvadratmeter eller 737 kvadratalnar, bifölls. 
 
§ 27. 
Från Hamnstyrelsen hade inkommit fljande protokollsutdrag: 
 
”Utdrag af protokoll, hållet vid Hamnstyrelsens i Lysekil sammanträde den 3 Februari 1909. 
 
§ 4.n Föredrogs utdrag af Stadsfullmäktiges protokoll den 13 nästlidne Januari, § 5, 
innehållande Stadsfullmäktiges i anledning af Hamnstyrelsens  förfrågan fattade beslut att i 
enlighet med Drätselkammarens förslag bemyndiga Hamnstyrelsen att på kortare tid än två år 
upplåna medel för återbetalande af dess skuld till stadskassan, äfvensom till fortsättandet af 
kajarbetet i Rosvik. 
 
Som emellertid Stadsfullmäktiges ifrågavarande beslut icke syntes Styrelsen fullt tydligt, 
särskildt beträffande storleken af det blifvande lånet, beslöt Styrelsen ingå till 
Stadsfullmäktige med begäran att få upptaga ett kreditivlån å 45.000 kronor, för att därmed 
dels inbetala ett förutvarande kreditivlån å 10.000 kronor, dels återbetala skulden till 
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stadskassan å 15.700 kronor och dels bestrida kostnaderna för fortsättningen af kajarbetet i 
Rosvik. 
 
Som ofvan 
Josef Centerwall. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
   Josef Centerwall.” 
 
EFTER FÖREDRAGNING HÄRAF BESLÖT Stadsfullmäktige att med bifall till 
Hamnstyrelsens i ofvanintagna protokollsutdrag framställa begäran bemyndiga sagda styrelse 
att upptaga ett kreditivlån å fyrtiofem (45.000) kronor, för att därmed dels inbetala ett 
förutvarande kreditivlån å 10.000 kronor, dels återbeala Styrelsens skuld till stadskassan; 
15.700 kronor, och dels bestrida kostnaderna för fortsättningen af kajarbetet i Rosvik. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 28. 
Fattigvårdsstyrelsen hade, såsom inkommet och nu föredraget protokollsutdrag utvisade, å 
sammanträde den 25 nästlidne Januari beslutit hos Stadsfullmäktige förorda, att Fredrik 
Abrahamsson enligt därom framställd begäran, måtte få köpa den hans fader, 
understödstagaren Johan Abrahamsson, förr tillhöriga, numera till Fattigvårdsstyrelsen 
förskrifna stuga, N:o 4 Bansviksgatan, till ett pris af 650 kronor, däruti ock inbegripen 
Fattigvårdsstyrelsens eventuella framtida rätt till faderns lösegendom, att genast kontant 
betalas och på villkor i öfrigt, som Fattigvårdsstyrelsen vid köpets afslutande ville närmare 
stipulera, allt dock under förutsättning, att tomten, hvarpå stugan är belägen, icke inom en 
alltför snar framtid komme att behöfvas för gaturegleringen. 
 
Drätselkammaren, dit ärendet af Stadsfullmäktiges Herr Ordförande remitterats, hade enligt 
därifrån inkommet och nu likaledes föredraget protokollsutdrag förordat Fattigvårdsstyrelsens 
förslag, men med det ytterligare villkor, att blifvande ägaren till huset borde tillförbinda sig 
att utan någon som helst kostnad för staden låta bortflytta huset, om det komme att beröras af 
en blifvande gatureglering. 
 
Sedan bifall yrkats af Herr Lindman till Fattigvårdsstyrelsens hemställan med det af 
Drätselkammaren ytterligare föreslagna villkoret och af Herr Radhe till samma hemställan, 
men utan ytterligare villkor, blef ärendet på yrkande af Herr Gustafsson, som ansåg att 
Byggnadsnämnden borde höras i frågan, för yttrandes afgifvande remitterad till denna 
myndighet. 
 
§ 29. 
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Företogs val af ledamöter och suppleanter i taxeringsnämnden. Till ledamötr, som enligt 
Länsstyrelsens beslut till antalet skola vara fem, hade Valkommittén föreslagit Herrar 
Kamreraren J. A. Anderson, Förvaltaren Claes Edvard Rosén, Fabrikören E. Luckey, 
Fabrikören Aug. Mattsson, och v. Konsuln J. G. Gunnerson. 
 
Herrar J. G. Gunnersen och Mattsson undanbåde sig emellertid nu att ifrågakomma vid valet. 
 
Härefter valdes först med slutna sedlar ledamöter, därvid utsågos Kamreraren J. A. Anderson 
och Förvaltaren Claes Edvard Rosén med hvardera 20, Stenhuggaren Alfr. Gustafsson med 
18, v. Konsuln J. G. Gunnerson med 17 och Fabrikören Aug. Mattsson med 15 röster. 
Närmast i röstetal kom Lotsförmannen Emilius Hörman med 10 röster. 
 
Sedan man genom särskildt beslut bestämt suppleanternas antal till fem, blefvo på förslag af 
Herr Lindman de af valkommittén föreslagna med acklamation utsedde till suppleanter i 
nedannända ordning, nämligen: Herrar Lotsförmannen Emilius Hörman, Byggmästaren R. 
Christensson. Handlanden O. G. Löfving, Skomakaren A. J. Schärberg och Skräddaren E. 
Lundell. 
 
Taxeringsnämndens Ordförande skulle om dessa val underrättas. 
 
§ 30. 
Undertecknad, sekreterare, hade genom Magistraten inkommit med en ansökan om förhöjning 
af lönen såsom stadskassör samt sekreterare hos Stadsfullmäktige och Drätselkammaren från 
2,000 till 3,000 kronor, hvilken ansökan nu föredrogs och för yttrandes afgifvande 
remitterades till Drätselkammaren. 
 
§ 31. 
Utom föredragningslistan föredrogs en af Herr B. P. Jonsson ingifven ansökan om ett bidrag 
af 100 kronor i år från staden till den nyligen bildade Lyse och Lysekils 
Trädplanteringsförening. 
 
Ansökningen remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
 
§ 32. 
Ett af Herr Oscar Wallén ingifvit skriftligt förslag om omnumrering af husen vid Norra och 
Södra Kvarngatorna blef ehuru det ej stod å föredragningslistan, upptaget till behandling och 
efter en stunds diskussion därom remitteradt till Byggnadsnämnden för inhämtande af dess 
yttrande i frågan. 
 
§ 33. 
Utom föredragningslistan upptogs till behandling en genom Magistraten inkommen skrifvelse 
från Lysekils Elektriska Aktiebolag, hvaruti bolaget förklarade sig villigt att för undvikande af 



 1909 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro                            Sällskapet Strömstierna Sida 27 
 

kompromiss och därmed förenade dryga kostnader höja den förut erbjudna 
förlikningssumman i dess tvist med Drätselkammaren om kostnaderna för ytterbelysningen år 
1907, eller 500 kronor, till 800 kronor, med villkor dock att det nu gjorda erbjudandet icke 
finge läggas till grund för ett eventuellt kompromissbeslut. 
 
Skulle detta bolagets förslag emellertid icke vid dagens sammanträde kunna afgöras i 
samband med förklaringen öfver Herr Radhes besvär öfver Stadsfullmäktiges beslut den 15 
Dec. 1908, § 176, skulle detsamma anses förfallet. 
 
Å skrifvelsen hade Herr Radhe tecknadt, att han skulle återtaga sina förberörda besvär, om 
Bolagets ifrågavarande förslag i dag antoges. 
 
Sedan Herrar Lindman och Richter uttryckt sin förvåning öfver, att Bolagets ifrågavarande 
förslag nu kommit hit och icke förut till Drätselkammaren, samt Herr Mattsson förordat en 
uppgörelse i godo af tvisten ifråga, beslöts, att Bolagets nu gjorda erbjudande icke skulle 
föranleda någon Fullmäktiges åtgärd. 
 
§ 34. 
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll tisdagen den 16 dennes 1909 kl. 2 e. m. 
utsågos Herrar Backman och Lindbom.  
 
Som ofvan. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
C.S. LILLIEHÖÖK. 
J.E. LINDBOM. 
CARL BACKMAN. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit å förut kungjord tid offentligen uppläst å Rådhuset tisdagen 
den 16 Februari 1909 kl. 5 e. m. betyga. 
 
C.S. LILLIEHÖÖK. 
 Josef Centerwall. 
 
  
1909 Lysekils kommun  N:r 4. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktige i Lysekil sammanträde den 12 Mars 1909. 
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På grund af Herr Ordförandens bortovaro leddes dagens förhandlingar af Herr vice 
Ordföranden. 
 
Herr Borgmästaren var närvarande å sammanträdet. 
Vid protokollet undertecknad sekreterare, utom vid behandlingen af under § 47 upptagna 
ärendet. 
 
§ 35. 
Bordlagda ärendet (§§ 137 och 158, 1908) rörande begärdt yttrande i anledning af Fru M. 
Lundströms testamente företogs nu åter till behandling. 
 
Sedan utaf genom Herr Borgmästaren Sundberg inlämnade och nu föredragna handlingar 
inhämtats, att fru Lundströms arfvingar icke kunnat medgifva Stadsfullmäktige anstånd med 
fattandet af beslut angående antagande eller förkastande af testamentet ifråga längre än till 
den 1 nästa april, beslöto Stadsfullmäktige att icke använda sif af testamentet, enär något 
öfverskott, sedan de däruti omnämnda legaten utgått, icke kunde vara att förvänta. 
 
§ 36. 
Herr Jonssons den 11 nästlidne Februari, § 31, väckta motion om ett bidrag i år från staden af 
100 kronor till Lyse och Lysekils Trädplanterngsförening blef, sedan Drätselkammaren, enligt 
hvad ingifvit och nu föredraget protokollsutdrag från dess sammanträde den 19 nästlidne 
Februari utvisade, förordat anslagets beviljande, nu bifallen. 
 
§ 37. 
Det den 26 November 1908, § 168, uppskjutna ärendet rörande Brandkorpralen Nordmarks 
ansökan om löneförbättring företogs nu åter till behandling därvid följande från  
Drätselkammaren inkomna protokollsutdrag: 
 
”Utdrag af Drätselkammarens i Lysekil protokoll den 10 Februari 1909. 
 
§ 33. 
Bordlagda, från Stadsfullmäktige remitterade ärendet rörande Brandkorpralen Nordmarks 
löneförbättring företogs nu åter till behandling och beslöt kammaren att hos Stadsfullmäktige 
tillstyrka bifall till antagandet af Brandchefens i frågan afgifna förslag, hvarigenom Nordmark 
icke skulle tillerkännas någon ökning beträffande lön och beklädnadspenningar, men däremot 
beviljas tre ålderstillägg å hvartdera etthundra kronor efter tre, sex och nio års tid och första 
ålderstillägget beräknas utgå från och med detta års början. Härjämte skulle en årlig semester 
af tio dagar af Nordmark åtnjutas. 
 
Som ofvan 
 Josef Centerwall. 
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Från det justerade protokollet rätt utdraget: betygas. 
   Josef Centerwall.” 
 
Brandchefens af Drätselkammaren åberopade förslag hade emellertid ”under förutsättning, att 
den af Fattigvårdsstyrelsen föreslagna löneförbättringen för tillsyningsmannen med 200 
kronor vinner Stadsfullmäktiges godkännande”. 
 
Efter en stunds diskussion, hvaraf framgick, att man ansåg, att Brandkorpralen icke borde 
hafva bättre löneförmåner än de ordinarie poliserna, beslöts återremittera ärendet till 
Drätselkammaren, som med afseende fästadt å Fullmäktiges nu framkomna mening angående 
Nordmarks aflöning, borde inkomma med förnyadt yttrande i ärendet, innefattande jämväl 
utredning om, huru stor del af föreslagna löneinkomsten för Nordmark bör belöpa på 
brandkorpralsbefattningen och huru stor del på befattningen såsom Fattigvårdsstyrelsens 
tillsyningsman. 
 
§ 38. 
Byggnadsnämnden hade nu inkommit med yttrande i det den 29 nästlidne Februari, § 28, 
behandlade ärendet rörande Fattigvårdsstyrelsens förslag, att Fredrik Abrahamsson måtte få 
köpa till nämnda Styrelse numera föreskrina huset N:o 4 Bansviksbergsgatan, i hvilket nu 
föredragna yttrande Byggnadsnämnden tillstyrkt köpet, enär byggnaden ej låge till hinder för 
gaturegleringens genomförande. 
 
Stadsfullmäktige beslöto härefter medgiva Fattigvårdsstyrelsen att till Fredrik Abrahamsson 
försälja huset N:o 4 Bansviksbergsgatan till ett pris af 600 kronor och utan det af 
Drätselkammaren föreslagna villkoret om husets bortflyttande. 
 
§ 39. 
Genom Magistraten hade infordrats Stadsfullmäktiges yttrandeöfver ett inom Kungl. 
Civildepartementet utarbetadt förslag till Lag angående ändrad lydelse af § 74 i förordningen 
om kommunalstyrelse i stad den 21 Mars 1862 1862, enligt hvilket lagförslag hädanefter 
Kungl. Maj:ts samtycke skulle erfordras för hvarje upptagande af lån från stadskommunens 
sida, med det enda undantaget, att underställning icke skulle vara behöflig ifråga om beslut att 
upptaga lån för tillfälliga behof, där genom sådant beslut sammanlagda beloppet af 
kommunens utan underställning skedda upplåning icke komme att öfverstiga hälften af den 
summa, som för det sistförflutna kalenderåret beslutits skola i stadskommunen anskaffas 
genom uttaxering. 
 
Efter föredragning af handlingar i ärendet beslöto Stadsfullmäktige att för sin del icke 
tillstyrka antagandet af lagförslaget ifråga i dess nu befintliga skick, enär den däruti 
föreslagna begränsningen beträffande stadskommunernas lånerätt syntes Stadsfullmäktige väl 
sträng och utföra en allt för stark hämsko på stadens frihet att fatta beslut om företag, som 
böra utan tidsutsträkt utföras 
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Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 40. 
Från Magistraten hade för yttrandes afgifvande öfverlämnats Kaptenen Carl Backmans besvär 
öfver Stadsfullmäktiges beslut den 28 sistlidne Januari, § 16, angående anvisande af ett 
område vid Norra Hamnen till upplagsplats. 
 
Efter föredragning af besvärshandlingarna beslöts att tillsätta en tremannakommitté för att 
inkomma med förslag till yttrande i ärendet, och utsågos till kommittérade Herrar 
Borgmästaren, v. ordföranden och B. P. Jonsson. 
 
§ 41. 
Genom Magistraten hade begärts Stadsfullmäktiges yttrande öfver en af Hulda Amalia 
Nilsson till Konungens Befallningshafvande i länet ställd ansökan om tillstånd att under tiden 
från och med den 1 Juni till och med den 30 September innevarande år i huset N:o 36 Lilla 
Kyrkogatan här i staden till badgäster vid måltider utskänka vin och öl. 
 
Efter föredragning af handlingarna i ärendet beslöto stadsfullmäktige nu för sin del tillstyrka 
bifall till ansökningen ifråga. 
 
§ 42. 
Från Magistraten hade till Stadsfullmäktige för kännedom öfverlämnats en afskrift af Kungl. 
Maj:ts nådiga resolution af den 29 Januari 1909 på de besvär Apotekaren T. H. Settergren 
anfört öfver Kungl. Maj:ts Befallningshafvandes i länet resolution den 14 Juli 1908 ifråga om 
Stadsfullmäktiges beslut att icke godkänna af klaganden anmäldt förhinder att deltaga i två 
Fullmäktiges sammaträden: hvilken handling nu föredrogs och lades till handlingarne. 
 
§ 43. 
En af stadens extra poliser genom Magistraten ingifven och af Magistraten förordnad ansökan 
om erhållande af hvardera 50 kronor till beklädnadspenningar remitterades till 
Drätselkammaren för yttrande.  
 
§ 44. 
Genom Magistraten hade inkommit en ansökan af förre extra poliskonstapeln A. E. Hansson 
om årlig pension af staden, hvilken ansökan efter föredragning remitterades till 
Drätselkammaren. 
 
§ 45. 
Från Arbetaren August Mattsson i N:o 12 Blekebacken hade genom Magistraten inkommit en 
ansökan om afkortning af den den kommunalskatt, 20 kronor 22 öre, som i år påförts honom, 
hvilken ansökan nu föredrogs. 
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Som emellertid Drätselkammaren en gång alla erhållit i uppdrag att verkställa dylika 
afkortningar, beslöts att öfverlämna ansökningen till Drätselkammarens behandling. 
 
§ 46. 
Från Drätselkammaren hade till Stadsfullmäktige öfverlämnats ett genom Drätselkammaren 
infordrat kostnadsförslag å anläggning för centraluppvärmning med varmvatten i 
poliskontorsbyggnaden härstädes, hvilket förslag slutade å 1.239 kronor, hvartill komme 
kostnaderna för schaktning, håltagning, murning, efterlagning m. m. uppgående till 200 
kronor. 
 
Uti förslaget åtföljande protokollsutdrag hade drätselkammaren tillstyrkt Stadsfullmäktige att 
antaga kostnadsförslaget ifråga, som afsåg uppvärmningen af hela poliskontorsbyggnaden i 
dess efter den beslutade påbyggnadens tillkomst befintliga skick. Efter föredragning af de 
ingifna handlingarna beslöto Stadsfullmäktige att för sin del godkänna det af 
Drätselkammaren tilstyrkta förslaget å poliskontorsbyggnadens uppvärmande. 
 
§ 47. 
Den från Stadskassören och Sekreteraren Herr Notarien Centerwall remitterade ansökan om 
löneförhöjning jämte Kammarens yttrande föredrogs. 
 
Drätselkammaren hade tillstyrkt en löneförhöjning från nuvarande 2.000 kronor med 500 
kronor eller 2.500 kronor att utgå från innevarande års början, och sökanden hade begärt 
lönens höjande till 3.000:-. 
 
Under diskussionen härom framhölls af flera talare det vidlyftiga arbete, som åligger 
Drätselkammarens och Stadsfullmäktiges sekreterare samt stadskassör, och som icke kan vara 
utan biträde skötas, och å andra sidan uttalades den åsikten, att befattningarna så nyligen 
tillsatts på ansökan till uppgifven lön af 2.000 kronor, att någon förhöjning utöfver 
Drätselkammaren föreslagit icke borde ifrågakomma. Sedan diskussionen förklarats afslutad, 
framställdes proposition på båda förslagen, först på ansökningen, som med blandade ja och 
nej besvarades, och därefter på Drätselkammarens förslag, som med öfvervägande ja 
besvarades. Votering begärdes, och framställde Ordföranden följande voteringsproposition: 
Den som bifaller Notarien Centerwalls ansökan om löneförhöjning med 1,000 kronor röstar 
ja, den det icke vill röstar nej: vinner nej hafva Fullmäktige beslutat i enlighet med 
Drätselkammarens förslag, att lönen höjes med 500 kronor att utgå från detta års början. 
 
Sedan denna voteringsproposition gillats, företogs omröstning, hvilken utföll så, att för 
ansökningen afgafs ja af 5 röstande och nej af 15 röstande. 
 
Stadsfullmäktige hade alltså beslutat i enlighet med Drätselkammarens förslag, som med 
klubbslag bekräftades. 
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Protokollet för denna § fördes af Ordföranden. 
 
§ 48. 
Att jämte Herr v. Ordföranden justera dagens protokoll lördagen den 20 Mars kl. 1 e. m. 
utsågos Herrar Bastholm och Richter. 
 
Som ofvan. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 
VILH. BASTHOLM. 
GUST. RICHTER. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit å förut kungjord tid offentligen uppläst å Rådhuset lördagen 
den 20 Mars 1909 kl. 2 e. m.: betyga 
 
MAGNUS TADHE. 

Josef Centerwall. 
 
 
1909 Lysekils kommun N:r 5. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 23 April 1909. 
 
Frånvarande med anmälda och godkända förhinder Herrar Gunnerson, Mattsson, Hernström 
och Hansson. 
 
Herr Borgmästaren öfvervar sammanträdet. 
 
§ 49. 
Sedan Drätselkammaren nu inkommit med yttrande uti  det under § 6 här ofvan antecknade 
ärendet rörande begäran om Korsgatans förbättrande återupptogs detta ärende nu till 
behandling. 
 
Drätselkammarens yttrande var åtföljt af två utaf Stadsingeniören upprättade förslag till 
korsgatans förbättrande, det ena enligt uppgjord profil öfver gatans afschaktning och det andra 
genom ordnad vattenafledning under trappor och under utfartsvägar till Lidellska tomten med 
bortsprängning af därför hindrande bergtaggar, slutande det förra förslaget å ett 
kostnadsbelopp af 1.793 kronor 50 öre och det senare á 265 kronor. 
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Af Drätselkammarens protokoll i ärendet inhämtades, att Kammaren, enär, om det större 
förslaget antoges, skulle tillkomma ännu större kostnader för sänkning af befintliga vatten- 
och kloakledningar med deras biledningar, så att genomförandet af det förslaget i sin helhet 
skulle gå till kanske bortåt 5.000 kronor, föreslogo Stadsfullmäktige att besluta ett 
förbättrande af Korsgatan i enlighet med det ofvannämnda å 265 kronor slutande förslag. 
 
Stadsfullmäktige beslöto härefter i öfverensstämmelse med Drätselkammarens förslag att till 
Korsgatans förbättrande anslå 265 kronor. 
 
§ 50. 
Byggnadsnämnden, till hvilken det under § 32 här ofvan antecknade förslaget om 
omnumrering af husen vid Norra och Södra Kvarngatorna ju remitterats, hade nu inkommit 
med af kartskiss åtföljdt förslag till dylik omnumrering i nämnda gatorm hvilket förslag efter 
någon diskussion af Fullmäktige godkändes. 
 
§ 51. 
Från de för afgifvande af förslag till förklaring öfver Herr Backmans besvär öfver 
Fullmäktiges beslut den 28 sistlidne Januari, § 16, angående anvisande af ett område vid 
Norra Hamnen till upplagsplats genom Fullmäktiges den 12 nästlidne Mars fattade och under 
§ 40 här ofvan antecknade beslut tillsatta kommittérade hade nu inkommit ett af Herrar 
Borgmästaren och Jonsson underskrifvet förslag till förklaring så lydande: 
 
”Till Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län. Genom etc. --- Bil. § 51.  
 
Å handlingen hade Herr Radhe antecknat, att han ej kunde instämma i förestående yttrande, 
enäe den norr om kolbryggan gjorda utfyllnaden delvis bekostats af hamnkassan samt i allt 
fall med områdets upplåtande borde anstå till dess den af Stadsfullmäktige beslutade 
utredningen om, hvilka områden som skola förvaltas af hamnstyrelsen blifvit fullbordad och 
godkänd. 
 
Sedan den ingifna handlingen upplästs, yrkade Herr Radhe, arr Fullmäktige skulle besluta att i 
den förklaring, som i saken komme att afgifvas uttala sitt gillande af Herr Backmans besvär, 
enär med utarrenderingen af det i § 16 här ofvan anmärkta området vid norra hamnen borde 
anstå, till dess frågan om, hvad som skulle höra till hamnområdet, af Fullmäktige blifvit 
afgjord. 
 
Herr Lindman åter yrkade, att Fullmäktige måtte besluta afgifva den infordrade förklaringen i 
ärendet i enlighet med det af Herrar Borgmästaren och Jonsson upprättade förslaget. 
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Sedan Herr Ordföranden belyst frågans innebörd, framställde han proposition först på bifall 
till Herr Lindmans yrkande, som besvarades med öfvervägande ja, och därpå på bifall till Herr 
Radhes yrkande, därvid svaret blef öfvervägande nej. 
 
Stadsfullmäktige hade alltså beslutit, att till Konungens Befallningshafvande afgifva 
förklaring i enlighet med det af Herrar Borgmästaren och Jonsson afgifna förslaget därtill. 
 
§ 52. 
Drätselkammaren, till hvilken f. extra poliskonstapeln A. E. Hanssons den 12 nästlidne Mars 
inkomna ansökan om årlig pension, enligt hvad § 44 här ofvan utvisar, remitterades för 
yttrande, hade nu ingifvit yttrande i ärendet i fråga, hvilket nu föredrogs. 
 
Drätselkammaren hade för principens skull icke ansett sig kunna tillstyrka Hanssons ansökan, 
enär denne icke varit upptagen på ordinarie lönestat och för öfrigt innehaft befattningen såsom 
extra polis mera såsom bisyssla. 
 
Under den därefter uppkomna diskussionen visade det sig, att man inom Fullmäktige var för 
att gifva Hansson ett understöd, ehuru åsikterna voro olika beträffande detsamma såväl form 
som storlek. Herr Jonsson, som upplyste, att Hansson vore sjuk, föreslog understödets 
gifvande i form af gratifikation. Förslag om beviljandet af pension, att åtnjutas för Hanssons 
återstående lifstid, framställdes döremot af Herr Nilsson till belopp af 2/3 af den lön Hansson 
åtnjutit, med den motivering, att Hansson varit i stadens tjänst i 30 år, af Herr Radhe, med 
hvilken Herr löfving instämde, till belopp af 300 kronor, hvartill eljest erforderligt 
fattigunderstöd nog torde komma att uppgå, samt af Herr Carlsson till belopp af 200 kronor. 
 
På yrkande af Herr Lindman blef ärendet emellertid återremitteradt till Drätselkammaren för 
ytterligare utredning. 
 
§ 53. 
Den af stadens extra poliser ingifna, under § 43 här ofvan förut antecknade ansökan om 
erhållande af 50 kronor hvardera i beklädnadspenningar, hvilken ansökan ju förordats af 
Magistraten, enär anslaget ifråga begärdes en gång för alla och sökandena redan för egna 
medel anskaffat uniformspersedlar, företogs nu åter till behandling, sedan Drätselkammaren 
inkommit med yttrande i ärendet. 
 
Drätselkammaren hade tillstyrkt bifall till ansökningen ifråga med vilkor likväl, att när någon 
af sökandena komme att lämna tjänsten, hans uniform skulle öfverlämnas till staden såsom 
dess egendom. 
 
Under den härefter uppkomna diskussionen yrkade Herr Nilsson, med hvilken Herr Radhe 
förenade sig, bifall till ansökan, och Herr Richter, att sökandena skulle erhålla det begärda 
anslaget först efter ett års tjänstgöring. 
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Herr Ordföranden framställde härefter proposition å bifall dels till ansökan, dels till 
Drätselkammarens och dels till Herr Richters förslag, därvid den första propositionen 
besvarades med öfverväldigande ja, medan de båda sistnämnda propositionerna besvarades 
med övervägande nej. 
 
Stadsfullmäktige hade alltså beslutat bifalla sökandenas begäran om erhållande af 50 kronor i 
beklädnadspenningar. 
 
§ 54. 
Magistraten hade uti ingifven skrifvelse hemställt om rätt för poliskonstapeln Rudolf 
Ljunggren, som på grund af sjukdom åtnjuter tjänstledighet från o. m. den 1 nästlidne Mars 
till den 8 nästkommande Maj, att under sjukdomen få uppbära tjänstgöringspenningarna och 
remitterades därefter till Drätselkammaren för afgifvande af yttrande däröfver. 
 
§ 55. 
Genom Magistraten hade infordrats Stadsfullmäktiges yttrande öfver en af Amalia 
Christensson härstädes hos Länsstyrelsen gjord ansökan om tillstånd att under tiden från och 
med den 1 nästkommande Juni till och med den 15 därpå följande September i huset N:o 22 
vid Kyrkviks Bergsgata här i staden till spisande gäster vid måltider utskänka vin och öl; 
beslöto Fullmäktige nu att, då serveringen i fråga fyller ett behof tillstyrka bifall till berörda 
anhållan. 
 
§ 56. 
Såsom genom Magistraten infordrat yttrande öfver en af Hedvig Ödman härstädes hos 
Länsstyrelsen gjord anhållan om tillstånd att under tiden från och med den 1 nästkommande 
Juni till och med den 15 därpå följande September i huset N:o 13 vid Badhusgatan här i 
staden till spisande gäster vid måltider utskänka vin och öl beslöto Stadsfullmäktige nu att 
tillstyrka bifall till berörda anhållan, enär serveringen ifråga fyller ett behof. 
 
§ 57. 
Enkefru Siri Browaldh hade skriftligen framställt en motiverad begäran att få helt och hållet 
afkortade de henne för år 1908 påförda kommunalutskylder. Ärendet remitterades till 
Drätselkammaren för yttrande. 
 
§ 58. 
På därom af Drätselkammaren gjord framställning beslöto Stadsfullmäktige att bemyndiga 
densamma att med Aktiebolaget Göteborgs Bank inleda underhandlingar om köp af dess del 
af den s. k. Mollénska jorden å Slätten. 
 
§ 59. 
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Revisionsberättelsen öfver Lysekils Brännvinsförsäljningsaktiebolags räkenskaper för 
försäljningsåret 1 Oktober 1907-31 December 1908 föredrogs; och beviljades för stadens del i 
bolagets styrelse ansvarsfrihet för nämnda tid. 
 
§ 60. 
Revisionsberättelsen öfver Lysekils Järnvägskommittés och Lysekils Järnvägsaktiebolags 
räkenskaper för tiden 25 Januari 1907 – 20 Mars 1909 föredrogs; och beviljades vederbörande 
ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattade. 
 
§ 61. 
Från Hamnstyrelsen och Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar inkomna 
anmälningar om dessa myndigheters ordförande- och vice ordförandeval för året lästes och 
skulle läggas till handlingarna. 
 
§ 62. 
Å sammanträdet väckte Herr Nilsson motion om inlösande för stadens räkning af det område, 
som komme att behöfvas för framdragande af Apoteksgatan. 
 
§ 63.  
Herr Bastholm väckte å sammanträdet den motion, att Fullmäktige skulle uppdraga åt 
Byggnadsnämnden att upprätta och hit inkomma med förslag till husnumrering i hela staden. 
 
§ 64. 
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll fredagen den 30 April kl. 2 e. m. utsågos 
Herrar Nilsson och Carlsson. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 

C. S. LILLIEHÖÖK. 
D. AXEL NILSSON. 
E. L. A. CARLSSON. 

 
Att ofvanstående protokoll blifvit å förut kungjord tid offentligen uppläst å Rådhuset fredagen 
den 30 April 1909 kl. 2 e. m. betyga 
 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
 Josef Centerwall. 
 
 
Bil. till prot. N:o 5 § 51. 
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Till 
Konungens Befallningshavande i Göteborgs och Bohus län. 
 
Genom Landshöfdingeämbetets resolution den 19 sistlidne Februari, n:o 200 E. D. 1909, har 
infordrats Stadsfullmäktiges i Lysekil förklaring med anledning af Carl Backmans besvär 
öfver Stadsfullmäktiges under § 16 i protokollet för den sistlidne Januari antecknade beslut 
om anvisande af ett område till upplagsplats för ved m. m.  
 
Med anledning häraf få Stadsfullmäktige i detta mål anföra följande: 
 
Klagandens besvär mynna ut däri, att Stadsfullmäktige icke ägt fatta beslut i ofvan 
omförmälda fråga utan att förut inhämta Hamnstyrelsens yttrande. Denna sin uppfattning 
stöder klaganden endast därpå att den upplagsplats, hvarom i målet är fråga, utfyllts i sjön på 
hamnkassans bekostnad. Klaganden synes nämligen anse, att styrelsen för nämnda kassas 
räkning äger dispositionsrätt öfver dylika af kassan påkostnade utfyllnader. 
 
Häremot tillåta Stadsfullmäktige sig framhålla, att upplagsplatsen icke ligger på den med 
hamnkassans medel verkställda utfyllnaden vid Kolbryggan, utan på ett område, som utfyllts 
genom Drätselkammarens försorg efter år 1904 och som ligger norr om Hamnstyrelsens 
utfyllnad. 
 
Hamnkassans rätt har således icke, på sätt klaganden påstått, blifvit genom överklagade beslut 
på något vis förnärmad. 
 
Ehuru klaganden icke uppgifvit något annat skäl för sitt påstående om Hamnstyrelsens 
hörande i ärendet, anse sig Stadsfullmäktige likväl böra till ådagaläggande af beslutets 
laglighet framkomma med några ytterligare upplysningar i målet. Enligt 7 och §§ §§ i stadens 
Drätselkammarreglemente, hvaraf ett exemplar härjämte bifogas, äger Drätselkammaren 
förvalta samt på högst 5 år utarrendera stadens fastigheter. I slutet af år 1908 erhöll kammaren 
ett anbud om arrende af upplagsplatsen, som obestridligen tillhör staden, hvarvid 
anbudsgifvaren uppgaf sig ämna använda det i och för upplag af ved m. m. Med anledning 
häraf ansåg sig Drätselkammaren på grund af bestämmelserna i 2 § 3 mom. i Ordningsstadgan 
för rikets städer böra före upplåtelsen inhämta Stadsfullmäktiges medgifvande att upplag af 
ved där finge äga rum. Ett sådant medgifvande synes Stadsfullmäktige kunna lämna utan att 
höra vare sig Hamnstyrelsen eller någon annan styrelse. I 36 § i Kungl. Förordningen om 
kommunalstyrelse i stad den 21 mars 1862 föreskrives visserligen obligatorisk remiss till 
Drätselkammaren eller annan styrelse, men detta stadgade har endast afseende å förslag, 
väckta af ledamot i Stadsfullmäktige. Då emellertid det öfverklagade beslutet afser ett af 
Drätselkammaren väckt förslag i ett kammarens eget ärende, kan icke den omständigheten, att 
remiss ansetts obehöflig, föranleda till beslutets upphäfvande. 
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En remiss till Hamnstyrelsen i ärendet måste också anses fullkomligt obehövlig, enär 
upplagsplatsen är så belägen, att den icke i någon mån hindrar tillträdet till Kolbryggan med 
dithörande kajer eller lossning och lastning därstädes. 
 
Genom hvad sålunda anförts anse Stadsfullmäktige sig hafva fullständigt gendrifvit 
klagandens påstående, att fullmäktige genom öfverklafande beslutet öfverskridit sin 
befogenhet och att beslutet hvilar på orättvis grund. 
 
Med anledning häraf och då beslutet otvifvelaktigt tillkommit i laga ordning, få 
Stadsfullmäktige härmed vördsamt hemställa, att besvären lämnas utan afseende. 
 
Lysekil den 
 
AXEL SUNDBERG  B. P. JONSSON. 
 
KONSUL m. Radhe kunde ej instämma i förestående yttrande, enär den norr om Kolbryggan 
gjorde utfyllnaden delvis bekostats af hamnkassan samt i fall områdets upplåtande bör anstå 
till dess den af Stadsfullmäktige beslutade utredningen om hvilka områden som skola 
förvaltas af Drätselkammaren och hvilka som skola förvaltas af Hamnstyrelsen blifvit 
fullbordad och godkänd. 
 
MAGNUS RADHE. 
 
 
1909 Lysekils  N:r 6. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 22 Maj 1909. 
 
Frånvarande voro: Herrar Gunnerson, Mattsson, Laurin, Lindman och Bastholm, samtliga 
med anmälda förhinder, som godkändes. 
 
§ 65. 
Sedan Herr Bastholm å nästföregående sammanträde väckt motion om att åt 
Byggnadsnämnden uppdraga att uppgöra förslag till ny husnumrering i hela staden, hade han 
nu inkommit med en skriftlig motion, så lydande: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Genom etc. --- Bil. § 65 A.  
 
Herr Nilsson hade i dag inkommit med bl. a. följande skriftliga motion: 
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”Till Lysekils Herrar Stadsfullmäktige. 
 
Genom etc. --- Bil. § 65 B. 
 
Då nu, förstberörda ärende upptogs till behandling, beslöts att i samband därmed behandla 
jämväl Herr Nilssons nämnda motion. 
 
Sedan de båda motionerna föredragits och förordats dels av Herr Nilsson med yrkande af 
remiss till Byggnadsnämnden eller någon särskild kommitté och dels af Herr Jonsson med 
yrkade af remiss till Byggnadsnämnden samt att Stadsfullmäktige måtte besluta uppsättande 
af namnplåtar å gatorna här i staden, beslöts att remittera ärendena till Byggnadsnämnden, 
äfvensom att namnplåtar å gatorna skulle uppsättas, när ärendena i fråga blifvit afgjorda. 
 
§ 66. 
Sedn från drätselkammaren inkommit utdrag af dess protokoll den 14 dennes, innehållade 
förnyadt yttrande rörande f. extra poliskonstapeln A. E. Hanssons ansökan om pension, 
återupptogs detta under § 52 här ofvan senast antecknade ärende till behandling. Af 
Drätselkammarens protokoll framgick, att Drätselkammaren, med ändring af sitt i ärendet 
förut gjorda uttalande, beslutit föreslå Stadsfullmäktige att bevilja Hansson en gratifikation å 
trehundra kronor, att utbetalas med tjugofem kronor i månaden. 
 
Efter föredragning af Drätselkammarens sagda utlåtande förekom öfverläggning, hvarunder 
gjordes yrkanden, nämligen: 
 
af Herr Nilsson, som ej ansåg antagandet af Drätselkammarens förslag vara till så stor nytta 
för Hansson, att en årlig pension af 300 kronor måtte tilldelas denne under hans återstående 
lifstid på grund af hans trettio¨riga tjänstetid i stadens tjänst; 
 
af Herr Luckey: att en årlig gratifikation af 300 kronor tilldelades Hansson; samt 
 
af Herr Wallén: af bifall till Drätselkammarens förslag. 
 
Herrar Radhe och Jonsson instämde i Herr Nilssons, Herr Gustafsson i Herr Luckeys yrkande. 
 
Herr Richter kunde ej vara med om beviljandet af pension, men hade intet yrkande. 
 
Sedan man enat sig om att bevilja Hansson understöd, i form af antingen pension eller 
gratifikation, beslöts på förslag af Ordföranden att först afgöra, huruvida understödet skulle 
utgå på ena eller andra sättet, och sedan beloppets storlek. 
 



 1909 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro                            Sällskapet Strömstierna Sida 40 
 

Proposition framställdes härefter på bifall till hvartdera af de två förslagen om beviljande af 
pension och om beviljande af gratifikation; och sedan Ordföranden förklarat sif finna 
proposition på förslaget om beviljande af gratifikation vara med ja besvarad, begärdes 
omröstning, som verkställdes enligt följande justerade voteringsproposition: 
 
Den som vill, att Stadsfullmäktige bevilja Hansson gratifikation, röstar ja, den det ej vill, 
röstar nej. Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige alltså beslutit tilldela Hansson pension. 
 
Vid upprop röstade: Herrar Lindbom, Backman, Andersson, Luckey, Rickter, Hernström, 
Wallin, Hansson, Kihlberg, Wallén, Lidell och Herr Ordföranden: ja. 
 
Men Herrar Radhe, Carlsson, Nilsson, Sterner, Jonsson, Gustafsson och Löfving: nej. 
 
Med 12 röster mot 7 hade Stadsfullmäktige alltså bifallit ja-propopsitionen och sålunda 
beslutit tilldela Hansson en gratifikation. 
 
Mot detta beslut reserverade sig Herr Nilsson med yrkande af bifall till sitt förslag, att en årlig 
pension å 300 kronor skulle beviljas Hansson under hans lifstid. 
 
Genom särskilda beslut och utan votering fastställdes gratifikationsbeloppet till 300 kronor, 
och bestämdes på förslag af Herr Lidell, att gratifikationen skulle utgå med tjugofem kronor i 
månaden från den 1 sistl. Januari. 
 
§ 67. 
Uti det under § 112 härofvan förut antecknade ärendet rörande Magistratens hemställan om 
medgifvande för poliskonstapel Rudolf Ljunggren att under tiden från ovh med den 1 sistlidne 
Mars till den 8 dennes, under hvilken tid han på grund af sjukdom åtnjutit tjänstledighet få 
uppbära tjänstgöringspenningar, hade Drätselkammaren nu inkommit med begärdt yttrande, 
hvaruti föreslogs, att Stadsfullmäktige måtte bifalla Magistratens berörda hemställan. 
 
Fullmäktige beslöto nu i enlighet med Drätselkammarens förslag. 
 
§ 68. 
Drätselkammaren hade nu med anledning av Stadsfullmäkiges den 12 sistlidne Mars fattade, 
under § 37 här ofvan antecknade beslut inkommit med förnyadt yttrande i ärendet angående 
Brandkorpralen Nordmarks löneförbättring, hvilket yttrande nu föredrogs. 
 
Med hänsyn till den inom Stadsfullmäktige uttryckta önskan, att Nordmark ej borde komma i 
åtnjutande af bättre löneförmåner än de ordinarie poliserna, tillstyrkte nu Drätselkammaren, 
med ändring af sitt förra förslag härutinnan, att Nordmark skulle från och med detta års början 
äga att såsom brandkorpral åtnjuta en årlig lön af 1.000 kronor med tre ålderstillägg å 
hvartdera 100 kronor efter respektive 3, 6 och 9 års tjänstgöring, därvid första ålderstillägget 
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skulle utgå från och med detta års början, äfvensom i beklädnadspenningar 150 kronor, 
hvarjämte han i egenskap af Fattigvårdsstyrelsens tillsyningsman skulle få uppbära ett årligt 
arvode af 200 kronor. 
 
Under öfverläggningen yrkades af: 
 
Herr Radhe, med instämmande af Herr Richter, bifall till Drätselkammarens senaste förslag 
med det tillägg, att Nordmark såsom Fattigvårdsstyrelsens tillsyningsman skulle få uppbära 
ett årligt arvode å 400 kronor, då i budgetförslaget för året, om ock förslagsvis, upptagits detta 
arvodesbelopp för befattningen; och  
 
af Herrar Luckey, Andersson och Sterner bifall till Drätselkammarens senaste förslag 
oförändradt. 
 
Fullmäktige beslöto i enlighet med Herrar Luckeys, Andersons och Sterners yrkanden. 
 
Genom särskildt beslut beviljades härefter Nordmark en årlig semester af 10 dagar. 
 
§ 69. 
Med anledning af Fru S. Browaldhs under § 57 härofvan förut antecknade ansökan att helt 
eller delvis blifva befriad från de henne för år 1908 påförda kommunalutskylderna här i 
staden beslöts nu att, i enlighet med hvad Drätselkammaren, såsom nu föredraget utdrag af 
dess protokoll utvisade, föreslagit, nämnda kommunalskatt skulle till hela sitt belopp afkortas. 
 
§ 70. 
Drätselkammarens hemställan om bemyndigande att till Bleckslagaren Valdemar Olsson för 
ett pris af 1 krona per kvadrataln försälja stadens, enligt af Stadsingeniören J. Calander detta 
år upprättad karta, 2.241:25 kvadratalnar innehållande del af tomten N:o 253 vid Norra 
Kvarngatan, hvilken hemställan Byggnadsnämnden tillstyrkt, bifölls. 
 
§ 71. 
Drätselkammaren hade anhållit om bemyndigande att till Amalia Abrahamsson för ett pris af 
1 krona per kvadrataln försälja dels ett nordost om den henne tillhöriga tomten N:o 133 A vid 
Södra Kvarngatan beläget område, afsedt att tilläggas hennes tomt, samt enligt bifogad, af 
Stadsingeniören J. Calander detta år upprättad karta innehållande i areal 48,13 kvadratmeter 
eller 136,5 kvadratalnar, och dels den nordost om nämnda område liggande tomten till 
blifvande hus N:o 12, innehållande 367,95 kvadratmeter eller 1.041,30 kvadratalnar, såsom en 
likaledes af Stadsingeniören J. Calander detta år upprättade karta utvisade 
 
Byggnadsnämnden hade tillstyrkt båda försäljningarna. 
 
Stadsfullmäktige beslöto nu bifalla Drätselkammarens ifrågavarande hemställan. 
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§ 72. 
Föredrogs följande från Drätselkammaren ingifna protokollsutdrag: 
 
”Utdrag af Drätselkammarens i Lysekil protokoll den 19 Mars 1909. 
 
§ 103. Från Byggnadsnämnden hade inkommit följande skrifvelse: 
 
”Till Drätselkammaren i Lysekil. 
 
Vid granskning af Berg- och tomtföreningen Klippans plan har Byggnadsnämnden inhämtat, 
att bebyggandet af tomterna Ax. Au, As, Aq, Ao, Al och Ak kommer att medföra fara för 
vattenledningens förorenande. 
 
Hos Bynnadsnämnden har redan gjorts ansökan om bebyggande af tomten Al, hvilket ärende 
dock af ofvannämnda skäl af Nämnden uppskjutits. 
 
Ägaren af tomten Al, J. A. Brodin, har efter framställning af Byggnadsnämnden blifvit af 
Hälsovårdsnämnden förbjuden att använda tomten för byggnadsändamål, hvaraf följer att 
staden är skyldig att lösa Brodins tomt, hvars areal är 330,2 kvadratmeter. 
 
Brodin har emellertid hos Nämndens ordförande hemställt om att få utbyta sin tomt mot 
någon stadens ägande tomt i trakten af Skottegränd; och har han förklarat sig villig att afstå 
tomten Al till staden mot erhållande af den staden tillhörande tomt, som är belägen intill C. E. 
Anderssons tomt i Skottegränd och innehållande cirka 343 kvadratmeter. 
 
Med anledning häraf och då Brodin torde vara nödsakad att inom närmaste tiden påbörja sin 
byggnad, får Byggnadsnämnden föreslå, att Drätselkammaren måtte snarast möjligt hos 
Stadsfullmäktige hemställa om bemyndigande att verkställa berörda tomtbyte, samt därefter 
vidtaga åtgärder för förvärfvande af öfriga här ofvan nämnda tomter genom köp eller utbyte 
mot andra staden tillhöriga tomter i Skottegränd eller dess omgifningar. Lysekil den 27 April 
1909. 
 
På Byggnadsnämndens vägnar: 
AXEL SUNDBERG.” 
 
Härvid fanns fogad en kartskiss, utvisande de å Berg- och Tomt-föreningen Klippans område 
å Kronberget närmast vattendammarna belägna tomterna, betecknade med Ax, Au, Aq, Ao, 
Al och Ak. 
 
Sedan Kammaren nu tagit del af dessa handlingar och det upplysts, att den i skrifvelsen 
omnämnda, staden tillhöriga tomten i Skottegränd borde anses hafva ett värde af 1 krona 25 
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öre kvadrataln eller för hela tonten omkring 1.216 kronor, medan Brodins tomt ej borde 
beräknas till större värde än omkring 800 kronor, beslöts att hos Stadsfullmäktige begära 
bemyndigande att få utbyta stadens ifrågavarande tomt mot Brodins å kartskissen ifråga med 
Al betecknade tomt mot en mellanavgift af Brodin till staden af 200 kronor. 
 
Enär det emellertid upplystes, att ofvanbemälda förening till Ordföranden i Styrelsen för 
Lysekils Vatten- och Kloakledningar lämnat anbud å försäljning af dess område vid 
vattendammarna, beslöts att i öfrigt bordlägga ärendet. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL.” 
 
Under öfverläggningen upplyste: 
 
Herr Borgmästaren: att Brodin förklarat sig icke vilja betala någon mellangift i händelse af 
utbyte emellan staden och honom af stadens i Byggnadsnämndens ofvanintagna skrifvelse 
nämnda tomt och hans tomt, hvarför staden skulle vara skyldig att expropriera <Brodins tomt, 
om ej uppgörelse med honom kunde komma till stånd, samt 
 
af Herr Ordföranden: att Brodin vore villig att antingen sälja sin tomt till staden för 1,000 
kronor eller ock utbyta den mot stadens i Byggnadsnämndens ofvanintagna skrifvelse nämnda 
tomt utan mellangift. 
 
Följande yrkanden gjordes, nämligen af: 
 
Herr Radhe m. fl. af utbyte af tomterna ifråga utan någon mellangift till staden, och Herr 
Anderson, som ej vore för ett tomtbyte jämt om jämt, att staden skulle köpa Brodins tomt. 
 
Herrar Nilsson och Richter instämde i Herr Radhes yrkande. 
 
Herr Jonsson trodde det ej vara lämpligt köpa tomten ifråga för 1.000 kronor, ty därigenom 
skulle skapas ett prejudikat beträffande priset å de öfriga tomterna vid vattendammarna. 
 
Med anledning af förslaget om köp af Brodins tomt uttalade Herr Borgmästaren såsom sin 
åsikt, att det ej vore från ekonomisk synpunkt sett lämpligt att köpa Brodins tomt, då man ju 
ej kunde veta, hur länge det kunde dröjs till dess stadens ifrågavarande tomt kunde försäljas. 
 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, förklarade ordföranden, efter framställd 
proposition för bifall till ett hvart af Herr Anderssons, Drätselkammarens och Herr Radhes 
förslag, sig finna propositionen på bifall till Herr Radhes förslag vara med öfvervägande ja 
besvarad. 
 



 1909 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro                            Sällskapet Strömstierna Sida 44 
 

Då votering ej begärdes, hade Stadsfullmäktige sålunda på detta sätt beslutit att mot J. A. 
Brodins tomt, betecknad med Litt. Al å en af Stadsingeiören J. Calander i sistlidne April 
upprättad kartskiss öfver de å Berg- och Tomtföreningen Klippans område å Kronberget 
närmast vattendammarna belägna tomterna, utbyta den intill C. E. Anderssons tomt i 
Skottegränd belägna staden tillhöriga tomten om omkring 343 kvadratmeter. 
 
§ 73. 
Från Fabrikören C. Th. Olsson hade inkommit följande skrifvelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
I anledning af att jag ofta måste vara borta från Lysekil för vårdande af min hälsa, får jag 
härmed vördsamt afsäga mig ledamotskapet i stadens Drätselkammare. 
 
Jag har varit ledamot sedan år 1903. 
 
Lysekil 29 April 1909. 
CARL TH. OLSSON.” 
 
Efter föredragning häraf uppstod öfverläggning. 
 
Under öfverläggningen upplyste Herr Andersson, att Herr Olssons drätselkammarmandat 
utginge den siste December 1909. Herr Andersson föreslog därför, att då ju suppleanter finnas 
att tillgå, om Herr Olsson vore förhindrad närvara vid Drätselkammarens sammanträden, och 
då det icke vore så god råd på personer, lämpliga för en sådan befattning som den 
ifrågavarande, Fullmäktige icke skulle godkänna afsägelsen. Herr Nilsson ansåg däremot, att 
Stadsfullmäktige ej kunde eller borde hindra Herr Olsson att på anförda skäl afgå ur 
Drätselkammaren, och föreslog därför, att Stadsfullmäktige, med uttalande af sitt erkännande 
och tack för det arbete Herr Olsson nedlagt såsom ledamot af Drätselkammaren, skulle 
godkänna hans afsägelse. 
 
Herr Radhe yrkade, att Stadsfullmäktige, med uttalande af sin förhoppning att Herr Olsson 
snart skulle blifva återställd till hälsan, och med hänsyn till att staden hade svårt att mista sina 
förtroendemän, icke skulle godtaga afsägelsen ifråga. 
 
Fullmäktige beslöto härefter att icke godkänna Herr Olssons ifrågavarande afsägelse, enär det 
därför anförda skälet, sjukdom, som man hoppades, skulle vara af öfvervägande natur. 
 
§ 74. 
Stadsfullmäktige hade den 9 oktober 1908, § 123 i protokollet, bemyndigat Drätselkammaren 
att till Fröken Christina Lycke för ett pris af 3 kronor per kvadrataln försälja tomten n:o 25, 
hörande till huset N:o 21 vid Stora Badhusgatan. 
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Något köp hade emellertid ej blifvit af. 
 
Nu hade Christina Lycke inkommit med en skriftlig ansökan att få priset på tomten ifråga, 
enär densamma enligt i år af Stadsingeniören Calander upprättad karta innehållande endast 
725 kvadratalnar i stället för 781, som hon hittills betalt arrende för, sänkt till 2 kronor 75 öre 
per kvadrataln. 
 
Drätselkammaren, till hvilken Ordföranden remitterat ansökningen, hade afstyrkt bifall till 
densamma. 
 
Sedan ansökningen och Drätselkammarens utlåtande föredragits, beslöto nu fullmäktige att 
remittera ärendet till Byggnadsnämnden med anhållan om dess yttrande. 
 
§ 75. 
Genom Magistraten hade inkommit ett med Magistratens därå tecknade resolution så lydande 
protokollsutdrag: 
 
”Utdrag af protokoll vid Styrelsens för Lysekils Brännvinsförsäljnings-Aktiebolag 
sammanträde i Lysekil den 24 April 1909. Närvarande samtliga Styrelsemedlemmar och Kgs. 
Bfds ombud samt vid protokollet undertecknad. 
 
§ 6. 
Då de lokaler, uti hvilka Brännvinsbolagets utskänkning bedrifves, såväl i afseende å läget 
som i öfrigt äro olämpliga och otidsenliga och, då det synes omöjligt, att inom staden få hyra 
mera lämpliga sådana, föreslog Hushållningssällskapets ombud Herr Kaptenen och Riddaren 
C. J. Ödman att Bolagets Styrelse ingår till Lysekils Stadsfullmäktige med hemställan att 
staden bygger ett hus tillräckligt stort för att däruti inrymma lokaler för bolagets utminutering, 
utskänkning, mathållning samt lagerkällare och kontorsrum. 
 
Styrelsen beslöt i enlighet med detta förslag. 
 
Som ofvan. 
J. M. T. BROMANDER. 
 
Justeras. 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
 
Rätt utdraget betygar: 
J. M. T. BROMANDER. 
 
Resolution. 
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Överlämnades till Stadsfullmäktige för vederbörlig behandling. 
 
Lysekil den 14 Maj 1909. 
 
På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG.” 
 
Efter föredragning häraf yrkades af Herr Nilsson, som trodde denna fråga böra ses i samband 
med frågan om anskaffande af nya rådhuslokaler, remiss till Drätselkammaren efter en 
kommitté, samt af Herr Radhe, som ansåg, att lokaler för brännvinsbolagets räkning icke 
borde inredas i ett blifvande rådhus, och af Herr Luckey remiss till Drätselkammaren. 
 
Herr Gustafsson yrkade afslag. 
 
Fullmäktiges beslut blef att remittera ärendet till Drätselkammaren. 
 
§ 76. 
Herr Nilsson hade inkommit med, förutom den under § 65 här ofvan antecknade, följande 
skriftliga motion: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Undertecknad får härmed föreslå att Herrar Stadsfullmäktige behagade gå i författning om 
inköp af den mark, som är behöflig för utläggning af den s. k. Apoteksgatan. 
 
Lysekil den 21 Maj 1909. 
AXEL NILSSON.” 
 
Motionen föredrogs nu och remitterades därefter på yrkande af motionären till 
Drätselkammaren för yttrandes afgifvande. 
 
§ 77. 
Att jämte Herr Ordföranden justera dagens protokoll den 2 nästa Juni kl. 1 e. m. hos Herr 
Ordföranden utsågos Herrar Luckey och Wallén. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
ELIS LUCKEY. 
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OSCAR WALLÉN. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit å förut kungjord tid offentligen uppläst å Rådhuset 
Fredagen den 4 Juni kl. 2 e. m. betyga 
 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
 /Josef Centerwall. 
 
 
Bil. till prot. § 65 A. 
 
Till 
Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Härmed får jag vördsamt hemställa, att Herrar Fullmäktige behagade uppdraga åt 
Byggnadsnämnden att snarast möjligt inkomma till Fullmäktige med förslag till ny numrering 
å byggnader och, såvidt möjligt är, äfven tomter vid stadens samtliga torg, gator och öfriga 
områden. 
 
Lysekil den 21 Maj 1909. 
WILH. BASTHOLM. 
 
Bil. till prot. § 65 B. 
 
Till 
Lysekils Herrar Stadsfullmäktige. 
 
Undertecknad får härmed föreslå att Herrar Stadsfullmäktige behagade låta uppgöra förslag 
till dels namn på nya gator och dels ändrad benämning af vissa äldre gator. 
 
Lysekil 21 Maj 1909. 
AXEL NILSSON. 
 
 
1909 Lysekils  N:r 7. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 18 Juni 1909. 
 
Frånvarande med anmälda och godkända förfall Herrar Lilliehöök, Nilsson, Mattsson och 
Laurin samt utan dylikt förfall Herr Bastholm. 
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Ordförandeklubban fördes af v. ordföranden. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 78. 
Omvaldes till landstingsmän för tiden från och med den 1 nästkommande September till och 
med den 31 Augusti 1910 Herrar Borgmästaren A. Sundberg och v. Konsul Aug. Lysell samt 
till deras suppleanter Herrar Sjökaptenen L. A. Carlsson och Doktor Axel Nilsson. 
 
Båda valen skedde enhälligt. 
 
§ 79. 
Från Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar hade inkommit följande 
protokollsutdrag: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet hos Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar den 25 
Maj 1909. 
 
§ 26. 
Från Lysekils Berg- och Tomtförening Klippan hade inkommit ett protokollsutdrag, så 
lydande: 
 
”Utdrag af protokoll hållet vid Lysekils Berg- och Tomtförening klippans styrelsemöte den 26 
April 1909. 
 
§ 1. Ordföranden i Styrelsen för Lysekils Vatten och Kloakledningar hade begärt uppgift å 
priset på tomterna Litt. Ax, Au, As, Aq, Ao och Ak eventuellt Ag, enär staden möjligen 
kommer att reflektera på att inköpa dessa tomter på grund af att de äro belägna omedelbart 
intill stora vattendammen. 
 
Styrelsen beslutade att för stadens räkning om köp ifrågakommer försälja följande tomter Litt. 
Ax, Au, As, Aq, Ao och Ak till ett pris af 2.500 kronor samt Litt. Ag till ett pris af 450 
kronor. 
 
Dock med förbehåll att de stenhuggare som för närvarande ha sina stenbrott på detta område 
må obehindrat få fortfara med stentäkt på samma villkor som för närvarande är gällande. 
 
Som ofvan 
ALFR. GUSTAFSSON, sekr. 
 
Från protokollet rätt utdraget intygar 
  ALFR. GUSTAFSSON.” 
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Efter föredragning häraf och sedan man tagit del af den af Stadsingeniören nu förebragta 
utredningen angående det vattenförande området vid vattendammarna, beslöts att ingå till 
Stadsfullmäktige med anhållan om bemyndigande att med Berg. Och Tomtföreningen 
Klippan öppna underhandlingar om köp för stadens räkning af i ofvanintagna protokollsutdrag 
omnämnda tomterna Litt. Ax, Au, As, Aq, Ao och Ak till ett pris af 2.500 kronor, enär staden 
på grund af dessa tomters läge omedelbart intill stora vattendammen ansåges böra förvärfva 
sig dem. Det ansågs däremot icke nödigt för staden att tillösa sig tomten Litt. Ag. 
 
Vid behandlingen af denna fråga föreslog Herr Nilsson, att Styrelsen borde föreslå 
Stadsfullmäktige att erbjuda Konsul Radhe att köpa hans intill öfre vattendammen liggande 
område för en köpeskilling, beräknad efter samma pris per kvadratmeter som för 
ofvannämnda tomter. 
 
Herr Lindman ansåg, att man borde uttala sig för att snarast möjligt köpa området ifråga, men 
därvid icke föreslå något pris. 
 
Styrelsen beslöt härefter i enlighet med Herr Nilssons förslag, i hvilket Herr Gunnerson 
instämt. I detta beslut deltog icke Herr Ordföranden. Enär frågan om förvärfvandet af Bergs- 
och Tomtföreningen Klippans ifrågavarande tomter för närvarande låge hos Drätselkammaren 
för behandling skulle Drätselkammaren erhålla kännedom om Styrelsens beslut i frågan. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
JOSEF CENTERWALL.” 
 
Jämväl från Drätselkammaren hade idag inkommit förslag rörande förvärvandet af Berg- och 
Tomtföreningen Klippan tillhöriga områden vid vattendammarna, hvilket förslag innefattades 
i ett utdrag af Kammarens protokoll den 11 dennes, § 131, i transummerade delar så lydande: 
 
”Utdrag af Drätselkammarens i Lysekil protokoll den 11 Juni 1909. 
 
§ 131. Återupptogs till behandling bordlagda, under § 103 härofvan förut antecknade frågan 
angående förvärfvande för stadens räkning af vissa områden vid vattendammarna, och 
föredrogs nu ett från Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar inkommet utdrag af 
dess protokoll den 25 nästlidne maj, § 26, hvaraf inhämtades, att nämnda styrelse då med 
anledning af från Berg- och Tomtföreningen Klippan lämnadt erbjudande af köp för stadens 
räkning af dess i närheten af vattendammarna belägna tomter, beslutit ingå till 
Stadsfullmäktige dels med anhållan om bemyndigande att med nämnda förening inleda 
underhandlingar om köp för stadens räkning af dess tomter Litt. Ax, Au, As, Aq, Ao och Ak 
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till ett pris af 2.500 kronor, dels ock med förslag att staden borde erbjuda Konsul Radhe att 
köpa hans intill öfre vattendammen liggande område för en köpeskilling, beräknad efter 
samma pris pr. Kvadratmeter som för förutnämnda tomter. 
 
Af ett vid Styrelsens för Lysekils Vatten- och Kloakledningar fogadt utdrag af protokollet, 
hållet vid Lysekils Berg- och Tomtförening Klippans styrelsemöte den 26 April detta år, § 1, 
inhämtades vidare, att sagda förenings styrelse beträffande köpet ifråga gjort det förbehåll, att 
de stenhuggare, som då hade sina brott på det till köp föreslagna området, skulle obehindradt 
på då gällande villkor få fortsätta medstentäkt därstädes. 
 
Efter öfverläggning beslöt Kammaren att för sin del hos Stadsfullmäktige anhålla om 
bemyndigande att af Berg- och Tomtföreningen Klippan köpa dess tomter Litt. Ax, Au, As, 
Aq, Ao och Ak till ett pris af 2.500 kronor, men utan det af föreningen uppställda förbehållet 
rörande stenafverkningen, som staden enligt Drätselkammarens förmenande icke kunde utan 
vidare medgifva. Kammaren ansåg dock, att på det att stenarbetarne skulle få utnyttja 
befintliga stenbrott, med tillträdet af området ifråga kunde anstå till den 1 Januari 1911 under 
förutsättning af afdrag å köpesuman med det belopp, som berglegan under tiden kunde 
inbringa, hvilket belopp torde skola uppgå till omkring 500 kronor. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
JOSEF CENTERWALL.” 
 
Efter föredragning af dessa handlingar och granskning af därvid fogade kartskiss öfver de till 
förvärf af föreningen Klippan föreslagna områdena, upptogs först till behandling frågan om 
köp af föreningen Klippans områden och uppstod därvid en liflig diskussion. Härunder 
klargjorde Herr Anderson Drätselkammarens ställning till frågan och framgick af denna 
framställning, att Kammaren icke ansett sig kunna tillstyrka medgifvande af det för 
föreningen gjorda förbehållet rörande stentäkt, enär ett dylikt medgifvande enligt Kammarens 
förmenande kunde komma i kollision med bestämmelserna i det emellan staden och 
Granitaktiebolaget C. A. Kullgrens Enka gällande arrendekontraktet. 
 
Sedan Herr Jonsson framhållit, att eventuell köpeskilling för områdena i fråga borde tagas af 
jordemedlen, samt Herr Gustafsson upplyst, att föreningen ifråga ej komme att gå med på 
försäljning utan det af densamma gjorda förbehållet, yrkade Herr Gunnerson, som förfäktade 
den meningen, att ofvanberörda kontrakt ej lade hinder i vägen för staden att köpa områdena 
ifråga på de af föreningen föreslagna vilkoren, med instämmande af Herr Sterner bifall till 
Styrelsens för Vatten- och Kloakledningar förslag, hvad beträffande föreningens områden, 
samt Herr Jonsson återremiss till Drätselkammaren för utredning af frågan. 
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Herr Lindman yrkade remiss till Hälsovårdsnämnden, frn hvilket yrkande han dock senare 
afstod. 
 
Sedan Ordföranden förklarat öfverläggningen afslutad samt upplyst, att föreningen ”Klippan” 
hade anbud å två af tomtområdena ifråga, beslöts på Ordförandens förslag att först afgöra, om 
man redan i dag skulle besluta köp af föreningen ”Klippans” områden eller om ärendet skulle 
återremitteras till Drätselkammaren och sedan, i händelse att dylikt köp beslötes, afgöra 
vilkoren därför. 
 
Sedan Ordföranden, efter framställd proposition på bifall till hvartdera förslaget, nämligen om 
köp och återremiss till Drätselkammaren, förklarat sig finna propositionen på bfall till köp 
vara med öfvervägande ja besvarad, äskades omröstning. Denna verkställdes efter följande 
justerade proposition; 
 
Den, som vill att ärendet återremitteras till Drätselkammaren röstae ja; den det icke vill, röstar 
nej. Vinner nej, hafva Stadsfullmäktige beslutat att af Berg- och Tomtföreningen Klippan 
köpa de af Styrelsen för Lysekils Vatten och Kloakledningar föreslagna områdena.  
 
Vid upprop röstade Herrar: Lindbom, Jonsson, Wallin, Hansson, Lindman och Lidell: ja, men 
Herrar: Backman, Gunnerson, Luckey, Sterner, Richter, Kihlberg, Wallén och Ordföranden: 
nej. Herrar Anderson, Hernström, Gustafsson och Köfving deltog ej i omröstningen. 
 
Med 8 röster mot 6 hade Stadsfullmäktige alltså beslutat att af Berg- och Tomtföreningen 
Klippan köpa de af Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar föreslagna områdena. 
 
Härefter bestämdes enhälligt på yrkande af Herr Gunnerson och efter instämmande yrkanden 
af Herrar Sterner och Lindman, hvilken senare framhöll, att om berglega skulle tagas, denna 
borde utgå med visst årligt belopp, köpeskillingen för områdena ifråga till 2.500 kronor, och 
uppdrogs det åt drätselkammaren att afsluta, köpet ifråga på de villkor i öfrigt rörande 
afverkning, berglega m. m. Drätselkammaren kunde finna lämpliga. 
 
Beträffande Styrelsens för Lysekils Vatten- och Kloakledningar hemställan om förvärf för 
stadens räkning jämväl af det v. Konsul M. Radhe tillhöriga område vid öfre dammen, blev 
ärendet i denna del på yrkande af Herrar Gunnerson och Lindman remitteradt till 
Drätselkammaren för yttrande. 
 
§ 80. 
Från Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar hade inkommit följande 
protokollsutdrag: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet hos Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar den 16 
April 1909. 
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§ 17. 
Sedan styrelsen den 20 Sept. 1906 beslutat icke fullfölja expropriation af Trötemyren förr än 
äfven Rotemyren med vattenförande område kunde ingå i expropriationen och således det 
hela ske i ett sammanhang, då Trötemyren icke är tillfyllest för stadens framtida vattenbehof, 
hade Styrelsen anmodat Vattenbyrån i Stockholm att uppgöra fullständigt förslag och 
kostnadsberäkning för dammarnas införlifvande med stadens vattenledning. Sådant förslag 
aflämnades af Vattenbyrån förra hösten och granskades af Styrelsen. Ärendet bordlades i 
afvaktan på resultate af den i December föregående år utförda bergborrningen vid 
vattenfiltret. Borrningen lämnade icke det resultat som beräknats, hvarför Styrelsen ansåg det 
nödvändigt att gå i författning om de nämnda dammarnas expropriation. 
 
Styrelsen beslöt därför att ingå till Herrar Stadsfullmäktige med begäran att åtgärder måtte 
vidtagas för expropriation af såväl, enligt förut lämnadt Nådigt bifall, Trötemyren som 
Rotemyren samt för nedläggande af rör och filter och för väg nödig mark jämte vattenförande 
område enligt Vattenbyråns ritning och utlåtande med karta af den 25 Juni 1908. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
   JOSEF CENTERWALL. 
 
Efter föredragning häraf uppkom öfverläggning. därunder Herr Gunnerson yrkade bifall till 
Styrelsens för Lysekils Vatten och Kloakledningar förslag. 
 
Herr Wallén. Med hvilken Herrar Gunnerson och Sterner instämde, den sistnämnde med 
framhållande af att ärendet borde skyndsamt behandlas, föreslog Stadsfullmäktige att åt 
nämnda styrelse uppdraga att vidtaga alla för expropriationen erforderliga åtgärder. 
 
Herr Lindman höll före, att detta uppdrag borde lämnas åt Drätselkammaren. 
 
Man beslöt nu först enhälligt att i enighet med föreliggande förslag expropiera Tröte- och 
Rotemyrarna samt för nedläggande af rör och filter och för väg nödig mark jämte 
vattenförande område enligt Aktiebolaget Vattenbyråns ritning med karta af den 25 Juni 1908 
och vidare efter framställd proposition på bifall till hvartdera af föreslagen om 
expropriationens verkställande genom Drätselkammaren eller genom Styrelsen för Lysekils 
Vatten och Kloakledningar att åt den senare myndigheten öfverlämna uppdraget att ombesörja 
expropriationens verkställande. 
 
§ 81. 
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Herr Borgmästaren Sundberg hade inkommit med följande skrifvelse angående erhållande af 
ålderstillägg: 
 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Den 28 December 1900, N:o 18, § 11, behandlade kommunalfullmäktige i Lysekil frågan om 
lönestat för den blivande Magistraten och Rådstufvurätten. Härvid beslöto 
Kommunalfullmäktige att föreslå borgmästarens lön till 4.000 kronor med ett ålderstillägg å 
500 kronor efter fem år. Vid ärendets behandling å kommunalstämman den 8 Februari 1901, 
A, § 2, kom emellertid ålderstillägget icke att inflyta i den då bestämda lönestaten, hvadan det 
ej heller upptogs i den lönestat, som sedermera fastställdes af Kungl. Maj:t. 
 
Ehuru kommunalfullmäktiges ofvannämnda beslut ifråga om ålderstillägg åt borgmästaren 
efter fem års tjänstgöring således icke i någon mån är för stadsfullmäktige bindande, tillåter 
jag mig emellertid nu, efter mera än sex års tjänstgöring, härmed hemställa, att Herrar 
Stadsfullmäktige ville, i anslutning till kommunalfullmäktiges beslut, bevilja mig personligen 
ett ålderstillägg å 500 kronor, att utgå från och med innevarande år med utbetalning den 1 Juli 
hvarje år. 
 
Såsom skäl för denna min framställning får jag framhålla dels de alltjämt sig ökande 
göromålen, hvilken ökning hufvudsakligen består i brottmål, hvarå icke någon inkomst 
erhålles, dels de fördyrade lefnadskostnaderna samt dels en under de sista åren inträdd 
minskning i sportelinkomsterna, hvilka nu med knappast 1.500 kronor öfverstiga de med 
tjänsten förenade kostnaderna. Härtill kommer att jag är skyldig att med egna medel bestrida 
kostnaden för vikarie, då jag är i behof af någon tids tjänstledighet. 
 
Lysekil den 14 Juni 1909. 
AXEL SUNDBERG. 
 
Skrifvelsen lästes och remitterades till Drätselkammaren för yttrandes afgifvande. 
 
§ 82. 
Från stadens ordinarie brandsoldater hade inkommit en skriftlig ansökning om erhållande på 
stadens bekostnad af läkarevård och medicin. 
 
Vid ansökningen fanns fogadt ett utlåtande af Brandchefen öfver ansökningen. 
 
Handlingarna lästes, hvarefter ärendet remitterades till Drätselkammaren för yttrandes 
ingifvande. 
 
§ 83. 
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Företogs till behandling bordlagda, under § 74 här ofvan förut anmärkta ärendet rörande 
Christina Lyckes begäran om nedsättning i salupriset å tomten N:o 25 vid Stora Badhusgatan. 
 
Från Bynnadsnämnden hade nu inkommit begärdt yttrande i ärendet. Detta yttrande föredrogs 
nu och var af det innehåll, att tomten ifråga icke kunde utvidgas åt någor håll, synnerligast ej 
mot tomten N:o 26, hvars areal 3.125 kvadratfot måste respekteras. 
 
Under den härpå följande öfverläggningen yrkades af Herr Lindman med instämmande af 
Herr Richter, att Stadsfullmäktige icke skulle göra någon ändring i sitt en gång fattade beslut 
om priset på tomten ifråga, samt af Herr Sterner bifall till sökandens hemställan. 
 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, framställde Ordföranden propositionen på bifall till 
hvartdera af de framställda yrkandena, därvid Ordföranden fann proposition på bifall till Herr 
Lindmans yrkande vara med öfvervägande ja besvarad. 
 
Då votering ej begärdes, hade Stadsfullmäktige alltså beslutit aff afslå Christina Lyckes 
ifrågavarande ansökan. 
 
§ 84. 
Att jämte fungerande ordföranden justera dagens protokoll hemma hos homon Lördagen den 
26 dennes kl. 2 e. m. utsågos Herrar Richter och Gunnerson. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 
GUST. RICHTER. 
J. G. GUNNERSON. 
 
Att ofvanstående protokoll å förut kungjord tid offentligen uppläst å Rådhuset Lördagen den 
26 Juni kl. e. m., betyga 
MAGNUS RADHE. 
 Josef Centerwall. 
 
 
1909  Lysekils  N:r 8 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 3 Augusti 1909. 
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Vid upprop befunnos följande ledamöter vara frånvarande, nämligen Herrar Radhe, Backman, 
Andersson, Gunnerson, Jonsson, Mattsson, Hernström. Kihlberg och Laurin. 
 
Då fullmäktige sålunda ej blefvo beslutsmässiga, måste sammanträde upplösas. 
 
Som ofvan. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
GUST RICHTER. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 6 Augusti 1909. 
 
Frånvarande med anmälda förhinder och godkända förfall Herrar Radhe, Anderson, 
Gunnerson, Jonsson, Kihlberg och Laurin. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar sammanträdet med undantag af vid behandlingen af 
det i § 87 här nedan omnämnda ärendet. 
 
§ 85. 
Upptogs nu till pröfning de för utevaro vid nästföregående sammanträde åberopade förhinder. 
Herrar Radhe, Anderson, Gunnerson, Jonsson, Mattsson, Hernström och Kihlberg hade varit 
bortresta samt Herr Laurin sjuk. 
 
Herrar Backman och Nilsson anförde nu såsom skäl för sin utevaro, den förre, att han af sin 
badtimma varit hindrad komma förr än något efter sammanträdets början, och den senare, att 
han på grund däraf att hans klocka saktat sig bedragit sig på tiden. Fullmäktige beslöto 
godkänna samtliga de uppgifna hindren såsom laga förfall. Mot detta beslut, för såvidt det 
rörde Herrar Backman och Nilsson, reserverade sig Herrar Ordföranden och Bastholm. 
 
§ 86. 
På af Drätselkammaren däraf framställd begäran beslöts att återstoden af den numera aflidne 
f. extra polisen A. E. Hansson tillerkända gratifikationen å 300 kronor, hvaraf uppburits 125, 
finge utbetalas till sterbhuset. 
 
§ 87. 
Sedan Drätselkammaren inkommit med yttrande rörande Herr Borgmästaren Sundbergs 
hemställan om ålderstillägg till lönen, hvilket ärende förut antecknats under § 81 härofvan, 
återupptogs detta ärende nu till behandling. 
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Drätselkammaren, hvars yttrande nu föredrogs, hade föreslagit att, såsom Herr Bormästaren 
Sundberg hemställt, ett personligt ålderstillägg till lönen å 500 kronor måtte till honom utgå 
från och med detta års början samt hädanefter utbetalas hvarje år den 1 juli.  
 
Sedan Herr Lindman såsom sin mening framhållit, att då ifrågavarande hemställan inkommit 
så pass långt fram på året, ålderstillägget borde utgå först fr. o. m. den 1 januari 1910, samt att 
i allmänhet ansökningar om löneförhöjningar o. d. borde framställas så tidigt på året, att de 
kunna tagas med i beräkningen vid uppgörande af ett kommande års utgifts- och inkomststat, 
beslöto Stadsfullmäktige i enlighet med Drätselkammarens förslag. 
 
§ 88. 
Från Järnvägskommittén hade inkommit följande skrifvelse: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Det torde etc. --- Bil. § 88. 
 
Nu föredrogs denna skrifvelse äfvensom af Fullmäktiges Ordförande från Drätselkammaren 
begärt yttrande däröfver, innehållet i ett protokollsutdrag, i transummerade delar så lydande: 
 
”Utdrag af protokoll, hållet hos Drätselkammaren i Lysekil den 23 juli 1909. 
 
§ 169. 
Från Järnvägskommittén etc --- Bil. § 88. 
 
Under den härefter uppkomna öfverläggningen upplystes, att redan funnes tecknade af Håby 
kommun 15.000 kronor och af enskilda personer, firmor och bolag öfver 80.000 kronor, samt 
yrkade Herr Nilsson med instämmande af Herr Lindman, att Fullmäktige måtte besluta öka 
stadens aktieteckning i järnvägsförslaget ifråga med 200.000 kronor i enlighet med 
Järnvägskommitténs af Drätselkammaren tillstyrkt förslag. 
 
Stadsfullmäktige beslöto härefter att bifalla det framställda yrkandet och alltså anslå ett 
belopp af 200.000 kronor till ytterligare aktieteckning i järnvägsföretaget Lysekil – 
statsbanan. 
 
Detta beslut var enhälligt. 
 
§ 89. 
Föredrogs följande från Drätselkammaren inkomna protokollsutdrag: 
 
”Utdrag af protokoll, hållet hos Drätselkammaren i Lysekil den 23 juli 1909. 
 



 1909 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro                            Sällskapet Strömstierna Sida 57 
 

§ 137. De enligt § 147 etc.--- Bil. § 89. 
 
Under den härefter uppkomna diskussionen gjordes följande inlägg och yrkanden: 
 
Herr Lindman – som trodde det ej vara så farligt att gå med på de af Berg- och 
Tomtföreningen Klippan uppsatta villkoren rörande stenafverkning, men betänkligt att i 
förevarande fall våga sig på expropriation, och som icke ansåg frågan om inlösandet af det 
Herr Radhe tillhöriga området vara af brådskande natur, - yrkade att Stadsfullmäktige, med 
afslag å Drätselkammarens förslag om expropriation, måtte vidhålla sitt en gång fattade beslut 
om uppgörelse i godo med föreningen ifråga. 
 
Med anledning af de af Herr Lindman uttryckta betänkligheterna rörande expropriation ville 
Herr Ordföranden erinra om, att den nu ifrågasatta expropriationen kunde ske i samband med 
den af Tröte- och Rotemyrarna och att den alltså ej behövde blifva så kostsam. 
 
Herr Nilsson ansåg nödvändigt för staden att tillösa sig hela det vattenförande området vid 
dammarna och yrkade därför, att Fullmäktige ville besluta expropriera detsamma. 
 
Herr Wallén ansåge det vara betänkligt att köpa områdena ifråga, då ej vägen förbi dammarna 
kunde ingå i köpet. 
 
Herr Luckey yrkade bifall till Drätselkammarens förslag, ett yrkande som han så mycket 
hellre ville göra, som expropriationen ifråga, enligt hvad i dag upplystes, kunde ske i samband 
med den af Tröte- och Rotemyrarna. 
 
Herr Bastholm, som i hufvudsak instämde med Herr Luckey, höll före, att Stadsfullmäktige 
borde besluta att expropriera den mark, som är behöflig för skyddande af vattendammarna, 
men yrkade att, innan ett sådant beslut fattades, ärendet för utredning beträffande den för 
skyddande af dammarna nödiga marken remitterades till någon styrelse, exempelvis 
Hälsovårdsnämnden eller Styrelsen för Lysekils Vatten- ock Kloakledningar. 
 
Herr Borgmästaren förklarade sig vara af samma mening som Herr Bastholm. 
 
Herr Lindman förklarade, att han för sin del ansåge att därest man bestämde sig för 
expropriation, denna ej borde omfatta hela vattenförande området vid dammarna utan endast 
för deras skyddande nödig mark, men att i hvilket fall som helst det vore tids nog att 
bestämma området för expropriation, när ärendet redan kommit till Kungl. Maj:t; hvilken 
senares mening Herr Borgmästaren förklarade sig icke kunna dela. Herr Mattsson instämde 
med Herr Lindman i dennes yrkande. 
 
Sedan ögverläggningen förklarats afslutad, beslöto Fullmäktige på framställd proposition att, 
med frångående af sitt den 18 sistlidne juni fattade beslut att för 2.500 kronor köpa vissa vid 
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vattendammarna belägna, Berg- och Tomtföreningen Klippan tillhöriga områden, expropiera 
nödig mark för skyddande af vattendammarna. 
 
Härefter särskildt framställda propositioner på bifall till remiss af ärendet jämlikt Herr 
Bastholms förslag dels till Hälsovårdsnämnden och dels till Styrelsen för Lysekils Vatten- 
Kloakledningar blefvo jämväl med ja besvarade. 
 
§ 90. 
Bordlagda ärendet angående ny stadsplan och revision af den redan befintliga planen företogs 
nu till förnyad behandling. 
 
Härvid uttalades inom Stadsfullmäktige önskvärdheten af följande modifikationer i 
byggnadsnämndens förslag nämligen: 
 
Den s. k. Drottninggatans utlopp vid Rosviksgatan borde förändras så, att terassmuren till vice 
konsul M. Radhes tomt och tomten till Grand Hotell lämnades oberörda. 
 
De två mellersta djupa kvarteren mellan Stora Kyrkogatan och gatan vid Sandberget borde 
delas medels en gata i ungefärligen parallell riktning med St. Kyrkogatan. 
 
Med anledning af den nära förestående järnvägsanläggningen mellan Lysekil och statsbanan 
inom Bohuslän borde anstå med stadsplaneanordningar ifråga om det mellan Landsvägsgatan 
och sjön belägna området från Vadet till Slätteskärsgatan. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg föreslog, att Stadsfullmäktige skulle förklara sig icke hafva 
något i öfrigt att erinra mot Byggnadsnämndens förslag samt uppdraga åt Civilingeniören N. 
Gellerstedt att utarbeta dels ny karta i öfverensstämmelse med Byggnadsnämndens förslag 
och de af Stadsfullmäktige nu uttalade önskemålen, äfvensom med de mindre jämkningar och 
ändringar i öfrigt, som Gellerstedt kunde anse lämpliga, dels gatuprofiler samt dels förslag till 
särskilda bestämmelser ifråga om byggnadssättet i de olika stadsdelarna. 
 
Herr Lindman yrkade med många instämmanden bifall till Herr Borgmästarens förslag. 
 
Herr Nilsson yrkade, att i den tillämnade stadsplanen jämväl skulle medtagas en utvidgning af 
Stora torget med Lysellska tomten, som för ändamålet borde förvärfvas genom expropriation. 
 
Med anledning af detta yrkande framhöll Herr Lindman såsom sin åsikt, att en dylik 
utvidgning af torget en gång i framtiden nog blefve nödig, men ej borde komma ifråga i 
samband med antagande af den nya stadsplanen. 
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Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, framställde ordföranden proposition på bifall till 
hvartdera af Herrar Nilssons och Borgmästarens förslag, därvid han fann propositionen på 
bifall till Herr Nilssons förslag vara med nej till Borgmästarens förslag vara med ja besvarad. 
 
Stadsfullmäktige hade alltså beslutit i enlighet med Herr Borgmästarens förslag. 
 
Herr Nilsson reserverade sig mot beslutet. 
 
§ 91. 
Från Drätselkammaren hade inkommit följande af två ritningar åtföljda protokollsutdrag: 
 
”Utdrag af Drätselkammarens i Lysekil protokoll den 23 juli 1909. 
 
§ 170. Sedan etc. --- Bil. § 91.  
 
Efter föredragning häraf inlämnade Herr Nilsson ny ritning å lokaler för stadens myndigheter 
samt förklarade, att han ville lämna de af honom nu ifrågasatta lokalerna till samma 
hyressumma som den af Herr Wallén begärda eller 2.500 kronor. 
 
På förslag af Herr Bastholm, med hvilken Herr Lindman instämde, beslöto härefter 
Stadsfullmäktige att bordlägga ärendet. 
 
§ 92. 
Stadsfullmäktige biföllo Drätselkammarens hemställan om bemyndigande att försälja följande 
tomter, nämligen: 
 
N:o 307 b vid Blekebacksgatan innehållande omkring 982,35 kvadratalnar till Johan 
Augustsson för ett pris af en krona 50 öre per kvadrataln och på villkor, att djupsprängning för 
källare ej finge äga rum; 
 
N:o 113 vid Skottegränd, innehållande cirka 1.072 kvadratalnar, till Edvard Karlsson för ett 
pris af två kronor per kvadrataln och på villkor, att till vidare en två meter bred remsa för 
passagens skull skulle undantagas vid nordvästra sidan, med skyldighet för den blifvande 
ägaren att, när så påfordrades, köpa det sålunda undantagna området till samma pris per 
kvadrataln som för öfriga tomten; 
 
N:o 119 vid Skottgränd, om cirka 1.138,4 kvadratalnar, till Alida Henriksson för ett pris af två 
kronor 25 öre per kvadrataln; 
 
Tomten emellan husen N:ris 30 och 68 vid Kyrkviksbergsgatan, innehållande ungefär 
1.332,12 kvadratalnar, och tomten emellan Hasslöfs arrendetomt och Tullträdgården, om c:a 
1.601 kvadratalnar, till Herr J. Sterner för ett pris för den förra tomten af en krona 50 öre och 
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för den senare af tre kronor 50 öre, allt för kvadrataln, och på villkor beträffande förra tomten, 
att Herr Sterner skulle å östra sidan af tomten spränga å den nu bifogade kartskissen utmärkt 
utfartsväg. 
 
§ 93. 
En genom Magistraten inkommen skriftlig anhållan från Lysekils Idrottssällskap om ett 
anslag af Femtio kronor lästes och remitterades till Drätselkammaren för yttrande. 
 
§ 94. 
Godkändes ett af Drätselkammaren fattadt beslut att jämlikt Magistratens hemställan låta 
fullständig gatubelysning vara rådande emellan kl. 11 och 4 på natten fr. o. m. den 3 dennes 
tills vidare. 
 
§ 95. 
Beslöts att välja två ombud att å stadens vägnar närvara vid rågångsreglering den 16 dennes 
kl. 12 på dagen vid från 1/32 mantal Lilla Ulseröd afsöndrade lägenheten Petersborg, och 
utsågs härtill Herrar Lindman och Stadsingeniören. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 96. 
Till justeringsmän utsågos beträffande protokollet från sammanträdet den 3 dennes Herrar 
Bastholm och Richter och beträffande dagens protokoll Herrar Nilsson och Carlsson. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
AXEL NILSSON. 
L. A. CARLSSON. 
 
Att förestående protokoll blifvit offentligen, efter behörig justering uppläst å rådhuset 
härstädes Torsdagen den 12 dennes kl. 5 e. m., hvarom kungörelse förut utfärdats och 
offentliggjorts; betygas. 
 
Lysekil den 13 Augusti 1909. 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
 Josef Centerwall. 
 
Bil. till prot. N:o 8, § 88. 
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Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Det torde vara Stadsfullmäktige bekant, att för realiserandet af järnvägsföretaget Lysekil – 
Statsbanan erfordras – utöfver hvad redan garanterats af kommunerna och landstinget – en 
ytterligare aktieteckning till belopp af 360.000 kronor. Lysekils järnvägskommitté har hos 
Kungl. Maj:t gjort framställning om erhållande af detta belopp af statsmedel, hvarjämte 
motion i enahanda syfte väckts hos Riksdagen. Denna motion har dock, som bekant, afslagits, 
och lärer, enligt hvad vi erfarit från väl underrättadt håll, icke under de närmaste åren 
förefinnas någon utsikt till erhållande af sådant understöd från Statens sida. 
 
För anskaffande af det felande beloppet, 360.000 kronor, är kommittén således hänvisad till 
enskild aktieteckning; och härtill kommer, att denna aktieteckning måste anskaffas mycket 
skyndsamt, enär Landstingets teckning å 250.000 kronor förefaller, derest ej det felande 
beloppet är fulltecknadt före den 16 September innevarande år. 
 
Att genom enskild aktieteckning anskaffa 360.000 kronor torde vara förenadt med 
oöfvervinnerliga svårigheter, isynnerhet om sådant skall ske före den 16 nästa September. 
Med anledning häraf får järnvägskommittén härmed hemställa att Stadsfullmäktige ville 
besluta om ökning af aktieteckningen uti järnvägsföretaget med ett ytterligare belopp af 
200.000 kronor; och får kommittén meddela, att staden, därest järnvägsföretaget kommer till 
stånd, kan påräkna lösen för jord, behöflig för järnvägsanläggningen, till belopp af omkring 
40.000 kronor. 
 
Därest staden åtager sig den nu föreslagna aktieteckningen, återstår att genom enskild 
aktieteckning anskaffa 160.000 kronor; och har kommittén redan gått i författning om 
anskaffande af sådan teckning såväl af för järnvägen intresserade affärsmän som af jordegarne 
i landtkommunerna i utbyte mot den jord, som skall afstås af dem för järnvägens behof. 
 
Därest det felande beloppet icke skulle vara fulltecknadt före den 16 September, då 
landstinget sammanträder, men teckningen likväl skulle hafva framskridit så långt, att endast 
något mindre belopp – t. ex. 25 – 50.000 kronor – skulle fattas. Så är den möjligheten icke 
utesluten, att Landstinget för järnvägsföretagets snara framförande kan komma att besluta att 
öka sin aktieteckning med nämnda belopp. 
 
Lysekil den 6 Juli 1909. 
AUG. LYSELL. AXEL SUNDBERG. 
 
AXEL NILSSON. L. A. CARLSSON. 
 
 CARL TH. OLSSON. 
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Bil. till prot. N:o 8, § 88 
 
Utdrag af protokollet, hållet hos Drätselkammaren i Lysekil den 23 juli 1909. 
 
§ 169. Från Järnvägskommittén hade inkommit följande till Stadsfullmäktige ställda 
skrifvelse, hvilken Stadsfullmäktiges ordförande remitterat hit för yttrandes afgifvande: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Det torde vara Stadsfullmäktige bekant, att för realiserandet af --- 
 
Då denna skrifvelse nu företogs till behandling infann sig jämväl enligt honom verkställd 
utredning om, hur stadens ekonomi komme att ställa sig om fem år, därest den nu föreslagna 
ökningen af aktieteckningen i det blifvande järnvägsföretaget skulle beslutas af 
Stadsfullmäktige. 
 
Denna utredning var af följande innehåll: 
 
”Vid pröfning af frågan, huruvida staden bör åtaga sig den äskade aktieteckningen bör tagas i 
öfvervägande jämväl stadens öfriga nu föreliggande behof. 
 
Härvid befinnes, att kyrkostämma redan beslutat upptagande  
af ett lån för byggande af nytt skolhus till belopp af   100.000:- 
För utvidgningen af stadens vattenledning torde kräfvas  
ett belopp af minst     100.000:- 
Teckning af aktier i järnvägen är redan beslutad för  500.000:- 
Ytterligare teckning föreslås nu för   200.000:- 
   Summa kronor 900.000:- 
 
Därest staden erhåller ett 6 % amorteringslån å nämnda belopp,  
åtgår årligen till amortering och ränta härför  54.000:- 
Enligt det senaste inkomst- och utgiftsförslaget belöper sig kommunens, kyrkans och skolans 
ordinarie utgifter till sammanlagdt kr. 147.070:30 
Under de närmaste fem åren beräknas  
dessa utgifter komma att ökas med  
omkring   29.029:70  176.000:- 
I budgeten för 1914 beräknas alltså utgifterna till kronor 230.000:- 
 
 
Stadens inkomster, som för i år beräknats till 81.622 kr, 82 öre, anses till följd af minskad 
andel i brännvinsmedlen och minskade arrendeafgifter icke kunna beräknas för år 1914 till 
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mer än 58.000 kronor, vadan för år 1914 torde kunna beräknas en utdebitering af 172.000 
kronor. 
 
Bevillningskronornas antal hafva under tiden från 1904-1909 ökats med omkring 9.000. Om 
under femårsperioden 1909-1914 beräknas en ökning af omkring 6.000 skulle 
bevillningskronornas antal för år uppgå till omkring 24.500:- 
 
Utdebiteringen för år 1914 skulle således efter denna beräkning äga rum med omkring 7 
kronor per bevillningskrona. 
 
Det är att märka, att bland ofvan omförmälda utgifter icke upptagits ränta och amortering å 
stadens nuvarande amorteringslån å 600.000 kronor, enär denna ränta och amortering ansetts 
kunna bestridas med tillkomsten af tomtförsäljningar.” 
 
Här skulle anmärkas, att utdebiteringen för år 1914 skulle komma att blifva 6,6 gånger så stor 
som bevillninge, därest man beräknade ökningen af stadens utgifter endast med anledning af 
järnvägsföretaget. 
 
Sedan Kammaren noga tagit del af denna utredning, beslöts efter öfverläggning, därunder 
frågan togs i betraktande från olika synpunkter, att då järnvägsföretagets realiserande snarast 
möjligt ansåges vara af den största vikt för samhället, och med hänsyn till hvad 
järnvägskommittén i saken anfört, tillstyrka Stadsfullmäktige att besluta en ökning af stadens 
aktieteckning uti järnvägsföretaget med 200.000 kronor i enlighet med järnvägskommitténs 
förslag. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade rotokollet rätt utdraget; betygas 
   JOSEF CENTERWALL. 
 
 
Bil. till prot. N:o 8, § 89. 
 
Utdrag af protokollet, hållet hos Drätselkammaren i Lysekil den 23 Juli 1909. 
 
§ 173. De enligt § 147 här ofvan förut i och för underhandling med Berg- och Tomtföreningen 
Klippan utsedde kommittérade inlämnade nu följande skriftliga meddelande: 
 
”Till Drtselkammaren i Lysekil. 
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Undertecknade, utsedda att å Drätselkammarens vägnar underhandla med Berg- och 
Tomtföreningen Klippan om villkor för köp af vissa tomter å Kronberget, afgifva följande. 
 
Vid gemensamt sammanträde med Styrelsen för föreningen ”Klippan” afåfvo vi som vårt sista 
möjligt antagliga anbud, att tiden med afverkningsrätt för nuvarande två stenbrott med två 
man skulle utsträckas till fem år samt att föreningen från den dag likvid erläggas för nämnda 
tomter skulle som ersättning härför betala en årlig ränta af beloppet med 4 % tills 
afverkningen afslutas. 
 
Detta afböjdes dock af styrelsen som vidhöll minst 8 år, samt högst 3 % ränta, dock med rätt 
för Drätselkammaren att själf uppbära berghyra per kvadratmeter om så önskades. 
Köpesumman 2.500 kronor oförändrad. 
 
Lysekil den 21 Juli 1909. 
 
OTTO BOVIK. OSCAR WALLÉN.” 
 
Denna skrifvelse föredrogs nu, hvarefter Herr Wallén upplyste, att föreningen ifråga ej vore 
ägare af det för gata afsedda området närmast dammarna, hvarest konsul Radhe förbehållit sig 
utfartsväg från sitt område. 
 
Efter öfverläggning beslöt Kammaren härpå, att då Kammaren icke ansåge sig kunna antaga 
de af föreningen senast uppsatta i skrifvelsen här ofvan omnämnda villkoren, och det syntes 
otroligt att kunna komma till en antaglig uppgörelse med föreningen, hos Stadsfullmäktige 
föreslå, att de med frångående af sitt beslut om köp af Berg- och Tomtföreningen Klippans 
ifrågavarande område, måtte besluta att för stadens räkning expropiera såväl dessa områden 
som det konsul Radhe tillhöriga, vid öfre vattendammen belägna 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdrahet; betygas 
  JOSEF CENTERWALL. 
 
Bil. till prot. N:o 8, § 91. 
 
Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammaren i Lysekil den 23 Juli 1909. 
 
§ 170. Sedan jämlikt beslut den 8 dennes, § 166, de af Byggmästaren O. Wallén inlämnade 
handlingarna rörande lokal för stadens myndigheter öfverlämnats till Magistraten, hade 
Magistraten nu med återställande af handlingarna inkommit med följande skrifvelse: 
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”Till Drätselkammaren i Lysekil. 
 
Sedan Drätselkammaren begärt Magistratens yttrande angående Byggmästaren Oscar Walléns 
hos Drätselkammaren gjorda anbud om ythyrning till staden af nya lokaler för rådhus m. m., 
så får Magistraten i detta ärende anföra följande. 
 
Då de nuvarande rådhuslokalerna äro otillräckliga och af mindre tilltalande utseende samt 
dessutom, med hänsyn till byggnadens beskaffenhet och de många där inneboende, måste 
anses vara utsatta för eldfara, anser Magistraten, att åtgärder böra vidtagas för anskaffande af 
nya lokaler. 
 
Hvad beträffar den af Wallén föreslagna nya lokalerna, upptagande hela byggnadens 
mellanvåning och två rum i våningen ofvanför, de sistnämnda afsedda till expeditionsrum för 
borgmästaren, så har Magistraten icke något annat att erinra mot lokalerna och den föreslagna 
användningen af dem än att, då i själfva rådhusvåningen något rum ej blifvit anordnadt för 
Magistratens och Rådstufvurättens räkning, Drätselkammarens lokal måtte få disponeras af 
dessa myndigheter å dagar, företrädesvis måndagar, då under pågående offentliga sessioner 
Magistraten eller Rådstufvurätten behöfver draga sig tillbaka för öfverläggningar o. d. 
 
Å lokalerna komma att inrymmas i ett solidt stenhus samt torde blifva tillräckliga för en lång 
följd af år, får Magistraten härmed hemställa att Drätselkammaren måtte hos Stadsfullmäktige 
föreslå deras förhyrande för att användas för rådhuslokaler. 
 
Lysekil den 23 Juli 1909. 
 
På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG.” 
 
Denna skrifvelse föredrogs nu. 
 
Med anledning däraf att stadens hyreskontrakt rörande nuvarande lokalerna för rådhusrätt m. 
m. utgår först den 1 April 1911, förklarade sig härefter Herr Wallén villig att utan ersättning 
låta de blifvande lokalerna ifråga stå för stadens räkning till nämnda tid samt upplyste, att 
centraluppvärmning med varmvatten komme att inledas i de föreslagna lokalerna, och att 
betalningen för värmen finge bestämmas genom särskild uppgörelse. 
 
Efter öfverläggning beslöt Kammaren aff afstryrka Stadsfullmäktige från att antaga det af 
Doktor Nilsson till Stadsfullmäktige ingifna, af Stadsfullmäktige hit för yttrande remitterade 
och af Kammaren under § 206 i 1908 års protokoll förut behandlade anbud å lokaler för 
stadens myndigheter, enär Doktor Nilssons förslag ställde sig för dyrt för staden. 
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I stället ville Kammaren förelägga Stadsfullmäktige Herr Walléns anbud å 2.500 kronor och 
tillstyrka hyrandet af de af honom föreslagna lokalerna för 10 års tid från 1 April 1911, med 
den ändring dock beträffande de särskilda lokalerna, att Drätselkammarens lokal och 
stadskassörskontoret komme att ligga intill hvarandra. 
 
Som ofan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget betygas 
  JOSEF CENTERWALL. 
 
1909 Lysekils kommun  N:r 9. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 15 september 1909. 
 
Frånvarande med anmälda förhinder och godkända bifall: Herrar Bastholm och Gustafsson. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar sammanträdet. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 97. 
Företogs till förnyad behandling, det under § 91 här ofvan senast anmärkta ärendet rörande 
anskaffande af lokal för stadens myndigheter. 
 
Härvid föredrogs följande från Drätselkammaren öfverlämnade skriftliga erbjudande af 
Källarmästaren B. A. Björk å försäljning af Stadshotellet att användas till bl. a. dylika lokaler: 
 
”Till Drätselkammaren i Lysekil. 
 
Med anledning etc. --- Bil. § 97. 
 
Under den härefter uppkomna diskussionen framhölls af Herrar Borgmästaren och Radhe de 
nu använda rådhuslokalernas otillfredsställande ändamål inköpa ett gammalt hus. 
 
Herr Radhe framställde till Herr Wallén den frågan, om Herr Wallén vore villig att hyra ut 
sina tilltänkta lokaler på en tid af 5 i st. f. 10 år, med rätt för staden att utan ökning af hyran 
prolongera hyreskontraktet på ytterligare 5 år. 
 
Sedan denna fråga besvarats med ja, föreslog Herr Radhe, att man under sådana förhållanden 
skulle hyra lokaler af Herr Wallén. Herr Lindman förordade samma lösning af frågan. Sedan 
diskussionen förklarats afslutad, framställde Ordförande i proposition på bifall till det af 
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Drätselkammaren förordade förslaget i frågan med den af Herr Radhe nu föreslagna 
ändringen däri, hvilken proposition besvarades med öfvervägande ja. 
 
Stadsfullmäktige hade alltså beslutit att i enlighet med Drätselkammarens förslag för 2.500 
kronor årligen på 5 års tid, och med rätt till prolongation af blifvande hyreskontrakt med 
samma årliga hyresbelopp på ytterligare 5 år, hyra de af Herr Wallén till lokaler för stadens 
myndigheter erbjudna lokalerna, med den ändring beträffande de särskilda lokalernas läge, att 
Drätselkammarens lokal och stadskassörskontoret komme att ligga intill hvarandra. 
 
Drätselkammaren fick i uppdrag att upprätta kontakt med Herr Wallén. 
 
§ 98. 
Sedan Drätselkammaren och Hamnstyrelsen inkommit med yttranden uti det under § 15 här 
ofvan förut antecknade ärendet angående väckt förslag om bestämmande af hvad som skall 
räknas till kaj härstädes och hvilka områden i hamnens närhet få användas till upplagsplatser 
m. m. företogs nu detta ärende till förnyad behandling.  
 
Drätselkammaren och Hamnstyrelsens yttranden, som innefattades i protokollsutdrag, och 
voro åtföljda af däri åberopande kartor, föredrogos och vore af följande lydelse: 
 
”Utdrag af Drätselkammarens i Lysekil protokoll den 23 juli 1909. 
 
§ 171. Föredrogs etc. --- Bil. § 98 a. 
 
”Utdrag af Hamnstyrelsens i Lysekil protokoll den 24 maj 1909. 
 
§ 13. Af Stadsfullmäktige etc. --- Bil. § 98 b. 
 
”Utdrag af Hamnstyrelsens i Lysekil protokoll den 20 augusti 1909. 
 
§ 22. Upptogs etc. --- Bil. § 98 c. 
 
På förslag af Herr Richter beslöts härefter att till en kommitté af 5 opartiska personer 
öfverlämna ärendet för utredning. Till kommitterade valdes härpå, med slutna sedlar enligt 
yrkande af Herr Anderson, Herr Borgmästaren Sundberg, samt följande 
stadsfullmäktigeledamöter, nämligen Herrar Richter, Sterner, Mattsson och Kihlberg med 
respektive 16, 15, 13, 12 och 8 röster, den sistnämnde efter lottning med Herr Carlsson, som 
jämväl erhållit 8 röster. Herrar Doktor Nilsson, Fabrikör Lindman och Rådman Ödman 
erhöllo hvardera 6 röster. 
 
Till suppleant utsågs enhälligt Kaptenen L. A. Carlsson. 
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Herr Borgmästaren Sundberg erhöll i uppdrag att sammankalla öfriga kommitterade. 
 
§ 99. 
Det under § 82 här ofvan förut antecknade ärendet rörande läkarevård och medicin på stadens 
bekostnad för ordinarie brandsoldaterna återupptogs nu till behandling, sedan 
Drätselkammaren inkommit med yttrande däruti. 
 
Detta Drätselkammarens yttrande innehölls i följande protokollsutdrag, som nu föredrogs 
 
”Utdrag af Drätselkammarens i Lysekil protokoll den 3 sept. 1909. 
 
§ 182. Bordagda etc. --- Bil. § 99. 
 
Under den härpå följande öfverläggningen yrkade Herr Anderson med många instämmanden 
bifall till Drätselkammarens förslag under framhållande af, att brandsoldaterna ju ej vore i 
tjänstgöring för stadens räkning mera än högst 14 dagar om året. 
 
Stadsfullmäktige biföllo härefter det framställda yrkandet. 
 
§ 100. 
Lysekils idrottssällskaps under § 93 här ofvan förut anmärkta ansökan om erhållande af 
bidrag från staden å 50 kronor blef nu, sedan Drätselkammaren, enligt hvad inkommet och 
jämväl nu föredraget utdrag af dess protokoll utvisade, afstyrkt bifall därtill, afslagen. 
 
§ 101. 
Drätselkammarens hemställan om bemyndigande att till ett pris af 1 krpna 50 öre per 
kvadrataln till August Johansson försälja tomten till blifvande hus n:r 18 vid Södra 
Kvarngatan, hvilken tomt enligt ansökan bigogad kartskiss skulle innehålla 1.534,98 
kvadratalnar, bifölls. 
 
§ 102. 
Uti inkommet utdrag af dess protokoll den 3 dennes hade Drätselkammaren hemstält om 
bemyndigande att till Skräddaren Martin Bovik till ett pris af 3 kronor per kvadrataln försälja 
den af honom arrenderade tomten föreslagit, den i Landsvägsgatan utskjutande delen af 
tomten ej finge disponeras af köparen eller hans efterträdare i tomten, förrän nämnda gata 
utlagts. Tomten ifråga innehölle enligt af Stadsingeniören J. Calander uppgjord kartskiss 
1.229,9 kvadratalnar.  
 
Sedan handlingarna i ärendet föredragits, uppstod öfverläggning. Härunder framhölls det af 
Herrar Gunnerson och Nilsson, att det vore oläpligt att sälja tomten ifråga, enär den låge 
ungefär på den plats, där en blifvande järnvägsstation troligen kommer att förläggas, samt 
gjordes följande yrkanden, nämligen af: Herr Andersson, med hvilken Herr Sterner instämde, 
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och som upplyste, att Drätselkammaren föreslagit ett så högt pris, enär sökanden flera gånger 
förut under årens lopp förgäfves sökt få köpa tomten, bifall till Drätselkammarens förslag, 
Herr Lindman, som ansåg det föreslagna priset för lågt, försäljningen till ett pris af 4 kronor 
per kvadrataln och Herr Carlsson bordläggning. 
 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad, framställde ordföranden proposition på bifall till 
Herr Carlssons yrkande, som besvarades med nej, och därefter till försäljning öfver hufvud 
taget. Då ordföranden förklarade sig anse sistnämnda proposition vara med ja besvarad, 
äskades omröstning, som verkställdes enligt följande godkända proposition: Den som vill att 
Stadsfullmäktige besluta nu sälja tomten ifråga, röstar ja, den det icke vill, röstar nej. Vinner 
nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit att icke nu sälja tomten. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar Radhe, Anderson, Sterner, Jonsson, Richter, Mattsson, 
Hernström, Hansson, Laurin, Lindman, Wallén, Lidell och ordföranden: ja, men öfriga 
närvarande ledamöter nej. 
 
Omröstningen hade alltså utfallit med 13 ja mot 9 nej, hvadan Stadsfullmäktige beslutit i 
enlighet med japropositionen. 
 
Härefter framställdes propositionen på bifall till hvartdera af Drätselkammarens och Herr 
Lindmans förslag å salupriset per kvadrataln af tomten eller respektive 3 och 4 kronor. 
 
Då ordföranden förklarade sig anse propositionen på bifall till det förra förslaget vara med 
öfvervägande nej och på det senare med öfvervägande ja besvarad, begärdes votering, hvilken 
verkställdes efter följande godkända voteringsproposition. Den som vill att ifrågavarande tomt 
försäljes till Skräddaren Martin Bovik för ett pris af 3 kronor per kvadrataln röstar ja, den det 
icke vill, röstar nej; hafva Stadsfullmäktige alltså beslutit att i enlighet med Herr Lindmans 
förslag sälja tomten ifråga till Herr Bovik för ett pris af 4 kronor per kvadrataln. Vid upprop 
röstade härpå Herrar Radhe, Anderson, Luckey, Sterner, Jonsson, Richter, Mattsson, 
Hernström, Hansson, Laurin, Wallén, Lidell och ordföranden ja, men Herrar Lindbom, 
Carlsson, Backman, Nilsson, Gunnerson, Wallin, Kihlberg, Lindman och Löfving nej. 
 
Med 13 röster mot 9 hade Stadsfullmäktige alltså bifallit ja-propositionen och sålunda beslutit 
sälja tomten ifråga till Skräddaren Martin Bovik för ett pris af 3 kronor per kvadrataln. 
 
Mot Stadsfullmäktiges beslut att försälja tomten ifråga reserverade sig herr Nilsson. 
 
§ 103. 
Drätselkammaren hade inkommit med följande utdrag af sitt protokoll för den 3 dennes: 
 
”Utdrag af Drätselkammarens i Lysekil protokoll den 3 Sept. 1909. 
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§ 188. Sedan Kammaren etc. --- Bil. § 103 a. 
 
Härvid fanns fogat detta: 
 
”Utdrag af Hamnstyrelsens i Lysekil protokoll den 24 Maj 1909. 
 
§ 16. Drätselkammaren hade etc. --- Bil. § 103 b. 
 
Efter föredragning häraf och sedan Herr Radhe uppträdt till försvar för riktigheten af 
Hamnstyrelsens åsikt i frågan, beslöts på förslag af Herr Gunnerson att öfverlämna ärendet till 
den förut i dag valda kommittén för inhämtande af dess uttalande. 
 
§ 104. 
Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar hade inkommit med följande 
protokollsutdrag: 
 
”Utdrag af Srtyrelsens för Lysekils Vatten- och Kloakledningar protokoll den 14 augusti 
1909. 
 
§ 38. Stadsingeniören etc. --- Bil. § 104 a. 
 
Härvid funnos fogade däruti omnämnda kartskizz och kostnadsförslag, så lydande: 
 
”Kostnadsförslag etc. --- Bil. § 104 b. 
 
Efter föredragning af detta protokollsutdrag och granskning af de detsamma bilagda 
handlingarna, remitterades ärendet på förslag af Herr Radhe till Drätselkammaren med 
uppdrag att underhandla i frågan med den andre delägaren i Rotemyren, Fabrikör Carl Olsson, 
samt inkomma med utlåtande i ärendet. 
 
§ 105. 
Från Järnvägskommittén hade inkommit följande skrifvelse:  
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Som för gäldande af undersökningar och kostnadsberäkningar i och för järnvägsföretaget 
Lysekil – Smedberg samt öfriga utgifter järnvägskommittén nu är i behof af ytterligare anslag 
från staden, får kommittén härmed hemställa att emot framdeles skeende redovisning erhålla 
ett förslagsanslag å tretusen (3.000) kronor. 
 
Kommittén föreslår, att Stadsfullmäktige, i sammanhang med beviljande af detta anslag, 
besluta att återsöka hvad däraf kan varda användt hos det blifvande järnvägsaktiebolaget. 
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Lysekil den 2 september 1909. 
 
På Järnvägskommitténs vägnar: 
AUG. LYSELL. AXEL SUNDBERG.” 
 
Skrifvelsen hade af Fullmäktiges Ordförande till Drätselkammaren för yrkande, hvilket också 
nu förelåg i ett inkommet utdrag af Kammarens protokoll af den 3 dennes, och hvaruti 
tillstyrkes bifall till den uti skrifvelsen framställda ansökan. Sedan handlingarna föredragits 
och Herr Borgmästaren på tillfrågan upplyst, att järnvägskommittén tänkt sig, att det 
blifvande järnvägsbolaget skulle godtgöra staden dess utlägg för gäldande af undersökningar 
och kostnadsberäkningar m. m. i och för järnvägsföretaget på sådant sätt, att bolaget finge mot 
ersättning tillösa sig all hos kommittén befintlig, järnvägsföretaget rörande utredning jämte 
tillhörande handlingar, beslöto Fullmäktige med bifall till järnvägskommitténs begäran bevilja 
denna emot framdeles skeende redovisning ett förslagsanslag å 3.000 kronor till gäldande af 
undersökningar och kostnadsberäkningar i och för järnvägsföretaget Lysekil – Smedberg samt 
öfriga utgifter, men skulle hvad af detta anslag komme att användas för järnvägsföretaget 
återsökas hos det blifvande järnvägsbolaget. 
 
§ 106. 
Herr Borgmästaren Axel Sundberg hade anhållit om Stadsfullmäktige yttrande däröfver, att 
han till sin vikarie under begärd tjänstledighet från och med den 20 till och med den 25 i 
denna månad föreslagit Hofrättsnotarien Josef Centerwall. 
 
Stadsfullmäktige beslöto meddela det yttrade, att de icke hade något att erinra mot berörda 
vikarieförslag. 
 
Denna § förklarades genast justerad. 
 
§ 107. 
Från Magistraten hade inkommit följande af däruti omförmälda ansökningar åtföljda 
skrifvelser: 
 
”Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
För erhållande af Stadsfullmäktiges yttrande får Magistraten härmed öfverlämna följande 
ansökningar nämligen: 
 
1. Från Bernhard Ninus Hedberg om rätt att under åren 1910, 1911 och 1912 i huset n:r 45 
Gamla Strandgatan här i staden utskänka vin och öl; 
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2. från Olof Dorthé om rätt till utskänkning under samma tid af samma drycker i huset n:r 33 
vid Kungsgatan; 
 
3. från B. A. Björk om rätt till dylik utskänkning i Stadshotellets annex, Rosviksgatan n:r 1. 
 
Stadsfullmäktiges yttrande skall innehålla bestämt till- och afstyrkande jämte skälen därför 
samt den tid, hvarunder utskänkningen anses böra äga rum. Lysekil den 11 September 1909. 
På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG.” 
 
Efter föredragning af handlingarna i ärendet beslöto Fullmäktige att, enär samtliga sökandena 
under många år utan anmärkning innehaft rättigheter af samma slag som de ifrågavarande, 
tillstyrka bifall till samtliga ansökningar. 
 
§ 108. 
Föredrogs af de utsedda revisorerna afgifna revisionsberättelser rörande Fattigvårdsstyrelsens 
och Hälsovårdsnämndens räkenskaper och förvaltning för år 1908, hvarefter i enlighet med 
revisorernas tillstyrkan samtliga vederbörande beviljades ansvarsfrihet för 1908. 
 
§ 109. 
Föredrogs följande, af Herr Nilsson ingifna motion: 
 
”Till Lysekils Herrar Stadsfullmäktige. 
 
Undertecknad får härmed föreslå, att herrar Stadsfullmäktige behagade taga i öfvervägande 
huruvida det ick skulle anses lämpligt att i gamla finkan anordnades lokal för tillfällig vård af 
sådana sinnessjuka, som icke kunna vårdas i hemmet. Finkan, som är 2,71 m. hög, innehåller 
ett förrum 2,38 x 4,55 m. och två celler af resp. 2,78 x 2,26 m., af hvilka genom 
mellanväggens borttagande kunde fås en dårcell af tillräcklig storlek. I öfrigt erfordrades 
ingen annan anordning än insättande af ett fönster med galler. 
 
Lysekil 14 Sept. 1909. 
 
AXEL NILSSON.” 
 
Sedan härefter Herr Nilsson förordat bifall till sin motion och Herr Radhe såsom sin åsikt 
framhållit, att gamla finkan ej var lämplig för det ifrågavarande ändamålet, samt framkastat 
den tanken, att lokal för tillfällig vård af sinnessjuka torde kunna erhållas å Grötön, 
remitterades ärendet till Drätselkammaren för inhämtande af dess yttrande. 
 
§ 110. 
Till att jämte Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Lidell och Löfving. 
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Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
C. F. LIDELL. 
O. G. LÖFVING. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit å kungjord tid offentligen uppläst å Rådhuset Lördagen den 
25 dennes kl. 2 e. m. betygas 
 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
 Josef Centerwall. 
 
Bil. till prot. N:o 9, § 99. 
 
Utdrag af Drätselkammarens i Lysekil protokoll den 3 september 1909. 
 
§ 182. 
Bordlagda, under § 174 här ofvan senast antecknade ärendet rörande brandsoldaternas 
begäran om läkarevård och medicin på stadens bekostnad återupptogs nu till behandling. 
 
Följande från Doktor Nilsson inkomna yttrande i ärendet föredrogs jämväl: 
 
”Till Drätselkammaren i Lysekil. 
 
I anledning af från mig begärdt yttrande öfver brandsoldaternas begäran om läkarevård och 
medicin på stadens bekostnad får jag för min del förorda bifall till framställningen och föreslå 
att ersättning för läkarevård tills annat aftal kan göras, utgår efter vanlig taxa för hvarje besök. 
 
Lysekil den 26 Aug. 1909. 
AXEL NILSSON. 
Stadsläkare.” 
 
Efter öfverläggning beslöts härefter att tillstyrka Stadsfullmäktige att såtillvida bevilja 
brandsoldaternas ifrågavarande ansökan, att de skulle på stadens bekostnad erhålla läkarevård 
och medicin beträffande sådana olycksfall och sjukdomar, som de ådragit sig under 
utredningen af sin tjänstgöring såsom brandsoldater. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
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Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
   JOSEF CENTERWALL. 
 
Bil. till prot. N:o 9, § 97. 
 
Till Drätselkammaren i Lysekil. 
 
Med anledning af att Stadsfullmäktige i Lysekil beslutat anskaffa annan lokal för rådhuset än 
den närvarande, tager sig undertecknad härmed friheten hembjuda Stadshotellet med tomter 
och åbyggnader till Staden, som genom förvärvandet af denna egendom, omedelbart komme i 
besittning af en för all framtid värdig rådhuslokal. 
 
Härvid framhålles att den nybyggda delen af hotellet, med sammanlagd golfyta af 455 
kvadratm. i och för sig kunde apteras till rådhuslokal genom vidtagande af smärre 
förändringar, som förslagsvis angifves å vidlagda planriktningar. 
 
Till fastigheten hörer centraluppvärmning, vatten- och afloppsledning samt ledningar och 
armatur för elektrisk belysning. 
 
Åbyggnaderna i öfrigt blefve disponibla till uthyrning, exempelvis till Stadens Spritbolag 
samt till hotellrörelse. 
 
Egendomen innefattar tomterna n:is 58 A, 58 B och 59 med sammanlagd tomtareal af 934,92 
kvadratm. eller 2.650 kvadratalnar. Åbyggnaderna äro i taxeringsvärde upptagna till c:a 
113.000 kronor. I händelse Drätselkammaren skulle komma att reflektera öfver detta mitt 
erbjudande, är jag benägen underhandla om försäljning på sätt som Drätselkammaren behagar 
bestämma. 
 
Lysekil den 22 Augusti 1909. 
 B. A. Björk, Lysekil. 
 
Bil. till prot. N:o 9, § 98 a. 
 
Utdrag af Drätselkammarens i Lysekil protokoll den 23 juli 1909. 
 
§ 171. Föredrogs åter förut under § 101 här ofvan senast antecknade, från Stadsfullmäktige 
remitterade motion af den 25 sistl. Januari af Öfversten C. S. Lilliehöök, hvari föreslås, att 
Stadsfullmäktige besluta:  
 
1.Bestämma huru stor del, till längd och bredd, af stränderna kring hamnområdet skall räknas 
till kaj (nödvändigt för tillämpningen af föreskrifterna i hamnordningens § 5 B); 
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2. Bestämma hvilka områden i hamnens närhet få användas till upplagsplatser; 
 
3. Anmoda Byggnadsnämnden låta upprätta karta å såväl kajområdet som till upplagsplatser 
anvisad mark; 
 
4. Att, för hvarje gång nya upplagsplatser erfordras Stadsfullmäktiges beslut i hvarje särskildt 
fall skall inhämtas, innan de få tagas i anspråk. 
 
Enligt § 2 mom. E af gällande hamnordning åligger det Hamnstyrelsen att vårda och ansvara 
för hamnen tillhöriga inventarier och materalier samt i tid vidtaga nödig reparationer å 
bryggor, kajer, bojar m. m. etc. 
 
I § 9 af samma hamnordning föreskrifves, att ”all skada å hamnens byggnader, kajer, bryggor, 
vågbrytare och andra tillhörigheter, ersätte den som skadan vållat”. 
 
Då af hamnordningen således syntes det Kammaren nödigt att området för dessa bestämmas 
samt att gränsen emellan hamnens kajer och stadens mark uppdrages. Så mycket mer borde 
detta vara af behofvet påkalladt, som i anseende af ordningen vid hamnen Hamnkaptenens 
befogenhet icke sträcker sig utöfver det till hamnen hörande kajområdet. 
 
Då motionen afsåge, att detta i berörda hänseende hittills rådande missförhållande rättas, så 
beslöt Drätselkammaren, med framhållande att en sådan begränsning vore behöflig äfven i 
afseende å hamnens deltagande i kostnaden för renhållning, polisbevakning och belysning, 
tillstyrka 1:sta punkten i motionen. 
 
Motionärens förslag i 2:dra punkten, nämligen ”bestämma hvilka områden i hamnens närhet 
få användas till upplagsplatser”, vill Drätselkammaren förorda äfven må vinna 
Stadsfullmäktiges bifall, så mycket mera, som en dylik åtgärd vore ålagd Stadsfullmäktige i § 
2 af gällande Ordningsstadgan för Rikets Städer. 
 
Vidare ville Drätselkammaren tillstyrka bifall till motionärens förslag i 4:de punkten, och 
ansåge Kammaren ett beslut i enlighet därmed så mycket mer önskligt, som därigenom en 
gräns skulle sättas för det hittills praktiserade förfarandet. 
 
Under antagande att Stadsfullmäktige besluta bifalla motionens 1:sta punkt så bill 
Drätselkammaren föreslå, att f. n. endast de delar af hamnområdets stränder, som äro försedda 
med strandskoning och vid hvilka således lossning och lastning kan ske, räknas till kaj. Med 
öfriga delar ansåge Drätselkammaren böra anstå, till dess stadsplanen blefve fastställd, en 
blifvande järnvägs sträckning inom staden bestämd, eller när vidare kajbyggnader framdeles 
beslutades. 
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Utom den breddkajen lämpligen bör äga, borde därtill läggas en utefter kajområdet löpande 
strandväg, å hvilken förbindelse kunde ske och gods fraktas. 
 
I enlighet med dessa förslag beslöt Drätselkammaren föreslå, att Stadsfullmäktige besluta, att 
följande å bilagda karta inlagda område vid södra hamnen, betecknade med gul färg, skola 
utgöra: sträckan från A-B med den innanför densamma inlagda förbindelsevägen, betecknad 
med brun färg, kajområde för hamnen, och sträckan B-C och figuren d-e-f-g upplagsplatser 
för hamnens behof, den förra för framtiden och den senare tillsvidare. Öfriga delen af 
Rosvikstorget ansåge Drätselkammaren böra reserveras för marknadsplats. 
 
Som ofvan. 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget: betygas 
   JOSEF CENTERWALL. 
 
Bil. till prot., N:o 9, § 98 b. 
 
Utdrag af Hamnstyrelsens i Lysekil protokoll den 24 maj 1909. 
 
§ 13. Af Stadsfullmäktige hade för yttrandes afgifvande hit remitterats följande af 
Stadsfullmäktiges ordförande väckta motion: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Af nu gällande hamnordning af den 10 januari 1906 framgår, att till hamnen hör, utom själfva 
hamnområdet, endast bryggor och kajer. Något område utom kajerna har sålunda 
Hamnstyrelsen ej befogenhet disponera. 
 
Detta oaktadt har Hamnstyrelsen år ---. 
 
Detta ärende upptogs nu till behandling. 
 
Under den uppkomna öfverläggningen erinrade Herr Ordföranden om följande: 
 
Styrelsen hade jämlikt beslut den 7 aug. 1890 ingått till dåvarande köpingens jordägare med 
begäran om tillstånd att då styrelsen utlade rymlig plan vid Andersonska bryggan, äfven få 
diponera samma plan, äfvensom, ifall så behöfdes, få spränga bort en del af berget nedanför 
Sundbergska anjovisfabriken att användas till upplagsplats. 
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Denna begäran hade af jordägare bifallits, hvarefter Styrelsen låtit bortspränga berget i linie 
med Sundbergska anjovisfabrikens norra huslinie och afplanera platsen i nivå med gatan i 
Sillgränd. 
 
År 1891 eller möjligen tidigare hade Styrelsen börjat iordningställa Rosvikstorget genom 
stensättning efter hand som utfyllnad skedde, och hade stensättningen, som fortgått under hela 
90-talet, gjorts för att få planer att disponera. 
 
Vidare hade Stadsfullmäktige den 6 mars 1906 på Styrelsens hemställan beslutit att för 
hamnens behof upplåta dels det till tullhustomten inhägnade och öster om den på östra sidan 
af tullhuset befintliga häcken belägna området och dels det område som bildats af utfyllnaden 
utanför och emellan f. d. Fr. Carlssons och Radhes magasiner samt badhusbolagets pir vid 
dambassängen. 
 
Beträffande den plan, hvarå bärareboden nu vore belägen, så hade på sin tid Fr. Carlsson af 
Länsstyrelsen ålagts att bortflytta sitt sillsalteri därifrån, detta på föranstaltande af Lysekils 
Kommunalfullmäktige, hvilka som motiv för sin talan i saken just anfördt, att området ifråga 
tillhörde hamnen såsom upplagsplats. 
 
Sedan öfverläggningen pågått en stund, beslöt man hos Stadsfullmäktige föreslå att förutom 
ångbåtsbron följande områden skulle få för hamnens räkning disponeras till kajer och 
upplagsplatser, nämligen: 
 
a.i södra hamnen; 
Rosvikstorget från tullträdgårdens västra hörn utefter rännstenen till ångbåtsbron och vidare 
området norr ut, därvid gränslinien vid Sillgränds brygga drages ofvanför gatan från 
Kihlbergs tomt i rak linie till berget vid östra sidan af Sundbergska magasinstomterna: 
 
Planen emellan magasinstomterna i Rosvik och Rosviksgatan; området utanför Lyckeska och 
Hallgrenska hustomterna fram till piren vid damnassängen: 
 
b. i norra hamnen: 
 
ett område sträckande sig 10 meter innanför den projekterade hamngatan å hela 
Bansviksområdet, hvarefter gränslinien för hamnens område skulle gå parallellt med Gamla 
Strandgatan till Kolbryggan och vidare från västra hörnet af kolgården, följande tomtlinien till 
planen vid Fiskbryggan, hvilken således skulle tillhöra hamnens område. 
 
I nu nämnda områden skulle gatorna dock icke inberäknas. 
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Såsom motiv för Styrelsens beslut att förorda ofvannämnda områden i sin helhet att 
disponeras af hamnen skulle anföras, att hamnen mycket väl behöfver planerna ifråga med de 
af dem härflytande inkomsterna, då ju hamnen bland annat har skuld att ränta och amortera. 
 
Åt stadsingeniören gafs i detta sammanhang i uppdrag att upprätta karta öfver ofvannämnda 
områden, som enligt styrelsens förmenande böra höra till hamnområdet. 
 
I öfrigt bordlades ärendet. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget: betygar 
  JOSEF CENTERWALL. 
 
Bil. till prot. N:o 9, § 98 e. 
 
Utdrag af Hamnstyrelsens i Lysekil protokoll den 20 augusti 1909. 
 
§ 22. Upptogs till behadling i återstående delar det den 24 sistl. Maj delvis bordlagda, under § 
13 här ofvan förut antecknade ärenden rörande bestämmande af kajområden m. m. enligt af 
Herr Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök hos Stadsfullmäktige väckt motion. 
 
Beträffande de två sista punkterna af motionen ifråga beslöt nu efter öfverläggning Syrelsen 
att såsom sin åsikt uttala: ifråga om förslaget att anmoda Byggnadsnämnden att låta upprätta 
karta öfver såväl kajområdet som till upplagsplaner anvisad mark, att det vore onödigt besvära 
Byggnadsnämnden härmed, då det tillhörde stads- och hamningeniörens tjänsteåligganden att 
upprätta kartor för staden och att för öfrigt någon dylik karta icke borde upprättas, förr än nu 
ifrågavarande ärende blifvit slutligen afgjort, samt hvad anginge inhämtande af 
Stadsfullmäktiges beslut för varje fall, då ny upplagsplats skulle behöfva tagas i anspråk, att 
efter hand som Styrelsen läte göra utfyllnader, de sålunda områdena borde tillhöra 
hamnområdet och stå under Styrelsens förvaltning och till dess disposition.  
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
   JOSEF CENTERWALL. 
 
Bil. till prot. N:o 9, § 103 b. 
 
Utdrag af Hamnstyrelsens i Lysekil protokoll den 24 maj 1909. 
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§ 16. Drätselkammaren hade, enligt hvad hit inkommet och nu föredraget protokollsutdrag 
utvisade, begärt, att Hamnstyrelsen skulle till Kammaren erlägga ränta efter 6 % dels å de 
7,000 kronor, som Kammaren lånat Styrelsen och som Kammaren förklarat sig själf hafva 
nödgats mot ränta af 6 á 7 % upplåna, från dagarne för Styrelsens upplåning därå, och dels å 
de 8,700 kronor, som Styrelsen haft att under 1908 erlägga till stadskassan, från och med den 
1 januari. 
 
Efter öfverläggning beslöt Styrelsen att meddela Drätselkammaren det besked, att Styrelsen 
icke ansåge sig berättigad utbetala någon ränta på beloppen ifråga, enär Stadsfullmäktiges 
beslut rörande upplåning af medel för återbetalande af Styrelsens skuld till stadskassan ju 
gällde endast kapitalet, men icke nämnde något om ränta. För öfrigt har icke under föregående 
åren någon ränteberäkning förekommit emellan Drätselkammaren och Styrelsen; hvarför ej 
häller funnos något skäl att nu betala ränta på ett tillfälligt lån. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
   JOSEF CENTERWALL. 
 
Bil. till prot. N:o 9, § 103 a. 
 
Utdrag af Drätselkammarens i Lysekil protokoll den 3 september 1909. 
 
§ 188. 
Sedan Kammaren den 29 sistl. Mars fattat beslut, antecknadt under § 85 här ofvan, att 
affordra Hamnstyrelsen ränta, hade Hamnstyrelsen efter erhållen del af beslutet i hit ingifet 
och nu föredraget protokollsutdrag lämnat det besked, att Styrelsen icke ansåge sig berättigad 
utbetala ränta på de belopp, som af Drätselkammaren afsåges, enär Stadsfullmäktiges beslut 
rörande upplåning af medel för återbetalande af Styrelsens skuld till stadskassan ju endast 
gällde kapitalet, men ej nämnde något om ränta, samt för öfrigt icke under föregående åren 
någon ränteberäkning förekommit emellan Drätselkammaren och Hamnstyrelsen, hvarför 
enlig Hamnstyrelsens förmenande ej häller funnos något skäl att nu betala ränta å ett tillfälligt 
lån. 
 
Med anledning af detta Hamnstyrelsens svar beslöt Kammaren, som vidhöll sin åsikt om rätt 
till erhållande af ränta uti ifrågavarande fall, att hänskjuta saken till Stadsfullmäktige med 
begäran om åläggande för Hamnstyrelsen att betala dylik ränta. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
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Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
   JOSEF CENTERWALL. 
 
Bil. till prot. N:o 9, § 104 a. 
 
Utdrag af protokollet, hållet vid Styrelsens för Lysekils Vatten- och Kloakledningar 
sammanträde den 14 Augusti 1909. 
 
§ 38. Stadsingeniören hade inkommit med ett af kartskizz åtföljt ”kostnadsförslag till 
Rotemyrens utgräfning, genomsprängning af rörgraf till blifvande filterbassin, dammbyggnad 
för vattenytans höjande 1,5 meter samt provisorisk rörledning till öfre vattendammen”, 
slutande förslaget å 23.800 kronor. 
 
Efter granskning af dessa handlingar, beslöt Styrelsen med hänvisande till detta 
kostnadsförslag och med åberopande af vikten däraf, att uppränsningen af Rotemyren snarast 
möjligt blefve verkställd, ingå till Stadsfullmäktige med begäran om ett anslag för att redan 
under instundande höst kunna påbörja sprängningen ifråga. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokolleträtt utdraget; betygas 
   JOSEF CENTERWALL. 
 
Bil. till prot. N:o 9, § 104 b. 
 
Kostnadsförslag till Rotemyrens utgräfning, genomsprängning af rörgraf till blifvande 
filterbassin, dammbyggnad för vattenytans höjande 1,5 meter samt provisorisk rörledning till 
öfre vattenledningsdammen. 
 
På anmodan af Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar att inkomma med förslag af 
en provisorisk ledning därifrån till vattendammarna har jag att öfverlämna nedanstående 
utlåtande och kostnadsförslag. 
 
Från början hade tänkts att en partiell utgräfning af dymassan kunde företagas för att minska 
kostnaden för provisorisk anordning, men detta befinnes dock vid närmare granskning vara 
oekonomiskt, enär borttagandet under det att hela Rotemyren beräknas innehålla 18.600 
kubikmeter och samma anordningar måste vidtagas antingen hela dymassan bortgräfves eller 
endast delar häraf. 
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Shvad som ytterligare motiverar bortskaffandet af hela dymassan är förhållandet att de i 
fördjupningarne kvarliggande större dysamlingarne alltjämt komma att uppsända sumpgas 
genom vattenmassan som därigenom aldrig befrias från dysmak. 
 
För att i framtiden tillgodogöra sig den upptagna dymassan bör densamma uppläggas på lätt 
tillgängligt ställe såsom vid gamla landsvägen söder om myren, där den kommer utanför det 
vattenförande området, hvilket är af vikt. 
 
För detta ändamål är en genomsprängning af bergspasset, söder om myren, af nöden. I botten 
af denna genomsprängning uppspränges rörgraf, hvari den provisoriska och sedermera, sedan 
filterbassinen anlagts, den permanenta rörledningen framdrages. 
 
För utrönande af myrens förmåga att hålla vatten har i kostnaden äfven upptagits en 
dammbyggnad, som tillåter 1,5 meters höjning af vattenytan. 
 
Den provisoriska ledningen mellan Rotemyr och öfre vattendammen har förlagts så att största 
delen af gamla ledningen från Trötemyren kan kvarligga för begagnande. 
 
I öfrigt framhålles att 90 % af nedan upptagna kostnadssumma betingas af sådana arbeten, 
som tillgodogöras vid utförandet af det från Vattenbyggnadsbyrån insända 
vattenledningsförslaget, som kan anses påbörjadt genom igångsättandet af här upptagna 
arbeten. 
 
Lysekil den 12 Aug. 1909. 
J.CALANDER. 
 
KOSTNADSFÖRSLAG. 
 
Sprängning och schaktning för rörgraf i bergravin  
öder om Rotemyr, 580 kbm. á  5:-   Kr.  2.900:- 
Upptagning och transport af hela Rotemyrs dymassa,  
8.600 kbm. á 0:80   ” 14.880:- 
Dammbyggnad vid nuvarande afloppet inberäknadt  
grundgräfning, 35 kbm. á 20:-  ” 700:- 
Ställningar och vandringar för dymassans upptagning eventuellt  
genom muddring   ” 700:- 
Provisorisk brunn vid vatteninloppet  ” 200:- 
Inköp af 3 ” galvaniserade rör, 530 m. á 3:- ” 1.590:- 
Transport och reparation af rör från  
Trötemyrsledningen, 550 m. á 0:25  ” 137:50 
Utläggning af prov. Rörledning, 1,080 m. á 0:50 ” 540:- 
För transporter, materialier, tillsyn m.m. c:a 10 % af ofvanstående 2.152:50 
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   Summa Kronor 23.800:- 
 
 
1909 Lysekils  N:r 10. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 27 Oktober 1909. 
 
Frånvarande med anmäldt och godkändt förfall var Herr Hernström. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar sammanträdet. 
Vid protokollet undertecknad, sektreterare. 
 
Innan dagens förhandlingar togo sin början, äskade ordföranden ljud och erinrade om, att 
sedan Fullmäktige senast sammanträdt, en af dess ledamöter, Kyrkoherden V. Bastholm, 
aflidit. Kyrkoherden Bastholm hade varit en rättrådig man, som kämpat för hvad han ansett 
vara samhällets bästa; hans minne vore därför väl värdt att af Fullmäktiges ledamöter bevaras 
i tacksamt minne. 
 
På samma gång tillkännagaf ordföranden, att han å Stadsfullmäktiges vägnar beställt en krans 
till den aflidnes bår, hvilken åtgärd gillades. 
 
§ 111. 
Uti bordlagda, under § 104 här ofvan förut antecknade ärendet rörande uppränsning af 
Rotemyren, hvilket ärende nu företogs till förnyad behandling, hade Drätselkammaren 
inkommit med begärdt utlåtande, som innehölls i följande: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 20 Oktober 
1909. 
 
§ 222. Upptogs etc. --- Bil § 111.  
 
Sedan denna handling föredragits, beslöts efter en stunds diskussion att i enlighet med 
Drätselkammarens tillstyrkan för uppränsning af Rotemyren bevilja Styrelsen för Lysekils 
Vatten och Kloakledningar ett förslagsanslag af 21.800 kronor, men att Styrelsen ifråga till 
företagets påbörjande tillsvidare skulle få använda endast det förut för ändamålet reserverade 
anslaget af 2.000 kronor, och lämnades, på förslag af Herr Radhe, som framhöll, att tiden vore 
långt framskriden på året, att nederbörden varit ovanligt stor, samt att det kanske vore skäl att 
före arbetets gångsättande komma öfverens med de olika jordägarna, som berördes af 
företaget, lämna Styrelsen fria händer beträffande tiden för arbetets påbörjande. 
 
§ 112. 
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Drätselkammaren hade i form af protokollsutdrag, som nu föredrogs, inkommit med yttrande 
med anledning af Herr Nilssons motion om ordnande af lokal för tillfällig vård af sinnessjuka, 
och tillstyrkte Drätselkammaren Fullmäktige att för en kostnad af, inberäknadt inventarier, 
413 kronor enligt ett af Kammaren åberopadt kostnadsförslag uppgjordta f Byggmästaren 
Wallén, låta aptera gamla förvaringshäktet till lokal för ifrågavarande ändamål. 
 
I ärendet, som förut antecknats här ofvan under § 109, uppstod en liflig diskussion, därunder 
Herr Nilsson talade för sin motion och yrkade bifall tills det af Drätselkammaren föreslagna 
anslaget, Herrar Radhe och Lindman yrkade ärendets återremittering till Drätselkammaren för 
utredning angående kostnaden för anordnande af lokal af ifrågavarande slag på Grötön i 
stället för i gamla förvaringshäktet, som talarne ansågo för ändamålet olämpligt, därför att det 
bodde folk alldeles intill detsamma, medan Herr Gunnersson yrkade bifall till 
Drätselkammarens förslag. 
 
Herr Ordföranden hemställde, huruvida ej i händelse af återremiss sådan borde ske äfven till 
Hälsovårdsnämnden. 
 
Efter slutad öfverläggning besöts efter därpå framställd proposition att återremittera ärendet 
till Drätselkammaren, för sådan utredning som Herrar Radhe och Lindman yrkat, medan 
framställd proposition på förslaget om återremiss jämväl till Hälsovårdsnämnden besvarades 
med nej. 
 
§ 113. 
Bordlagda, under § 25 här ofvan förut antecknade ärendets, innefattande Drätselkammarens 
anhållande om bemyndigande att till Fabrikörerna Carl Cornér försälja ett vid 
Kölhalningsbryggan beläget område om 230 kvadratmeter, återupptogs till behandling. 
 
Herr Jonsson höll före, att Drätselkammarens anhållan i dag borde antingen beviljas eller 
afslås, men ärendet ej vidare bordläggas. 
 
På yrkande af Herr Radhe, med hvilken Herr Lindman instämde beslöto fullmäktige att afslå 
Drätselkammarens ifrågavarande begäran. 
 
§ 114. 
Från vederbörande revisorer hade till Magistraten inkommit följande revisionsberättelse 
rörande Drätselkammarens räkenskaper och förvaltning för 1908. 
 
”Undertecknade etc. --- Bil. § 114 a. 
 
Af Drätselkammaren hade vidare till Magistraten ingifvits följande med anledning af 
revisorernas anmärkningar afgifna förklaringar: 
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”Till Magistraten i Lysekil. 
 
Såsom affordrad etc. --- Bil. § 114 b. 
 
”Till Drätselkammaren i Lysekil. 
 
Som infordrad etc. – Bil. § 114 c. 
 
Samtliga dessa handlingar hade öfverlämnats till Stadsfullmäktige för kännedom och 
yttrandes afgifvande. 
 
Då detta ärende nu förtogs till behandling, beslöts först att icke nu uppläsa 
revisionsberättelsen, enär densamma förut i tryck utdelats till samtliga Stadsfullmäktige, som 
sålunda redan tagit kännedom om densamma. 
 
Förklaringarna blefvo nu upplästa. 
 
Under den härpå följande öfverläggningen yttrade Herr Sterner några ord i anledning af 
revisorernas anmärkningar och Drätselkammarens förklaring, hvilken han icke kunde godtaga 
beträffande utbetalandet af sekreterararvode åt Brandchefen en gång skulle hafva förklart 
sekreterare vid brandsyner onödig. 
 
Herr Lindman, som själf under många år varit med vid brandsyneförrättningarna, framhöll, att 
under den tid nuvarande Brandchefen själf fört anteckningar vid brandsyneförrättningarna 
dessa tagit mindre antal dagar i anspråk än därförinnan, att om en af synemännen skulle föra 
protokollet, längre tid än nu komme att behöfvas för förrättningarna, som därigenom blefve 
dyrare än under nuvarande förhållanden, samt att nuvarande Brandchefen otvifvelaktigt ledt 
förrättningarna ifråga på ett synnerligen berömvärdt sätt. 
 
Då med hänsyn till hvad talaren anfört och den omständigheten, att Brandchefen hade rätt att 
tillkalla sekreterare vid brandsynerna, stadskassan ej kunde anses hafva blifvit lidande på den 
anmärkta åtgärden, yrkade han anmärkningens ogillande. 
 
Herr Richter ansåg anmärkningen ifråga befogad: det vore Brandchefens tillvägagångssätt i 
och för sig, oafsedt den ekonomiska sidan af saken, som vore olämpligt. Herrar Radhe och 
Sterner instämde, och den senare föreslog, att Fullmäktige skulle uttala sitt ogillande af 
Brandchefens ifrågavarande åtgärd. 
Herrar Lindman och Jonsson yrkade ogillande af revisorernas anmärkning angående 
jordvärdet. 
 
Efter öfverläggningens slut och i hvarje särskild punkt framställd proposition på, huruvida 
revisorernas anmärkningar skulle leda till någon Fullmäktiges åtgärd, beslöts att stadens 
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bokföring skulle omläggas i den riktning revisorerna påpekat och Drätselkammaren gillat, för 
hvilket ändamål Drätselkammaren skulle få anlita särskild sakkunnig räkenskapsförare, samt 
att Brandchefens förklaring skulle med ogillande läggas till handlingarna, medan öfriga 
anmärkningar icke skulle föranleda någon Fullmäktiges åtgärd. Genom särskilda beslut 
bestämdes slutligen, att Brandchefen icke skulle återbära det af honom uppburna 
sekreterararvodet, samt beviljades i enlighet med revisorernas förslag Drätselkammaren 
ansvarsfrihet för 1908 års räkenskaper och förvaltning. 
 
På förslag af Herr Jonsson, som framhöll att revisorerna ju icke åtnjuta någon betalning för 
sitt nog så maktpåliggande arbete, beslöto Fullmäktige härefter att till årets revisorer här uttala 
sitt tack för den tid de offrat och den möda de nedlagt på arbetet med revisionen af 
Drätselkammarens räkenskaper och förvaltning för 1908. 
 
§ 115. 
Genom Magistraten hade för Stadsfullmäktiges behandling inkommit vederbörlig 
revisionsberättelse öfver Hamnstyrelsens räkenskaper inkommit vederbörlig 
revisionsberättelse öfver Hamnstyrelsens räkenskaper och förvaltning för 1908 jämte 
Hamnstyrelsens förklaring med anledning af en af revisorerna framställd anmärkning. 
 
Revisionsberättelsen var af följande lydelse: 
 
”Undertecknad etc. --- Bil. § 115. 
 
Förklaringen innehölls i ett så lydande 
 
”Utdrag af protokollet, hållet vid Hamnstyrelsens i Lysekil sammanträde den 2 oktober 1909. 
 
§ 30. 
I affordrad förklaring å Revisorernas påpekning om att planlega för sten nedsatts från förut 
utgående 12 öre per ton per månad till 12 öre per tpr 4 månader får Styrelsen afgifva följande: 
 
År 1900 beslöts skulle sten få ligga i 30 dagar under vår, sommar och höst samt under vintern, 
månaderna Januari, Februari, Mars för enkel planlega. Detta uppbördssätt visade sig under 
årens lopp icke effektivt, och stora svårigheter uppstodo vid beräkningen af tiden för 
stenupplaget, enäer vid lastningar en del togs från upplaget och en del nedkördes direkt från 
berget till fartyget. 
 
För att råda bot på missförhållandena beslöt Styrelsen i maj 1908, att enkel planlega för sten 
beräknas för högst 4 månader och därefter per månad. Någon nedsättning i afgiften har 
härigenom icke uppkommit. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
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Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL.” 
 
Efter föredragning af dessa handlingar beslöto Fullmäktige att låta vid den af Hamnstyrelsen 
afgifva förklaringen öfver det anmärkta förhållandet bero samt i enlighet med revisorernas 
tillstyrkan bevilja Hamnstyrelsen ansvarsfrihet för dess räkenskaper och förvaltning för 1908. 
 
§ 116. 
Magistraten hade till Stadsfullmäktige öfverlämnat följande revisionsberättelse rörande 
samskolans räkenskaper för 1908. 
 
”Undertecknade etc. --- Bil. § 116. 
 
Efter föredragning häraf beviljades vederbörande räkenskapsförare ansvarsfrihet för 1908 års 
räkenskaper. 
 
§ 117. 
Revisionsberättelsen rörande Lysekils Föreläsningsförenings räkenskaper för 1908, hvilken 
inkommit genom Magistraten, föredrogs nu.  
 
Berättelsen hade följande lydelse: 
 
”Undertecknade etc. --- Bil. § 117. 
 
Vederbörande räkenskapsförare beviljades ansvarsfrihet för 1908 års räkenskaper. 
 
§ 118. 
På därom framställd begäran bemyndigades Drätselkammaren att till Bagaren J. Lindells 
sterbhus försälja 188,62 kvadratalnar af tomten N:o 237, som i sin helhet enligt företedd karta. 
Upprättad af Stadsingeniören denna månad, innehölle 1.638,63 kvadratalnar; sterbhuset 
innehade nämligen förut köpta 1.450 kvadratalnar af tomten. Köpeskillingen skulle utgå med 
3 kronor pr. Kvadrataln. 
 
§ 119. 
Drätselkammaren hade uti ingifvet och nu föredraget utdrag af dess protokoll den 20 dennes 
anhållit om bemyndigande att till ett pris af 2 kronor per kvadrataln till Axel Johansson sälja 
ett område enligt bifogad, av Stadsingeniören upprättad karta innehållande 976,6 
kvadratalnar. 
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Herr Lindman yrkade, att priset på tomten skulle sättas till 1 krona 50 öre, medan Herr 
Gustafsson, med hvilken Herrar Radhe och Sterner instämde, yrkade prisets sänkande till 1 
krona 25 öre. 
 
Efter framställd proposition till 1 krona 50 öre, därvid enligt ordförandens mening det senare 
förslaget besvarades med ja, begärdes votering. Det beslöts härefter, att till kontraproposition 
till sistnämnda yrkande skulle antagas förslaget om försäljning till 1 krona 25 öre per 
kvadrataln, därvid följande voteringsproposition godkändes: Den, som vill försälja fastigheten 
ifråga till Axel Johansson för 1 krona 50 öre per kvadrataln röstar ja, den det icke vill, röstar 
nej; vinner nej, hafva Fullmäktige beslutit till Johansson försälja ifrågavarande fastighet för 1 
krona 25 öre per kvadrataln. Vid upprop röstade Herrar Lindbom, Carlsson, Backman, 
Anderson, Luckey, Jonsson, Richter, Wallin, Hansson, Kihlberg, Laurin, Lindman, Löfving, 
Lidell, Wallén och ordföranden ja, öfrige närvarande ledamöter nej, hvadan Fullmäktige alltså 
beslutit att i enlighet med ja-propositionen försälja fastigheten ifråga till Axel Johansson för 1 
krona 50 öre per kvadrataln. 
 
§ 120. 
Föredrogs följande från Magistraten inkomna: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet hos Magistraten i Lysekil å rådhuset den 20 oktober 1909. 
 
§ 113. Från Stadsvaktmästaren J. A. Johansson hade inkommit en så lydande ansökan: 
 
”Till Magistraten i Lysekil. 
 
Undetecknad vågar härmed vördsamt anhålla det Magistraten godhetsfullt, hos Herrar 
Stadsfullmäktige i Lysekil ville göra framställning om ett personligt ålderstillägg för mig af 
200 kronor per år, som skäl för denna min anhållan tillåter jag mig anföra att jag varit anställd 
i samhällets tjänst sedan 1:ste oktober 1891 häraf i 13 år såsom nattvakt och sedan Augusti 
1896 såsom fjerdingsman, från den 1:ste April 1903 som Stadsvaktmästare och stadstjänare. 
Från den tid Lysekil bef stad eller från mitt tillträde af sistnämnda tjänstebefattningar har jag 
ej sökt eller erhållit någon förbättring af mina löneförmåner oaktadt kefnadskostnaderna 
denna tid betydligt stegrats, hvarför jag lika vördsamt anhåller om Magistratens förord för 
denna min begäran. 
 
Lysekil den 19 oktober 1909. 
J. A. JOHANSSON. 
 
EFTER FÖREDRAGNING HÄRAF BESLÖT Magistraten att med vitsordande af att 
Stadsvaktmästaren Johansson under den tid, han varit anställd hos Magistraten, skött sina 
åligganden med synnerligt nit och ordentlighet, hemställa, att Stadsfullmäktige måtte bevilja 
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honom, hvars lön nu uppgår till 1,000 kronor, inberäknadt beklädnadspenningar, ett personligt 
lönetillägg å 200 kronor från och med nästa år. Som ofvan 
 
På Magistratens vägnar: 
AXEL SUNDBERG.” 
 
Ärendet remitterades till Drätselkammaren för afgifvande af yttrande däruti. 
 
§ 121. 
Följande ansökan föredrogs: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Med anledning af den ökning af mina tjänsteåligganden som blifvit en följd af stadens 
utveckling under de senare åren får jag härmed vördsamt hemställa, huruvida icke Herrar 
Stadsfullmäktige skulle anse skäligt att från och med nästa år tilldela mig samma lön, som 
min företrädare i tjänsten hade, nämligen 2.500 kronor. 
 
Lysekil 24 oktober 1909. 
AXEL NILSSON. 
Stadsläkare. 
 
På yrkande af Herr Lidell, som uttalade önskvärdheten af att Drätselkammaren 
öfverenskomme med stadsläkarne om viss taxa för stadsbor, om möjligt densamma som från 
gammalt ända till senaste tiden varit gällande, remitterades ansökningen till 
Drätselkammaren. 
 
§ 122. 
Från Lysekils Föreläsningsförening hade inkommit följande nu föredragna ansökan: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Styrelsen för Lysekils Föreläsningsförening får härmed hemställa om ett anslag af 600 kronor 
för nästa år 1910. 
 
Lysekil den 14 oktober 1909. 
AXEL NILSSON. 
Ordf. i Styrelsen.” 
 
Ansökningen hade, enligt hvad jämväl nu föredraget protokollsutdrag utvisade, redan 
behandlats i Drätselkammaren, som tillstryrkt ansökningens beviljande. 
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På yrkande af Herr Nilsson, som upplyste att ansökningen afsåge jämväl det sedvanliga 
anslaget till föreläsningar i alkoholfrågan beviljades det sålunda begärda anslaget. 
 
§ 123. 
Föredrogs följande från Samskolan inkomna ansökan om bidrag från staden för 1910: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Styrelsen för Lysekils Samskola får härmed hemställa om ett anslag af 2.500 kronor för 1910. 
 
Lysekil den 14 oktober 1909. 
AXEL NILSSON, 
Ordf. i Styrelsen” 
 
Ärendet remitterades till Drätselkammaren. 
 
§ 124. 
Fröken Tekla Meyer hade genom Magistraten inkommit med en skrifvelse däruti hon 
hemställde, att hon på grund af de stora förluster hon lidit till följd af storstrejken och däraf 
föranledt förbud för utskänkning i Stadsparken måtte befrias från erläggadet af hälften af det 
kontrakterade beloppet för arrenderingen af Stadsparken med utskänkningsrätten därstädes. 
Det upplystes, att sökanden betalt halfva arrendebeloppet eller 1.000 kronor, samt att hon 
förut hos Drätselkammaren inkämnat liknande ansökan, hvilken Drätselkammaren dock med 
hänsyn till det befintliga arrendekontraktet icke ansett sig hafva rättighet att bevilja. 
 
Ansökningen ifråga föredrogs nu, hvarefter Herr Radhe med instämmande af Herr Richter 
föreslog, att sökanden befriades från erläggande af 1/3 af ifrågavarande arrendesumma. 
 
Fullmäktige beslöto först att afgöra ärendet utan remiss och därefter att bifalla Herr Radhes 
förslag. 
 
§ 125. 
En från Drätselkammaren inkommen anmälan om dess vid årets slut afgående ledamöter och 
suppleant lästes och lades till handlingarna. 
 
§ 126. 
Till stadens ombud vid årets mantalsskrifningsförrättning omvaldes Rådmannen L. Ödman 
och Stadstjänaren J. A. Johansson. 
 
§ 127. 
Föredrogs följande af Herr ordföranden ingifna skriftliga motion: 
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”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Då det bör finnas ett reglemente äfven för Lysekils Fattigvårdsstyrelse, får jag härmed föreslå, 
att Herrar Stadsfullmäktige beslutar affordrar nämnda styrelse förslag till dylikt reglemente. 
 
Lysekil den 18 oktober 1909. 
C. S. LILLIEHÖÖK.” 
 
Fullmäktige beslöto bifalla motionen. 
 
§ 128. 
Herr Anderson väckte utom föredragningslistan motion om upphäfvande af Stadsfullmäktiges 
den 29 januari 1907 fattade, under § 20 i samma års protokoll antecknade beslut rörande 
fastställande af pris å tomter i Sandberget. 
 
Ärendet remitterades till Drätselkammaren. 
 
§ 129. 
Till att jämte Ordföranden justera dagens protokoll utsågos Herrar Carlsson och Kihlberg. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
L. A. VARLSSON. 
AUG. L. KIHLBERG. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse offentligen uppläst å Rådhuset 
Lördagen den 6 November 1909 kl. 6 e. m. betygas 
 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
 Josef Centerwall. 
 
Bil. till prot. N:o 10, § 111. 
 
Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 20 oktober 
1909. 
 
§ 222. Upptogs till fortsatt behandling bordlagda, under § 207 här ofvan förut antecknade 
ärendet rörande Styrelsens för Lysekils Vatten- och Kloakledningar hos Stadsfullmäktige 
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gjorda framställning om erhållande af ett anslag för att kunna redan innevarande höst påbörja 
af Styrelsen beslutad uppränsning af Rotemyren. 
 
De Herrar Kommitterade, som af Drätselkammaren utsetts att underhandla i frågan med Herr 
Carl Olsson, meddelande nu, att den senare förklarat att han visserligen icke ville medgifva 
någon inskränkning i sin rätt såsom arrendator af delar af Rotemyren och sålunda ej ville 
lämna någon förbindelse i den riktningen eller öfver hufvud skrifva under någon för honom 
bindande handling rörande saken, men att han icke hade nogot att invända mot den 
ifrågavarande uppränsningen under förutsättning, att om han ej kunde få sitt isbehof fylldt 
genom is från Lassemyren, och på grund af upprensningen icke heller genom is från 
Rotemyren samma behof kunde fullt tillgodoses, han skulle få taga is på Trötemyren i stället 
för, såsom han eljest gjort, på Rotemyren, i hvilket fall emellertid staden skulle låta borttaga 
gräset från Trötemyren, så att is fritt från gräs kunde erhållas därstädes. 
 
Efter öfverläggning beslöt Kammaren härefter att tillstyrka Stadsfullmäktige att för den 
ifrågasatta uppränsningen af Rotemyren bevilja Styrelsen till Lysekils Vatten- och 
Kloakledningar ett förslagsanslag af 21.800 kronor eller det belopp, hvartill med beräknande 
jämväl af förut för ändamålet reserverade 2.000 kronor kostnaderna för företaget i dess helhet 
enligt det uppgjorda kostnadsförslaget skulle uppgå, men att till arbetets påbörjande skulle få 
användas endast det förut reserverade anslaget å 2.000 kronor. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget: betygas 
   JOSEF CENTERWALL. 
 
 
Undertecknade, utsedde till revisorer för granskning af Drätselkammarens räkenskaper och 
förvaltning för år 1908 få efter fullgörandet af detta uppdrag afgifva följande 
 
Revisionsberättelse: 
 
Vid årets början finnes enligt räkenskaperna 
 
Tillgångar    Kr. 932.476:90 
Skulder    ” 734.265:58 
   Kapitalbehållning Kr. 198.211:32 
 
Enligt förda böcker har staden haft följande 
 
Inkomster: 
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Bränvinsmedels  konto   Kr. 46.283:59 
Hamnkassans  ”   ” 8.700:- 
Vattenafgifters ”   ” 1.481:75 
Platshyrors  ”   ” 160:75 
Hyrors  ”   ” 3.524:- 
Hundskatters  ”   ” 410:- 
Bergarrendens ”   ” 3.966:01 
Bötesmedels  ”   ” 101:50 
Debet. Utskylders  ”   ” 83.734:38 
Tomtarrendens ”   ” 8.426:60 
Räntors  ”   ” 4.139:99 
     Kronor 161.288:57 
 
Utgifter: 
 
Fattigvårdens konto   Kr. 18.200:- 
Undervisningens ”   ” 3.000:- 
Divers anslags ”   ” 429:65 
Sundhetsvårdens ”   ” 5.900:- 
Skolkassans  ”   ” 13.400:01 
Afskrifningars ”   ” 970:68 
     Trpt Kronor 41.900:34 
 
     Trpt Kronor 41.900:34 
Allm. Byggn. och Platsers ”    40.576:39 
Oförutsedda Utgifters ”   ” 9.330:04 
Verk- och Inrättningars  ”   ” 28.062:92 
Kyrkokassans ”   ” 15.700:- 
Kapitalkonto, Vinst ”   ” 25.718:88 
     Kronor 161.288:57 
 
Tillgångar: 
 
Fordran  af Hamnkassan   Kr 15.700:- 
” Sparkassan    ” 6.000:- 
” å Giro    ” 981:47 
” af Fröken Tekla Meyer   ” 100:- 
Försålda, ej bet Tomter    ” 104.836:99 
Fattigvårdens konto, skuld    ” 56:20 
Lysekils Mek. Verkstad, ränta   ” 6.724:13 
Kontant i kassan vid årets början   ” 50:80 
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Bryggor och kajer    ” 130.137:84 
Inventarier     ” 38.034:11 
Byggnader     ” 46.172:30 
Jordfastigheter    ” 549.791:22 
Restlängd å Tomtarrenden    ” 1.337:47 
” å Vattenafgifter   ” 940:88 
Dräneringen     ” 21.514:- 
Rester å platshyror    ” 140:- 
Restlängd å Skatter    ” 12.253:17 
Sandförrådet     ” 168:- 
Vattenledningen     ” 48.246:35 
Enskilda arbeten    ” 1.801:32 
    Kronor  984.986:25 
 
 
Skulder: 
 
Stockholms Stads Sparbank   Kr. 26.000:12 
Obligationslånet    ” 564.000:- 
Reserverade medels konto    ” 54.387:49 
Diverse Kreditorer    ” 2.770:38 
Tomtförsäljningars konto    ” 3.215:65 
Vexelkonto     ” 25.000:- 
Lånekonto     ” 45.000:- 
Mollénska Tomten    ” 13.600:- 
Kapitalkonto     ” 251.012:61 
     Kronor 984.986:25 
 
Kapitalkonto: 
 
Balance från årets början    Kr. 198.211:32 
Dräneringens konto    ” 436:09 
Kajarbete i Sillgränd 1908    ” 13.047:45 
Vattenledningen    ” 470:90 
Inventariers konto    ” 1.127:97 
Afbetalning å Obligationslånet   ” 12.000:- 
Årets vinst     ” 25.718:88 
     Kronor 251.012:61 
 
Kassan har inventerats vid åresskiftet. 
 
Protokollen äro genomgångna. 
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En mindre post å kronor 16:50 är i kassan dubbelförd och ökar den kontanta 
kassabehållningen vid årets slut till kronor 67:30. 
 
Enligt hvad tillgängliga handlingar utvisa köptes den oskiftade jorden af Staden för c:a 
380.000 kronor. Sedermera hafva tomter sålts för cirka 200.000 kronor; alltså skulle återstå 
jord för ungefär 180.000 kronors värde, hvilken emellertid nu är bokförd med 250.000 kronor. 
Denna summa synes revisorerna för hög, äfven om inköpsvärdet kan anses något lågt, och 
anse revisorerna därför, att exempelvis genom en kommitté borde utredas det nuvarande 
faktiska värdet af Stadens kvarvarande s. k. samfällda jord. 
 
Vis granskning af tomtförsäljningarna hafva revisorerna kommit till den åsikten, att den 
säkerhet staden äger, för betalningen för de till Lysekils Mek. Verkstads A.-B. försålda tomter 
icke är fullt betryggande, utan hemställa såsom önskvärdt att bolagets styrelse genom 
godkänd personlig underborgen förstärker sagda säkerhet. 
 
Revisorerna anse att nu upptagna värden å Stadens inventarier äro väl höga och att därför 
skälig afskrifning å dessas värden bör göras. Det samma synes förhållandet vara med Stadens 
byggnader, där bland annat gamla förvaringshäktet är upptaget till 800 kronor.  
 
Vid genomgåendet af stadens inventarieförteckningar fästes uppmärksamheten vid det 
förhållandet att bland inventarierna å tullkammaren förekomma 2:ne brickor upptagna till 
värden af respektive 34 och 20 kronor. Det synes revisorerna som om tullkammaren borde 
kunna åtnöjas med något billigare (vattenkarafinsbrickor?). 
 
Utan att i ringaste mån vilja klandra vare sig Drätselkammaren eller Stadns bokförare, som ju 
vid bokföringen endast följt samma system som före honom tillämpats här, vilja revisorerna 
påpeka det olämpliga i att stadens bokföring söker anpassa sig efter det uppgjorda 
budgetförslaget, ty dels får man därigenom vid sidan af verliga summan en del ”beräknade” 
sådana; dels blifver bokföringen ytterligt intrasslad med ett ändlöst balancerande å de olika 
konton för att få dessa att gå ihop. – allt med det naturliga resultatet att det hela lemnar en – 
åtminstone för en hvar som icke är fullt hemmastadd i bokföringskonstens mysterier – 
synnerligen oklar eller helt af vilseledade bild af den financiella ställningen. 
 
Såsom exempel må nämnas: 
 
Bland Stadens inkomster upptages brännvinsmedlen med kronor 46.283:59, men faktiskt 
hafva de under räkenskapsåret influtit med blott kronor 1.283:59, kronor 45.000:- uppbars i 
förskott år 1907 och förbrukades sannolikt nämnda år. 
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Inkomsten af räntor är upptagen med kronor 4.139:99 utan att några sådana under året influtit. 
Först i April d. å. ha inbetalning skett å räntor för 1908 och då med helt annat belopp än det 
ofvan sagda. 
 
I 1908 års stat beräknades en inkomst från Hamnkassan af kronor 8.700:-. Dessa medel äro 
upptagna bland stadens inkomster, ehuruväl de icke influtit, samt balanseras sedan bland 
tillgångarna. Bland inkomsterna äro skatterna upptagna med fulla beräknade beloppet kronor 
83.734:38, men de facto hafva blott kronor 71.361:68 influtit. Genom dessa och andra dylika 
åtgärder har kapitalkontot för året kunnat ökas med kronor 25.711:88, hvilket ej 
öfverensstämmer med verkliga förhållandet. 
 
Summa utgifter utgör enl. den nuvarande bokföringen kronor 125.569:69, men faktiskt utgöra 
de enligt kassaboken kronor 189.572:27 och då de verkliga inkomsterna utgjort kronor 
118.052:26, icke kronor 161.288:57 såsom bokföringen visar – uppstår alltså för 1908 en brist 
af kronor 71.520:01. 
 
Den i räkenskaperna å konto för reserverade medel figurerande summan bör enligt vårt 
förmenande afskrifvas, då inga dylika medel i verkligheten finnas, samt kapitalkontot minskas 
med motsvarande belopp. 
 
Vi hänvisa för öfrigt till nedanstående tablå öfver inkomster och utgifter sådana dessa i 
verkligheten te sig: 
 
Inkomster 1908: 
 
Bränvinsmedel    Kr. 1.283:59 
Hamnkassan (skuld)    ” 600:- 
Sålda inventarier    ” 16:56 
     Trpt Kr. 1.900:15 
 
     Trpt Kr. 1.900:15 
Vattenafgifter    Kr. 1.284:89 
Platshyror     ” 116:- 
Restantier     ” 5.687:56 
Tomtförsäljningar    ” 20.175:93 
Hyror     ” 3.524:- 
Olycksfall     ” 112:67 
Polisens     ” 125:- 
Hundskatter     ” 410:- 
Bergarrenden    ” 3.966:01 
Bötesmedel     ” 101:50 
Sålda Brandböcker    ” 2:50 
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Enskilda Arbeten    ” 1.898:50 
Debet. Utskylder influtit med   ” 71.361:68 
Tomtarrenden    ” 7.366:07 
    Summa inkomster Kr. 118.052:26 
 
Utgifter: 
 
Räntors  konto   Kr. 25.624:14 
Sparbankens  ”   ” 1.619:04 
Obligations  ”   ” 12.000:- 
Diverse kreditorers ”   ” 2.678:93 
Hamnens  ”   ” 7.000:- 
Inventariers  ”   ” 450:54 
Makadamförrådet ”   ” 31:10 
Enskilda Arbetens ”   ” 912:45 
Samdförrådets ”   ” 378:- 
Vattenledningens ”   ” 1.547:41 
Hamnstyrelsens ”   ” 10:65 
Aflöningars  ”   ” 29.561:07 
Fattigvårdens ”   ” 17.306:20 
Olycksfallsförsäkringens ”   ” 524:67 
Hus- och inventariers ”   ” 297:60 
Pensioners  ”   ” 300:- 
Magistrat- och Rådhusrättens   ” 648:93 
Parkens  ”   ” 222:18 
Gators  ”   ” 2.707:01 
Stadsingeniörens ”   ” 516:09 
Förrådets  ”   ” 278:55 
     Trpt Kr. 104.614:56 
 
     Trpt Kr. 104.614:56 
Annonsers  konto   Kr 424:96 
Tullvaktstugans ”   ” 90:- 
Brandväsendets  ”   ” 2.958:41 
Stadsfullm. & Nämnders exp. ”   ” 620:56 
Gatsopningens ”   ” 1.012:- 
Polisens  ”   ” 1.273:14 
Undervisningens ”   ” 3.100:- 
Brandförsäkringens  ”   ” 384:61 
Diverse Anslags ”   ” 429:65 
Hälsovårdsnämndens ”   ” 3.750:- 
Rådhuslokalernas ”   ” 866:14 
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Renhållningens ”   ” 3.865:74 
Telefonens  ”   ” 230:25 
Grötöns  ”   ” 600:25 
Skolkassans  ”   ” 13.400:01 
Kloakernas  ”   ” 1.808:31 
Verk- och Inrättningars ”   ” 692:29 
Gatubelysningens ”   ” 8.859:25 
Trävirkes  ”   ” 145:87 
Kvarngränds  ”   ” 1.273:65 
Tomt- och Gatumätningsarb. ”   ” 311:50 
Uppbördsverkets ”   ” 301:95 
Polisgränds  ”   ” 493:70 
Triangelmätningens ”   ” 5.783:18 
Telegrafverkets ”   ” 700:- 
Kyrkokassans ”   ” 15.700:- 
Oförutsedda Utgifters ”   ” 695:75 
Styrelsen för Vattenled. ”   ” 1.881:10 
Rinkenäs  ”   ” 73:35 
Jernvägskommitténs ”   ” 2.120:- 
Allmänna byggnaders ”   ” 401:80 
Brattska Huset ”   ” 2.720:- 
Planteringars  ”   ” 53:10 
Mollénska Jordens ”   ” 1.269:10 
Winells  ”   ” 4.000:- 
Sv. Statsförbundets ”   ” 178:- 
Diverse Arbetens ”   ” 403:12 
Debet. Utskylders ”   ” 1:- 
Jernmagasinets ”   ” 2.085:97 
    Summa utgifter Kr. 189.572:27 
 
och hemställa att stadens bokföring med första omlägges så, att en öfverblick af det verkliga 
ekonomiska läget utan svårighet kan erhållas. 
 
Mot räkenskaperna i öfrigt finnes inget att anmärka, och då alla utbetalningar äro försedda 
med behöriga verifikationer tillstyrka revisorerna ansvarsfrihet för år 1908. 
 
Lysekil den 15 september 1909. 
EHR. LANDEBERG CARL RUDBERG. 
 JOHN STERNER. 
 
Tillägg till revisionsberättelsen öfcer Drätselkammarens räkenskaper och 
förvaltning för år 1908. 



 1909 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro                            Sällskapet Strömstierna Sida 98 
 

 
Vid upprättandet af revisionsberättelsen frbisågo revisorerna en sak och göra med anledning 
däraf följande tillägg. 
 
Under många år har vid brandsyns förrättande inom staden en sekreterare (vanligen 
adjutanten) biträdt med anteckningars förande öfver de anmärkningar och bestämmelser 
brandsynen förelagt husägarne. 
 
För några år sedan indrogs denna sekreterarsyssla såsom ”öfverflödig och onödigt betungande 
för staden”, oaktadt arvodet då endast utgått med fem kronor per arbetsdag. Vid granskning af 
arvodeslistan för brandsynen 1908 visade det sig emellertid att brandchefen sjelf utkvitterat 
sekreterararvode med åtta kronor per dag under 9 dagar eller 72 kronor säkerligen har samma 
förfarande tillämpats innevarande år. 
 
Visserligen gifver brandordningen i § 41 brandchefen rätt att såsom biträde för anteckningars 
förande kalla lämplig person, som då åtnjuter lika arvode med synemännen, men då så 
veterligen ej skett, finna revisorern det oegentligt om brandchefen för sin del tillgodogör sig 
sagda arvode, då han sin tjänsteplikt likmätigt skall förrätta brandsyn utan särskild ersättning. 
Det synes revisorerna som lämpligt att, i händelse brandchefen är förhindrad att vid 
syneförrättningen göra de nödiga anteckningarna, vederbörande myndighet ålade de bägge 
synemännen att turvis göra anteckningarna, och detta så mycket hellre som arvodet numera 
tilltagits så rundligt som 8 kronor per dag mot 5 kronor förut. Den aflönade brandkorpralen 
dugde nog också att göra anteckningarna. Härigenom skulle stadskassan besparas en årlig 
utgift af 70-80 kronor. Då aflönad sekreterare en hång ansetts öfverflödig, synes denna 
befattning ej vara nödvändigare numera. 
 
Lysekil den 15 September 1909. 
EHR. LANDEBERG C. RUDBERG. 
 JOHN STERNER. 
 
 
Bil. till prot N:o 10, § 114 b. 
 
Till Magistraten i Lysekil. 
 
Såsom affordrad förklaring öfver de af vederbörande revisorer gjorda anmärkningarna mot 
stadens räkenskaper och förvaltning för år 1908 får Drätselkammaren härigenom afgifva 
följande: 
 
Revisorerna anmärka till en början, att det bokförda värdet å stadens s. k. samfällda jord eller 
350.000 kronor är för högt, samt anse, att dess faktiska värde bör utredas af en kommitté. 
 



 1909 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro                            Sällskapet Strömstierna Sida 99 
 

Mot en dylik utredning har naturligtvis Drätselkammaren intet att invända, men det nu 
bokförda värdet trde väl ej vara synnerligen missvisande, i betraktande af det låga 
inköpspriset och de år för år ökande tomtpriserna. 
 
Hvad beträffar anmärkningen ang. stadens säkerhet för Lysekils Mekaniska Verkstads A.-B:s 
jordköp af staden, så kan Kammaren ej finna densamma befogad. För köpeskilligben i fråga, 
96.058 kronor 94 öre, har staden såsom säkerhet en inteckning å 100.000 kronor, som gäller 
dels för ogulden köpeskilling näst efter en å 10.000 kronor, hvilken också innehafves af 
staden, uti den af staden till verkstadbolaget försålda jorden ifråga, och dels efter tre andra 
inteckningar, å tillhopa 20.500 kronor, i bolagets öfriga fastigheter, hvarå här erhållits lagfart. 
Då taxeringsvärdet å bolagets fastigheter, inberäknade byggnader och flesta maskiner, hvari 
stadens inteckningar ju också gälla, är 327.000 kronor, borde väl säkerheten ifråga få anses 
betryggande nog. 
 
Att de nu upptagna värdena å stadens inventarier möjligen tarfvar en afskrifning bestrides 
icke, ej häller att detsamma kan vara förhållandet med stadens byggnader. 
 
Beträffande bokföringsvärdet å gamla förvaringshäktet, 800 kronor, som revisorerna särskildt 
fäst sig vid, så vill Kammaren upplysa, att dels enligt införskaffadt kostnadsförslag 
byggnaden ifråga för en kostnad af 370 kronor skulle kunna apteras till tillfällig lokal för 
sinnessjuka, och dels en spekulant bjudit 800 kronor för byggnaden i dess nuvarande skick. 
Rörande de af revisorerna anmärkta dyrbara brickor staden skulle bestå tullkammaren med, 
får Kammaren upplysa, att Kammaren härvidlag icke gjort sig skyldig till någon 
misshushållsamhet med stadens medel till förmån för tullverjet – de höga värdena å brickorna 
ifråga beror helt enkelt på, att posterna ifråga råkat sättas i kron- i stället för öreskolumnen i 
inventarieförteckningen. 
 
Hvad angår bokföringen, får Kammaren medgifva riktigheten af revisorernas anmärkning. 
Bokföringen ifråga har nu förts efter samma principer, som utan anmärkning tillämpats under 
flere föregående år. Kammaren inser emellertid det berättigade i anmärkningen och fördelen 
af ett annat och mindre inkrångladt bokförongssyste,, hvarigenom ju å ena sidan kunde vinnas 
en fullt klar och exakt samt någorlunda lättfattlig bild af stadens finansiella ställning i stället 
för, såsom nödvändigt måste ske med nuvarande system, en mera eller mindre missvisande 
och å andra sidan det inkrånglade bokföringsarbetet torde kunna underlättas. Kammaren vill 
därför söka att, något som äfven utan revisorernas anmärkning ifråga torde hafva blifvit fallet, 
omlägga bokföringen i den af revisorerna antydda riktningen och hemställer Kammaren att få 
för ändamålet anlita en speciellt sakkunnig bokförare. Kammaren anser emellertid icke 
lämpligt att, såsom revisorerna föreslagit, ur räkenskaperna afskrifva de reserverade medlen. 
Dessa utgjordes vid 1908 års slut enligt räkenskaperna af behållning å tomtförsäljningar å 
triangelmätningens konto 2.216:82 eller tillhopa 54.387 kronor 49 öre. 
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Slutligen får Kammaren vidkommande den i tillägget till revisionsberättelsen anmärkta 
utbetalning åt brandchefen af sekreterararvode vid brandsyneförrättning hänvisa till bilagda af 
brandchefen infordrade förklaring. 
 
Lysekil den 20 oktober 1909. 
 
På Drätselkammarens vägnar: 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
 
Bil. till prot. N:o 10, § 114 e. 
 
Till Drätselkammaren i Lysekil. 
 
Som infordrad förklaring öfver revisorernas anmärkning angående sekreterararvodet vid 
brandsyneförrättningen får jag vördsamt meddela: Den af revisorerna, som skrifvit tillägget 
till revisionsberättelsen, har i flera år varit sekreterare i brandsynen och hade nog därmed fått 
fortfara, om icke hans tilltagande döfhet försinkat brandsynens arbete. 
 
Sekreterarbefattningen är sålunda icke, som revisorerna uppgifvit indragen eller kan anses 
öfverflödig, ehuru den förre innehafvaren visat sig olämplig. 
 
Hvarken brandchefen eller någon af synemännen torde enligt gällande brandordning kunna 
åläggas att vara sekreterare, medan däremot brandordningen medgifver brandchefen rätt att 
kalla sekreterare. Häraf framgår att stadskassan icke blifvit lidande af att sekretraraarvodet 
uppburits af brandchefen. 
 
Fullmäktige har till skrifbiträde eller sekreterare i fattigvården anslagit lön. Ordföranden i 
fattigvårdsstyrelsen har i många år varit sin egen sekreterare liksom stadsfullmäktiges förre 
ordförande varit sin, och båda har uppburit respektive sekreterararvoden utan anmärkning. Jag 
hemställer härför att revisorernas anmärkning härvidlag må lämnas utan afseende. 
 
Lysekil den 27 September 1909. 
EMIL LÖFBERG. 
 
Bil. till prot. N:o 10, § 115. 
 
Undertecknade, utsedde att granska Lysekils Hamnstyrelses räkenskaper och förvaltning för 
år 1908, få härmed afgifva följande 
 
Revisionsberättelse. 
 
Tillgångar från 1907: 
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Innestående hos Stadskassan Kr. 300:- 
Nya båthamnen  ” 550:65 
Tullpackhuset  ” 4.572:30 
Kajarbetet i Rosvik  ” 19.790:39 
Kontant i kassan  ” 304:93 25.518:27 
Inkomster under året: 
 
Uppbörd för Planlegor  ” 1.691:04 
” Fartyg  ” 3.615:89 
” Varor  ” 8.638:57 
” Passagerarebåtar ” 9.079:10 
Upplånade medel  ” 12.500:- 
Uppburit från Stadskassan  ” 6.400:- 41.924:60 
   Summa kronor 67.442:87 
 
 
Utgifter: 
 
Inbetalta lån   Kr. 11.222:93 
Hamnkaptenens lön  ” 1.500:- 
Hamnlotsens lön  ” 200:- 
Hamnkassörens provision  ” 1.157:28 
Kajarbete i Rosvik  ” 7.070:64 
Muddring i hamnen  ” 63:20 
Bryggors underhåll  ” 56:47 
Diverse utgifter  ” 3.710:14 24.980:66 
 
Kapitalbehållning: (Enligt Balanskonton). 
 
Tullpackhuset  Kr. 4.572:30 
Nya båthamnen  ” 500:64 
Kajarbetet i Rosvik  ” 19.790:39 
Kajarbetet i Sillgränd  ” 13.047:45 
Utfyllnaden i Sillgränd  ” 1.925:75 
Förlängningen af Kolbryggan ” 540:76 
Diverse   ” 543:48 
Kassabehållning  ” 1.541:54 42.416:21 
   Summa kronor 67.442:87 
 
 
Hamnens inventarier uppgå enligt inventarielistan till kronor 3.575:93. 
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Enligt jvad revisorerna förstå, har den planlega för gatsten, som förr betalts med 12 öre per 
ton för månad, enligt Hamnstyrelsens protokoll af den 5 Maj 1908 § 18 nedsatts till 12 öre per 
ton för 4 månader, hvadan en förklaring häröfver vore önskvärd. 
 
Räkenskaperna äro förda med ordning och med behöriga verifikationer försedda, hvarför 
revisorerna tillstyrka ansvarsfrihet för den tid revisionen omfattar. 
 
Lysekil den 23 September 1909. 
 
ERH. LANDEBERG.  C. F. LIDELL. J. A. ANDERSON. 
 
Bil. till prot. N:o 10, § 116. 
 
Undertecknade, utsedde att granska Lysekils Samskolas räkenskaper för läsåret 1908-1909, få 
efter fullgjort uppdrag afgifva följande 
 
Revisionsberättelse. 
 
Inkomster: 
 
Behållning från föreg. år    Kr. 264:64 
Anslag af Staten    ” 2.600:- 
D:o af staden Lysekils     ” 2.400:- 
Terminsafgifter  h. t. 1908 Kr. 3.229:75 
D:o  v. t. 1909 ”    3.028:75  ” 6.258:50 
Hyror     ” 120:- 
     Kronor 11.643:14 
 
Utgifter: 
 
Aflöningar     Kr. 8.313:- 
Läkarearvode    ” 100:- 
Städning     ” 176:- 
Inventarier     ” 135:- 
Ved och kol     ” 288:42 
Skatter     ” 77:63 
Belysning     ” 138:23 
Reparationer     ” 423:- 
Brandförsäkringspremier    ” 61:20 
Räntor å lån     ” 878:78 
Sotning     ” 8:35 
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Skolmateriel, annonskostnad m. m.    ” 328:06 
      10.928:27 
Kassabehållning    ” 714:87 
     Kronor 11.643:14 
 
Som räkenskaperna befunnits i öfverensstämmelse med tillhörande allegater, och anledning 
till anmärkning icke förekommit, få vi tillstyrka, att full ansvarsfrihet meddelas vederbörande 
för den tid denna revision omfattar. 
 
Lysekil den 28 September 1909. 
 
J. FR. CARLSON. J. O. WALLENTIN. 
 
Bil. till prot. N:o 10, § 117. 
 
Undertecknade, utsedde att granska Lysekils Föreläsningsförenings räkenskaper för arbetsåret 
1908 – 1909, få häröfver afgifva följande  
 
Revisionsberättelse. 
 
Inkomsterna under året utgöra: 
 
Kassabehållning    Kr. 6:67 
Lysekils Stads anslag    ” 300:- 
” ” i nykterhetsfrågan  ” 300:- 
Statens anslag sista halfåret 1908   ” 200:- 
”   första  ”         1909   ” 300:- 
Medlemsafgifter    ” 202:- 
Försäljning af årskort    ” 98:- 
Inträdesafgifter    ” 617:80 
Upptagna lån     ” 700:- 
Ränta å sparkassa    ” 1:33 
Utlägg af kassören    ” 100:91 
    Summa kronor 2.826:71 
 
Utgifterna under året utgöra: 
 
Arvode för 32 föreläsningar   ” 1.435;. 
Hyra för lokaler    ” 308:- 
Arvode till vaktmästare    ” 54:- 
”                 förevisande af bilder   ” 20:- 
Annonser, porto, transporter m. m.    ” 131:21 
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Resa till Uddevalla    ” 13:- 
Infriade lån     ” 800:- 
Låneränta     ” 10:50 
Förskott till föreläsare    ” 45:- 
    Summa kronor 2.826:71 
 
Vid föregående räkenskapsårs slut fanns en vexelskuld å kronor 100, hvilken nu indragits. 
 
Styrelsens protokoll äro justerade, inventarieförteckning upprättad, och då räkenskaperna 
stämma och äro försedda med verifikation, få vi tillstyrka ansvarsfrihet för den tid, revisionen 
omfattar. 
 
Lysekil den 17 September 1909. 
EMIL LÖFBERG.  AUG. EHNBERG. 
 
1909 Lysekils  N:r 11. 
Stadsfullmäktiges Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktiges i Lysekil sammanträde den 30 November 1909. 
 
Frånvarande med anmälda och godkända förhinder voro Herrar Ordföranden, Lindbom, 
Hernström och Laurin. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar sammanträdet. 
 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 130. 
Magistraten hade öfverlämnat utdrag af sitt protokoll den 4 dennes, § 116, hvaraf inhämtades 
att nämnda dag till stadsfullmäktig efter aflidne Kyrkoherden V. Bastholm för tiden till den 1 
januari 1913 af stadens röstberättigade invånare vid val inför Magistraten med 2,233 röster af 
61 röstande utsetts Byggmästaren Robert Christensson, därvid Kamreraren Hugo Hallgren 
kommit närmast i röstetal med 696 röster af 37 röstande. 
 
Herr Christensson, som nu var tillstädes, hälsades härefter välkommen bland stadsfullmäktige. 
 
§ 131. 
Drätselkammaren, som jämlikt Fullmäktiges dess 23 sistlidne april fattade, under § 58 här 
ofvan antecknade beslut inledt underhandlingar med Akt.-Bol. Göteborgs Bank om köp af 
dess del af den s. k. Mollénska jorden å Slätten, hade inkommit med nu föredraget utdrag af 
dess protokoll den 10 dennes, § 251, hvaraf inhämtades, att banken ej velat acceptera 
kommunens anbud å 35.000 kronor för jorden ifråga. 
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Under den härefter uppkomna öfverläggningen yrkades af Herr Lindman, som ansåge det vara 
skäl att icke alldeles lämna tanken på köpet af ifrågavarande område, som staden kunde 
behöfva för sin utvidgning, återremiss till Drätselkammaren, som borde få i uppdrag att följa 
frågans utveckling och infordra å lägsta pris, samt af Herr Gunnerson, som liksom Herr 
Anderson höll före, att staden icke hade något behof af att köpa berörda område, som ju icke 
häller hade någon för tomtindelning lämplig form, att Fullmäktige skulle besluta anse frågan 
om köpet förfallen, och att Drätselkammaren i ofvannämnda protokollsutdrag gjorda anmälan 
sålunda skulle läggas till handlingarna. 
 
Efter slutad öfverläggning framställdes proposition på bifall till hvartdera af Herrar Lindman 
och Gunnerssons yrkanden. Då Ordföranden förklarade sig anse proposition på bifall till 
sistnämnda yrkande vara med öfvervägande ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes 
efter följande godkända voteringsproposition: den som bifaller Herr Lindmans motion om 
återremiss till Drätselkammaren, röstar ja; den det icke vill röstar nej; vinner nej hafva alltså 
Fullmäktige beslutit att anse frågan om köp af den A.-B. Göteborgs Bank tillhöriga delen af 
den s. k. Mollénska jorden å Slätten förfallen. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar Hansson och Lindman ja, men samtlige öfrige närvarande 
utom vice ordföranden, som icke röstade nej. 
 
Med 17 röster mot 2 hade alltså Fllmäktige beslutit i enlighet med nejpropositionen. 
 
§ 132. 
Såsom ingifit och nu föredraget yrdrag af dess protokoll för den 10 dennes utvisade, hade 
Drätselkammaren afstyrkt beviljandet af Doktor Nilssons här ofvan under § 121 antecknade 
ansökan om tillägg till hans lön såsom förste stadsläkare, enär Kammaren ej funnit skäl för 
löneökning föreligga. 
 
Doktor Nilsson framhöll nu, att han, därest ansökan beviljades, enligt företedd 
kostnadsberäkning betinade ett pris af 4.000 kronor och hvars årliga underhåll belöpte sig till 
omkring 1.000 kronor. 
 
Sedan öfverläggningen i ärendet fortgått en stund, återtog emellertid Herr Nilsson sin 
ansökan, för att möjligen därmed återkomma i annan form. 
 
Stadsfullmäktige läto härvid bero, och ärendet afskrefs alltså från vidare behandling. 
 
§ 133. 
Sedan Drätselkammaren, enligt hvad af hit ingifvet och nu föredraget utdrag af dess protokoll 
den 10 dennes inhämtades, tillstyrkt bifall till Magistratens under § 120 här ofvan anmärkta 
hemställan om beviljande åt Stadstjänaren J. A. Johnsson af ett personligt lönetillägg å 200 
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kronor fr. o. m. nästa år, därvid Kammaren dock påpekat, att Johanssons lön med 
beklädnadspenningar nu uppgingo till 1.100 kronor och ej 1.000 kronor såsom magistraten 
trott, bifölls nu Magistratens berörda hemställan. 
 
§ 134. 
Drätselkammaren hade, såsom nu föredraget utdrag af dess protokoll den 26 dennes utvisade, 
med anledning af Herr Anderssons under § 128 här ofvan anmärkta motion tillstyrkt 
Stadsfullmäktige att, med upphäfvande af sitt den 29 januari 1907 fattade beslut rörande pris å 
tomter i Sandberget, besluta, att prisen å tomterna ifråga skulle likasom beträffande stadens 
öfriga tomter, blifva föremål för Fullmäktiges beslut i hvarje särskildt fall, då köp vore 
ifrågasatt. 
 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med Drätseljkammarens förslag. 
 
§ 135. 
Samskolans under § 123 här ofvan antecknade ansökan om bidrag från staden för 1910 å 
2,500 kronor, hvilken ansökans beviljande Drätselkammaren, enligt hvad nu föredraget utdrag 
af dess protokoll den 26 dennes utvisade, tillstyrkt, bifölls. 
 
§ 136. 
Till medlemmar af beredningsutskottet för granskning af det utgifts- och inkomstförslag för 
1910 Magistraten kommer att uppgöra utsågos i öfverensstämmelse med valkommitténs 
förslag Herrar Öfversten m. m. C. S. Lilliehöök, Handl. B. P. Jonsson, Fabrikören J. E. 
Lindbom, V. Konsuln M. Radhe och Skeppsklareraren C. Backman. 
 
§ 137. 
Företogs val till brandchef och vice brandchef för åren 1910 till och med 1912, därvid 
enhälligt och i enlighet med valkommitténs förslag omvaldes till Brandchef Disponenten E. 
Löfberg och till vice brandchef Fabrikören J. E. Lindbom. 
 
§ 138. 
Hamnstyrelsen hade med öfverlämnande af utdrag af Sturelsens protokoll den 19 dennes 
anhållit, att Stadsfullmäktige måtte besluta dels att Hamnkassan för detta år måtte 
tillgodogöras det den 26 november 1907 till Drätselkammaren beviljade anslaget å 2.000 
kronor för utfyllnad af gata mellan Rosviks hamnplan och Vadet, dels att hamnkassans bidrag 
till stadskassan för nästa år måtte sättas till 7.700 kronor istället för såsom detta år 9.100 
kronor. 
 
Hamnstyrelsens protokollsutdrag föredrogs nu och var af följande lydelse: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet vid Hamnstyrelsens i Lysekil sammanträde den 19 november 
1909. 
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Herr Ordföranden etc. --- Bil. § 138. 
 
Efter en stunds diskussion remitterades ärendet till Drätselkammaren för yttrandes afgifvande. 
 
§ 139.  
På därom skriftligen framställd genom Magistraten hit öfverlämnad ansökan entledigas 
Änkefru Anna Sjunnesson med detta års utgång från ledamotskapet af fattigvårdsstyrelsen. 
 
§ 140. 
Herr Wallén hade uti till Stadsfullmäktige ställd och nu föredragen skrifvelse anhållit, att 
Drätselkammaren måtte få i uppdrag att snarast möjligt låta vid Södra Kvarngatan anbringa 
två elektriska lampor. 
 
Denna skrifvelse hade af Fullmäktiges Ordförande öfverlämnats till Drätselkammaren, som 
enligt hvad jämväl nu föredraget utdrag af dess protokoll för den 26 dennes utvisade, beslutit 
att i anledning af herr Walléns förslag tillstyrka Stadsfullmäktige att besluta uppsättandet af 
en ny lampa å nända gata vid norra ändan af Snickare Svenssons hus samt flyttandet af en å 
norra Kvarngatan befintlig lampa till kröken af norra och södra Kvarngatorna. 
 
På yrkande af Herr Wallén beslöto nu Fullmäktige i enlighet med Drätselkammarens förslag. 
 
§ 141. 
Idrottsföreningen Kamraterna hade uti en genom Magistraen hit öfverlämnad, längre, 
motiverad skrifvelse anhållit, att Stadsfullmäktige ville för nästkommande år bevilja 
föreningen ett pekuniärt understöd till lika belopp som det skytterörelsen tilldelade. 
 
Sedan Herrar Lindman och Gustafsson framhållit, att ansökningen ifråga vore beaktansvärd 
remitterades den till Drätselkammaren för yttrandes afgifvande. 
 
§ 142. 
Föredrogs följande skrifvelse: 
 
”KUNGL. MAJ:ts nådiga vilja är, att Stadsfullmäktige i Lysekil före den 1 febrari 1910 
afgifva underdånigt yttrande öfver 6 kap. i lagberedningens med skrifvelse den 9 i denna 
månad öfverlämnade förslag till jordabalk. Stockholms slott den 22 oktober 1909. 
 
På nådigaste befallning: 
ALBERT PETTERSSON.” 
 
Härvid fanns fogadt lagberedningens förslag till jordabalk. 
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Fullmäktige uppdrogo åt en kommitté, bestående af Herrar Borgmästaren, som benäget åtog 
sig uppdraget, samt ordföranden och vice ordföranden att inkomma med förslag till 
underdånig skrivelse i ärendet.  
 
§ 143. 
Genom Magistraten hade infordrats Fullmäktiges yttrande öfver inom Kungl. 
Finansdepartementet utarbetat förslag till förordning angående värdestegringsskatt å fastighet, 
äfvensom ändrad lydelse af vissa §§ i Kommunalförfattningen, att afgifvas före den 16 nästa 
månad. 
 
Det uppdrogs nu åt Herrar Borgmästaren, som förklarade sig villig till uppdraget, samt 
följande stadsfullmäktigeledamöter, nämligen: ordföranden, vice ordföranden, Anderson och 
Jonsson att snarast hit ingifva förslag till yttrandet i fråga. 
 
§ 144. 
Från Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar hade inkommit följande: 
 
”Utdrag af protokoll, hållet vid sammanträde med styrelsen för Lysekils Vatten- och 
Kloakledningar den 29 November 1909. 
 
§ 53. 
För att etc. --- Bil. § 144. 
 
Efter föredragning af detta protokollsutdrag beslöto Stadsfullmäktige att låta utföra de i 
detsamma omnämnda arbetena med Rotemyrens uppränsning och införlifning med Stadens 
vattenledning samt med expropriation af Tröte- och Rotemyrarna med vattenförande 
områden, mark för filter och rörledningar, samt att för gäldande af kostnaderna härför 
förslagsvis anslå ett belopp af 100.000 kronor, att anskaffas genom ett 40-årigt 
amorteringslån. 
 
§ 145. 
Herr Borgmästaren Axel Sundberg hade inkommit med ett af bilagor åtföljdt förslag till 
underdånig skrifvelse med begäran om tillstånd att för teckning af aktier i den blifvande 
järnvägen från Lysekils till statsbanan och för utvidgning af stadens vattenledning få upplåna 
ett belopp af 800.000 kronor. 
 
Vid skrifvelseförslaget var jämväl ett utdrag af Drätselkammarens protokoll för den 26 
dennes, § 259, innehållande Drätselkammarens yttrande däröfver. 
 
Både skrifvelseförslaget och Drätselkammarens ifrågavarande protokollsutdrag, upplästes nu 
och voro af följande lydelse: 
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”Till Konungen. 
 
Lysekils etc. --- Bil. § 145 a. 
 
”Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 26 November 
1909. 
 
§ 259. 
Herr Borgmästaren etc. --- Bil. § 145 b. 
 
Stadsfullmäktige beslöto härefter att i enlighet med Drätselkammarens tillstyrkande yttrande 
godkänna ifrågavarande skeifvelseförslag med det af Drätselkammaren föreslagna tillägget å 
bil. 0, som in extenso föredrogs, att staden jämväl ägde strandrätt, som kunde anses hafva ett 
värde af minst 300.000 kronor och att alltså till Kungl. Maj:t aflåta en af bilagor åtföljd, 
underdånig skridvelse i enlighet med ifrågavarande förslag med anhållan att få för ofvan 
angifna ändamål upplåna 800.000 kronor, att betalas under en tidrymnd af 40 år. 
 
§ 146. 
Fullmäktige beslöto att utom föredragningslistan behandla ett genom Drätselkammaren 
ankommet tomtförsäljningsärende, innefattadt i följande: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammaren i Lysekil sammanträde den 10 November 
1909. 
 
§ 252.Från etc. --- Bil. § 146. 
 
Detta protokollsutdrag föredrogs nu. 
 
Under öfverläggningen yrkades härefter af Herr Lindman, att Stadsfullmäktige, som icke 
borde frångå sitt den 11 maj 1908 fattade beslut om priset å i ofvabintagna protokollsutdrag 
omnämnda tomter, skulle besluta att sälja dessa till Kaptenen E. B. Lycke för ett pris af 3 
kronor per kvadrataln, medan Herr Wallén yrkade bifall till sin i samma utdrag anmärkta 
reservation mot Drätselkammarens beslut i frågan. Herrar Gunnerson, Mattsson, Sterner, och 
Backman instämde med Herr Wallén, Herrar Löfving, Christensson och Luckey med Herr 
Lindman. 
 
Sedan efter sutad öfverläggning framställd proposition på bifall till Herr Lindmans yrkande 
enligt ordförandens mening besvarats med nej, begärdes votering. Denna verkställdes efter 
följande godkända voteringsproposition: Den som vill sälja tomterna ifråga till Kaptenen E. 
B. Lycke för 3 kronor per kvadrataln, röstar ja, den det icke vill, nej. Vinner nej, hafva 
Fullmäktige alltså beslutit att till bemälde Lycke sälja tomterna ifråga till ett pris per 
kvadrataln af 3 kronor för N:o 40 a och 2 kronor 50 öre för N:o 40 b. 
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Vid upprop röstade Herrar Luckey, Jonsson, Gustafsson, Kihlberg, Lindman, Löfving, Lidell 
och Christensson ja, men Herrar Carlsson, Backman, Gunnerson, Sterner, Richter, Mattsson, 
Wallin, Hansson och Wallén samt ordföranden nej. Herr Nilsson var icke närvarande vid 
behandlingen af detta ärende, och Herr Anderson röstade ej. 
 
Med 10 röster mot 8 hade alltså Fullmäktige beslutit i enlighet med nejpropositionen. 
 
Mot beslutet reserverade sig Herr Lindman. 
 
§ 147. 
Att jämte Ordföranden justera dagens protokoll Tisdagen den 7 nästa December utsågos 
Herrar Mattsson och Hansson. 
 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
MAGNUS RADHE. 
HILMER HANSSON. 
AUG. MATTSSON. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse offentligen uppläst å Rådhuset 
Tisdagen den 7 December 1909 kl. 6 e. m. betygas 
 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
 Josef Centerwall. 
 
Bil. till prot. N:o 11, § 138. 
 
Utdrag af protokollet, hållet vid Hamnstyrelsens i Lysekil sammanträde den 19 November 
1909. 
 
§ 33. Herr Ordföranden anmälde, att jämlikt det på grund af Herr Distriktschefen, Majoren m. 
m. Th. Hellebergs hemställan den 10 sistlidne September därom fattade, under § 25 här ofvan 
förut antecknade beslut den nya kajen mellan Rosviks Hamnplan och Sillgränds brygga blifvit 
profbelastad med en hög gatsten af 6 meters bredd, 12 meters längd och 1½ á 2 meters höjd, 
utgörande 231 tons. Denna stenhög hade varit placerad vid kajens midt med ett afstånd från 
kajkanten af 2 meter och kvarlåg under en veckas tid samt utlastades den 28 sistlidne Oktober. 
Under belastningen förmärktes icke den ringaste rörelse i kajen ej häller någon sjunkning i 
utfyllnaden där stenen var placerad. 
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Detta konstaterades också vid den af Majoren Helleberg den 29 Oktober verkställda 
slutbesiktningen af kajarbetet. Vattendjupet vid denna kaj är 4,75 meter. 
 
Härjämte föredrogs nu följande Notarii Publici intyg som jämte utdrag af detta protokoll 
skulle till Herr Majoren Helleberg öfversändas: 
 
”Efter att hafva tagit del af Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll samt Hamnstyrelsens i 
Lysekil protokoll och räkenskaper får jag härmed intyga 
 
att Stadsfullmäktige den 16 mars 1908 anslagit ett belopp af 40.000 kronor för utförande af en 
kajbyggnad från Rosviks hamnplan till Sillgränds brygga, hvilket anslag skulle utgå af 
hamnens medel. 
 
samt att berörda arbete, som nu är fullbordadt, dragit följande kostnader: 
 
för själfva kajarbetet enligt entreprenadkontrakt   34.187:- 
för utfyllnad för erhållande af kajområde samt däraf föranledd  
förlängning af kloaker     5.362:02 
    Summa Kronor 39.549:02 
 
Lysekil den 19 November 1909 
 
På Notarii Publici ämbetes vägnar: 
AXEL SUNDBERG.” 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
  JOSEF CENTERWALL. 
 
Bil. till prot. N:o 11, § 144. 
 
Utdrag af protokoll, hållet vid sammanträde med Styrellsen för Lysekils Vatten- och 
Kloakledningar den 29 November 1909. 
 
§ 53. För att till Herrar Stadsfullmäktige kunna afgifva förslag å de kostnader som erfordeas 
för Rotemyrens uppränsning och införlifning med stadens vattenledning m. m. beslöt 
Styrelsen afgifva följande utredning: 
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Emligt Aktiebolaget Vattenbyggnadsbyråns förslag utgör kostnaden för Rotemyrens 
uppränsning, filter m. m. följande belopp: 
 
Uppränsning, hävertledningar och fördämning 21.000:- 
Filter    13.000:- 
Högreservoar   9.600:- 
Gamla pitrets anordningar   2.000:- 
Rörledningar och vattenposter  21.500:- 
Arbetsledning och oförutsedda utgifter  7.900:- 
   Kronor 75.000:- 
 
Härtill lägges expropriationskostnader för Tröte- och  
Rotemyren med vattenförande områden, mark för  
filter och rörledningar approximativt beräknade till  25.000:- 
   Kronor 100.000:- 
 
Dessutom tillkommer för Trötemyrens uppränsning och häfvertledningen mellan dammarna 
kronor 52.500:-. 
 
Vattenbyrån anser att med Trötemyrens uppränsning och hävertledning bör kunna anstå. 
 
att rörledningarne i Kungsgatan fram till afgreningen vid Rosviksgatan utbytes mot ledningar 
af 6” rör, äfven i Färgaregatan, och i denna sistnämnda sättes i förbindelse med den på höjden 
strax öster om nedre vattenledningsdammen föreslagna högreservoaren. 
 
Ledningen i Rosviksgatan förbindes med ledningen i Lilla Kyrkogatan, hvarigenom trycket i 
dessa från högreservoaren på längre afstånd belägna delar af staden betydligt förbättrats, 
äfvensom möjligheten till att rostbildning i ledningarna minskas genom den cirkulation som 
härigenom åstadkommes. 
 
Det skulle anmärkas att i de ofvanstående kostnaderna Kronor 100.000:- ingår det af 
stadsfullmäktige den 27 nästlidne oktober beviljade anslaget för ränsning af Rotemyren och 
sprängning för kanal vid det blifvande filtret kronor 21.800:- 
 
Denna § förklarades genast justerad. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget: betygas 
  JOSEF CENTERWALL. 
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Bil. till prot. N:o 11, § 145 a. 
 
Till Konungen. 
 
Lysekils Stadsfullmäktige hafva beslutat att upplåna ett belopp af 800,000 kronor för följande 
ändamål nämligen: 
 
för teckning af aktier i en järnväg från Lysekil till  
statsbanan i Bohuslän    Kr. 700.000:- 
för utvidgning af stadens vattenledning   ” 100.000:- 
    Summa kronor 800.000:- 
 
Då ifrågavarande lån måste ställas på längre återbetalningstid än två år, få Stadsfullmäktige, 
jämlikt 74 § i Kungl. Förordningen ang. kommunalstyrelse i stad den 21 mars 1862, i 
underdånighet härmed underställa sitt beslut Eders Kungl. Maj:ts nådiga pröfning samt därvid 
anföra följande: 
 
I: I fråga om aktieteckningen: 
 
För närvarande är under bildning ett järnvägsaktiebolagg med ändamål att anlägga och 
trafikera en järnväg från Lysekil till statsbanan i Bohuslän. Detta bolags minimikapital skall 
utgöra 1.200.000 kronor, hvilket redan blifvit garanteradt på följande sätt: 
 
af  Lysekils stad beslutad aktieteckning   Kr. 700.000:- 
”   andra kommuner ” ”   ” 105.000:- 
”   landstinget ”   ” 250.000:- 
enskildes  ”   ” 145.600:- 
    Summa kronor 1.200.600:- 
 
En underdånig ansökan om statslån m. m. i och för samma järnvägsföretag är för närvarande 
beroende på Eders Kungl. Maj:ts Nådiga pröfning. 
 
Till upplysning i denna del af ärendet öfverlämnas handlingar: 
 
1:0) tryckt exemplar af Stadsfullmäktiges protokoll den 21 Mars 1907, innehållande i 59 § 
stadsfullmäktiges beslut om en aktieteckning i och för järnvägsföretaget till belopp af 500.000 
kronor. Bil. A.  
 
2:o) tryckt exemplar af Stadsfullmäktiges protokoll den 3 Augusti 1909, hvars 88 § innehåller 
beslut om en ytterligare aktieteckning å 200.000 kronor. Bil. B. 
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3:o) ett exemplar af Göteborgs och Bohus läns landstings tryckta handlingar för år 1909, N:o 
35, hvari är intaget landstingets förvaltningsutskotts utlåtande öfver i Landstinhet väckt 
motion om aktieteckning i järnvägsföretaget. Bil. C. 
 
4:o) styrkt afskrift af transsumt af Landstingets beslut den 22 September 1909 angående 
berörda aktieteckning. Bil. D. 
 
11. Angående vattenledningen. 
 
Den 17 Augusti 1906 beviljade Eders Kungl. Maj:t Lysekils stad rätt att för stadens 
vattenbehof expropriera den s. k. Trötemyren i Lyse socken med vattenförande område. Den 1 
nästpåföljande Oktober samma år beslöto Stadsfullmäktige att för samma behof inköpa 
jämväl ett annat vattenförande område i nämnda socken, benämndt Rotemyren, hvilket beslut 
redan blifvit verkställt. Stadsfullmäktige hafva sedermera i syfte att på ett för framtiden mera 
betryggande sätt tillgodose vattenbehofvet inom staden hänvändt sig till Aktiebolaget 
Vattenbyggnadsbyrån i Stockholm för erhållande af utredning och kostnadsförslag. Sedan 
sådan utredning verkställts och byrån afgifvit kostnadsförslag å ett belopp af 135.000 kronor, 
fattades den 30 Nov. 1909 beslutit om att delvis utföra detta förslag medelst upprensning af 
Rotemyren och anläggning af vattenledning därifrån, hvilket ansetts draga en kostnad af högst 
100.000 kronor. 
 
För styrkande af dessa uppgifter öfverlämnas. 
 
1:o) tryckta exemplar af Stadsfullmäktiges protokoll den 5 September 1906 (se § 99) och den 
1 Pktober samma år (se § 107). Bil. E och F. 
 
2:o) styrkt transsumt af Vattenbyggnadsbyråns utlåtande i ärendet den 25 Juni 1908. Bil. G. 
 
3:o) styrkt utdrag af Stadsfullmäktiges protokoll den 30 Nov. 1909, hvars 144 § innehåller 
beslut om utförande af Väg- och Vattenbyggnadsbyråns förslag beträffande Rotemyren. Bil. 
GG. 
 
111. Beträffande stadens förmåga att förränta och amortera det ifrågasatta lånet. 
 
För bedömande af denna fråga få Stadsfullmäktige till en början meddela, att Lysekils 
församling redan låtit till Eders Kungl. Maj:ts Befallningshafvande i detta län ingifva en till 
Eders Kungl. Maj:t ställd underdånig ansökan om tillstånd att till bestridande af kostnaderna 
för uppförande af en skolhusbyggnad upptaga ett 40-årigt amorteringslån å 105.000 kronor. 
 
Eders Kungl. Maj:ts pröfning påkallas således beträffande en skuldsättning å sammanlagdt 
905,000 kronor. 
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Vidare åberopas följande handlingar: 
 
1:o) styrkt uppgift å folkmängden i Lysekil och bevillningen under åren 1903-1909. Bil. H. 
 
2:o) tryckta exemplar af de utaf Stadsfullmäktige antagna utgifts- och inkomstförslagen för 
åren 1905, 1906, 1907, 1908 och 1909. Bilagor I. 
 
3:o) tryckta exemplar af de vid granskning af stadens räkenskaper afgifna revisionsberättelser, 
som afse åren 1905, 1906, 1907 och 1908. Bil. K. 
 
4:o) uppgifter å Lysekils kommuns och församlings nuvarande skulder. Bil. L. och M. 
 
Af ofvan oberopade utgifts- och inkomstförslag framgår bl. a. att någon uttaxering hittills icke 
ägt rum för förräntande och amortering af stadens obligationslån å 600.000 kronor, utan att 
dessa utgifter bestridts med medel, som influtit genom försäljning af tomter från den s. k. 
samfällda marken, hvilken under år 1905 inköpts för obligationslånemedlen. Stadsfullmäktige 
äro förvissade om, att tomtförsäljningarna äfven i framtiden komma att lämna full tillgång till 
ränta och amortering å detta lån, hvilket därför icke kommer att medräknas i den här nedan 
uppgjorda beräkningen angående stadens framtida skattefrmåga. 
 
För bedömande af frågan huruvida berörda obligationslån må kunna gäldas med 
tomtförsäljningsmedlen öfverlämnas dels en tablå öfver 1905-1908 års inkomster af 
tomtförsäljningar samt de med dessa medel bestridda utgifterna, dels och en beräkning af 
värdet af stadens för försäljning afsedda fastigheter. Bil. N. och O. 
 
Det är att märka, att under de gångna åren staden ansett sig förhindrad att afyttra en afsevärd 
mängd tomter på grund af pågående mätningar och stadsplanearbeten, samt att, då dessa 
arbeten afslutats och den nya stadsplanen fastställts, de nuvarande arrendatorerna kunna 
antagas tämligen allmänt komma att förvärfva äganderätten till sina arrendetomter. 
 
För att styrka att staden, utan att alltför hårdt betunga de skattebetalande, bör kunna ytterligare 
skuldsätta sig för ett belopp af 905.000 kronor tillåta Stadsfullmäktige sig framhålla dels att 
sedan järnvägsanläggningen kommit till stånd, vattenverket utvidgats och skolhuset blifvit 
byggdt stadens behof blifvit fyllda för en lång följd af år framåt, så att stadens utgifter på 
länge komma att ökas i någon nämnvärd grad utöfver de nuvarande med tillägg af ränta och 
amortering å de nya lånen, dels ock att det allmänna välstånder inom staden under de sista 
fem åren varit i sådant stigande, att befillningskronornas antal berättiga till den 
förhoppningen, att jämväl framtiden skall medföra en liknande stegring af skatteförmågan. 
 
Därest en ökning af 1.500 bevillningskronor per år beräknas under de närmaste fem åren, 
kommer uttaxering äga rum år 1911 för en bevillning af kronor 20.142:14 och år 1915 för en 
bevillning af kronor 26.142:24. 
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Af utgifts- och inkomstförslaget för innevarande år inhämtats, att uttaxeringen i år uppgått till 
… kronor       94.193:30. 
 
Om härtill lägges 6 % begynnelse-amortering och ränta å 905.000 kronor med 54.300:- 
Uppgår taxeringen till    Kr. 148.493:30 
Fördelas detta belopp på den bevillning, efter hvilken skatt beräknats utgå under 1911 eller 
kronor 20.142:24, inhämtas, att utdebitering nämnda år skulle komma att verkställas med 
kronor 7,3 per bevillningskrona. 
 
Därest uttaxering för år 1915 beslutades med kronor 7 per bevillningskrona erhålles till 
täckande af 1915 års brist kronor     
 182.995:68 
 
Om härifrån drages den för 1911 beräknade uttaxeringen…  148.493:30 
Uppstår ett öfverskott å kronor    34.502:38 
hvarmed stadens utgifter under tiden till år 1915 skulle kunna ökas, utan att större utdebitering 
än kronor 7 per bevillningskrona behöfde anlitas. 
 
Längre fram kommer helt visst stadens ekonomi att gestalta sig betydligt fördelaktigare, ty 
dels nedgår ju annuiteten å lånen successivt och dels torde staden framdeles kunna beräkna 
utdelning å sina aktier i järnvägsbolaget. 
 
Stadsfullmäktige äro vidare förvissade om att den järnväg, för hvars bringande till stånd 
staden är beredd underkasta sig en så stor uppoffring, skall medföra ett synnerligen afsevärdt 
uppsving i stadens handel, sjöfart och industri, hvarigenom betydande nya 
beskattningsföremål komma att tillföras samhället. 
 
På grund af hvad sålunda blifvit anfördt våga Stadsfullmäktige härmed i underdånighet 
hemställa. 
 
att Eders Kungl. Maj:t täckes i nåder medgifva Lysekils stad rätt att för ofvan angifna 
ändamål upplåna 800.000 kronor att betalas under en tidrymd af 40 år. 
 
Underdånigast 
På Lysekils Stadsfullmäktiges vägnar: 
 
Bil. till prot. N:o 11, § 145 b. 
 
Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 26 November 
1909. 
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§ 259. Herr Borgmästaren Sundberg hade för behandling hos Stadsfullmäktige till deras 
Ordförande, som hit remitterat ärendet, öfverlämnat ett förslag till underdånig skrifvelse jämte 
bilagor med begäran om tillstånd att upptaga ett 40-årigt amorteringslån å 800.000 kronor, 
däraf 700.000 kronor för teckning af aktier i den tillämnade järnvägen Lysekil till Statsbanan i 
Bohuslän och 100.000 kronor för utvidgning af staden vattenledning. 
 
Efter föredragning af handlingarna i ärendet beslöt Kammaren att tillstyrka Stadsfullmäktige 
att godkänna ifrågavarande skrifvelse-förslag med det tillägg dock beträffande bil. 0, 
innehållande värdesättning å Lysekils stads för försäljning af tomter och upplagsplatser o. d. 
samt utarrendering afsedda mark, att staden ägde strandrätt, som kunde anses hafva ett värde 
af minst 350.000 kronor. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget: betygas 
  JOSEF CENTERWALL. 
 
 
 
Bil. till prot. N:o 11, § 146. 
 
Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 10 November 
1909. 
 
§ 252. Från Kaptenen E. B. Lycke hade inkommit följande skrifvelse:  
 
”Till Drätselkammaren i Lysekil. 
 
Då jag för en tid sedan begärde att få friköpa min på arrende innehfda tomt N:o 40 – numera 
N:o 40 A och 40 B – vid Rosviksgatan, men som priset då blef satt för högt, måste jag afstå 
från köpet, och enär ingen karta förra gången medföljde, hvilken utvisade tomternas 
olämplighet, så tager jag mig härmed friheten bifoga en af Stadsingeniören Calander 
upprättad tomtkarta och anhålla om köp af nämnda tomter enligt närslutna karta. 
 
Mitt högsta anbud är för det af mig utsprängd och planerade arrendet af tomterna kronor 3:- 
per kvadrataln och för berget 1 krona per kvadrataln.  
 
Kostnadsförslag för afrödjning medföljer. 
 
Lysekil den 9 Nov. 1909. 
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E. B. LYCKE.” 
 
Härvid funnos fogade i skrifvelsen omnämnda tomtkarta och kostnadsförslag, det senare så 
lydande: 
 
K O S T N A D S F Ö R S L A G. 
 
Angående bergsprängning vid Rosviksgatan gården n:o 12 och 12½ åt Kapten B. Lycke. 
Bortsprängning af omkring 1.810 kubikmeter, för en summa af 8.700 kronor med villkor att 
Herr Lycke borttager huset N:o 12½ så mycket, att berget är oåtkomligt, äfven ett mindre hus 
på gården måste undanskaffas. 
 
Anmärkas bör att berget ej duger till användning utan endast till fyllning. 
 
Lysekil den 30 – 9 – 09. 
Grundläggare J. ANDERSSON,  Kvarngatan 13 a.” 
 
Efter föredragning och granskning af dessa handlingar, beslöt Kammaren, att enär Kammaren 
icke ansåge sig böra för tomterna ifråga föreslå lägre försäljningspris än Stadsfullmäktige på 
Kammarens hemställan den 11 maj 1908 fastställt eller 3 kronor per kvadrataln öfver hufvud 
taget, med förordande af försäljning af tomterna, dock till ett pris icke understigande 
sistnämnda, öfverlämna ärendet till Stadsfullmäktiges afgörande. 
 
Mot beslutet reserverade sig Herr Wallén med yrkande, att Kammaren måtte föreslå 
Stadsfullmäktige att till Kaptenen E. B. Lycke försälja tomterna ifråga till ett pris per 
kvadrataln af. För N:o 40 á 3 kronor och för N:o 40 b 2 kronor och 50 öre. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Från det justerade protokollet rätt utdraget: betygas 
  JOSEF CENTERWALL. 
 
 
1909 Lysekils kommun N:r  12. 
STADSFULLMÄKTIGES Handlingar. 
 
Protokoll, hållet vid Stadsfullmäktige i Lysekil sammanträde den 20 December 1909. 
 
Frånvarande med anmälda och godkända förhinder voro Herrar Mattsson, Hernström och 
Hansson. 
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Herr Borgmästaren Sundberg öfvervar förhandlingarna. 
 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 148. 
Till Drätselkammaren hade inkommit en den 24 nästlidne November daterad skrifvelse från v. 
Häradshöfdingen Anders Radhe i Upsala, i hvilken skrifvelse staden erbjöds att för 6.000 
kronor inköpa hans den 10 nästlidne Augusti af. V. Konsuln M. Radhe förvärfvade område, 
enligt skrifvelsen bifogad karta beläget å den till 1/6 mantal skatte Berga Öfre i Lyse socken 
hörande andel i lägenheten Slätten vid norra ändan af den s. k. Smedens damm, samt 
innehållande 4.706 kvadratmeter. 
 
Drätselkammaren hade, såsom nu hit ingifvit utdrag af dess protokoll för den 8 dennes 
utvisande, beslutit att underställa ärendet Stadsfullmäktiges pröfning och beslut och därvid 
afstyrka antagandet af köpeanbudet, enär Stadsfullmäktige den 6 nästlidne Augusti beslutit att 
låta expropriera för vattendammarnas skyddande nödig mark, och det ifrågavarande pmrådet 
tillhörde dylik mark. 
 
Herr Radhe förordade nu antagandet af köpeanbudet ifråga, medan Herr Nilsson, under 
framhållande af att området ifråga väl vore nödigt och nyttigt för staden, men att man på 
grund af ofvanberörda beslut om expropriation icke borde reflektera å köpeanbudet, yrkade 
afslag därå. Stadsfullmäktige biföllo Herr Nilssons yrkande. 
 
§ 149. 
Genom Magistraten hade till Stadsfullmäktige öfverlämnats en ansökan från Idrottsföreningen 
Kamraterna om ett pekuniärt understöd från staden till samma belopp som det skytterörelsen 
tilldelade. 
 
Drätselkammaren, till hvilken Fullmäktiges ordförande remitterat ansökningen för yttrandes 
afgifvande, hade enligt nu föredraget utdrag af dess protokoll för den 8 dennes å då fattadt 
beslut tillstyrkt Stadsfullmäktige att bevilja föreningen ifråga ett bidrag för år 1910 af 200 
kronor. 
 
Stadsfullmäktige beslöto nu i enlighet med detta Drätselkammarens tillstyrkande. 
 
§ 150. 
Drätselkammaren hade hemställt om bemyndigande att till ett pris af 1 krona 50 öre per 
kvadrataln försälja dels till Aug. Rutgersson den enligt en af Stadsingeniören J. Calander i 
sistlidne Sept. månad upprättad och nu företedd kartskiss 964,24 kvadratalnar innehållande 
tomten emellan Isakssons tomt och tomten till Joh. Julius Johanssons hus N:o 6 i Rinkenäs 
och dels till Joh. Julius Johansson den staden tillhöriga delen af tomten till hans nämnda hus 
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med undantag af ett i gatan åt öster utskjutande hörn, hvilken till försäljning föreslagna 
tomtdel enligt nyss åberopade karta innehölle 166,8 kvadratalnar. 
 
Denna Drätselkammarens hemställan bifölls. 
 
§ 151. 
Följande från Hamnstyrelsen inkomna skrifvelse föredrogs: 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige. 
 
För att tillgodose --- Bil. § 151. 
 
Under öfverläggningen yrkades af Herr Anderson med flere instämmanden bifall till 
Hamnstyrelsens förslag af Herr Lindman remiss af ärendet till järnvägskommittén. 
 
Sedan öfverläggningen förklarats afslutad och ordföranden efter framställd proposition på 
bifall till hvartdera af de under öfverläggningen gjorda yrkandena förklarat sig finna 
propositionen på bifall till Herr Lindmans yrkande vara med öfvervägande ja besvarad, 
begärdes votering, som värkställdes efter följande godkända voteringsproposition: 
 
Den som vill att ärendet remitteras till järnvägskommittén, röstar ja, den det icke vill, röstar 
nej, hafva Stadsfullmäktige beslutit i enlighet med Hamnstyrelsens förslag. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar Lindman, Löfving, Christensson och ordföranden ja, men 
Herrar Lindbom, Carlsson, Backman, Anderson, Nilsson, Gunnerson, Luckey, Sterner, 
Jonsson, Richter, Wallin, Gustafsson, Kihlberg, Laurin, Lidell och Wallén nej. 
 
Med 16 röster mot 4 hade alltså Stadsfullmäktige beslutit i enlighet med nejpropositionen, det 
vill säga att ingå till Kungl. Maj:t med en underdånig skrifvelse af samma lydelse som den här 
ofvan intagna, af Hamnstyrelsen föreslagna. 
 
Det uppdrogs åt Hamnstyrelsen att expediera skrifvelsen. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 152. 
De enligt §§ 98 och 103 här ofvan utsedde kommittérade hade nu inkommit med följande 
skrifvelse. 
 
”Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Den 15 sistlidne etc. --- Bil. § 152. 



 1909 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro                            Sällskapet Strömstierna Sida 121 
 

 
Denna skrifvelse genomgicks nu punkt för punkt först beträffande frågan om hvad som skulle 
räknas till kaj och hvilka områden i hamnens närhet skulle få användas till upplagsplatser m. 
m.  
 
Under öfverläggningen härom förordade Herr Borgmästaren Sundberg kommittérades förslag, 
till hvilket Herrar Wallén och Anderson yrkade bifall, medan Herr Lindman yrkade 
bordläggning af ärendet, på det att Stadsfullmäktige måtte få tillfälle att taga närmare 
kännedom om den förebrakta utredningen, hvilket yrkande afslogs. 
 
Efter slutad öfverläggning och framställda propositioner på bifall till hvarje punkt för sig af 
förslaget, beslöto Stadsfullmäktige i öfverensstämmelse med kommittérades förslag med det 
tillägg, att Hamnstyrelsen ej skulle till staden utgifva något arrende för användande af 
upplagsplatser i södra hamnen samt området vid bärareboden, tomten N:o 44 och remsam 
emellan Lyckes och Hallgrens tomter. 
 
Stadsfullmäktige hade alltså härigenom beslutit bland annat dels att Hamnstyrelsen ej finge 
företaga fyllningsarbeten i hamnen utan Fullmäktiges tillstånd, samt att i händelse af sådant 
tillstånd Fullmktige skall bestämma angående förvaltningen och inkomsterna af de utfyllda 
platserna, och dels att nya upplagsplatser å stadens mark ej fingo tagas i anspråk utan 
Fullmäktiges tillstånd och utan att Fullmäktige meddelat bestämmelser angående 
förvaltningen och inkomsten af samma platser. 
 
Vid behandling af punkten i kommittérades förslag rörande fastställandet af remsan mellan 
Lyckes och Hallgrens tomter (innanför staketet) såsom upplagsplats tillvidare för varor 
yrkades af Herr Radhe bifall, men af Herr Luckey afslag å förslaget i denna del. 
 
Sedan ordföranden efter framställd proposition på bifall till hvartdera af dessa yrkanden 
förklarat propositionen på bifall till det förra yrkandet vara med öfvervägande ja besvarad, 
begärdes votering, som verkställdes efter följande voteringsproposition. 
 
Den som vill att remsan mellan Lyckes och Hallgrens tomter tillsvidare skall utgöra 
upplagsplats för varor, röstar ja, den det icke vill, röstar nej. Vinner nej, har kommittérades 
förslag i denna del alltså afslagits. Vid upprop röstade härefter Herrar Radhe, Lindbom, 
Carlsson, Backman, Nilsson, Gunnerson, Sterner, Jonsson, Richter, Wallin, Gustafsson, 
Kihlberg, Löfving och Lidell, samt Herrar Luckey, Laurin, Lindman, Christensson och 
Ordföranden nej. Herr Anderson deltog ej i omröstningen. Stadsfullmäktige hade alltså med 
14 röster mot 5 beslutit i enlighet med japropositionen. 
 
Mot detta beslut reserverade sig Herr Ordföranden. 
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Jämväl vid behandlingen af punkten rörande till hvilken myndighet för upplag å remsan 
mellan Lyckes och Hallgrens tomter skulle gå begärdes votering, som verkställdes efter denna 
godkända voteringsproposition: 
 
Den som vill att inkomsterna för upplag å remsan mellan Lyckes och Hallgrens tomter skall 
gå till stadskassan, röstar ja, den det icke vill röstar nej. Vinner nej, hafva Fullmäktige 
beslutit, att inkomsterna ifråga skola gå till hamnkassan. 
 
Vid upprop röstade härefter Herrar Anderson, Luckey, Richter, Laurin, Lindman, Wallén, 
Christensson och ordföranden ja, men Herrar Radhe, Lindbom, Carlsson, Backman, Nilsson, 
Gunnerson, Sterner, Jonsson, Wallén, Gustafsson, Kihlberg, Löfving och Lidell nej.  
 
Fullmäktige hade alltså beslutit i enlighet med nejpropositionen. 
 
Härefter genomgicks kommittérades förslag angående räntebetalning å hamnkassans skuld till 
stadskassan, hvarjämte Drätselkammarens yttrande i frågan åter föredrogs. 
 
Under öfverläggningen beträffande denna del af kommittérades förslag talade Herr 
Ordföranden för bifall till Drätselkammarens förslag samt yrkade Herrar Nilsson och 
Gunnersson bifall till kommittérades förslag, medan Herr Radhe yrkade afslag å 
Drätselkammarens framställning öfver hufvud om erhållande af ränta. 
 
Efter framställda propositioner på bifall till hvartdera af de två olika punkterna i denna del af 
kommittérades förslag, beslöts i enlighet med kommittérades förslag i båda dessa punkter. 
Räntan å de upplånade 7,000 kronorna bestämdes till 6 %. 
 
§ 153. 
Det under § 138 här ofvan förut antecknade ärendet rörande Hamnstyrelsens hemställan att 
dels det den 26 November 1907 Drätselkammaren beviljade anslaget å 2.000 kronor för 
utfyllande af gata mellan Rosviks hamnplan och Vadet och dels af nedsättning af 
hamnkassans bidrag till stadskassan för nästa år till 7.700 kronor företogs nu åter till 
behandling. 
 
Drätselkammaren hade inkommit med begärdt yttrande i frågan, hvilket yttrande innehölls i 
följande: 
 
”Utdrag af protokollet, hållet hos Drätselkammaren i Lysekil den 8 December 1909. 
 
§ 271. 
Föredrogs etc. --- Bil. § 153. 
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Efter föredragning häraf yrkades under den uppkomna diskussionen af Herr Jonsson, att 
frågan om Hamnkassans bidrag till stadskassan skulle behandlas i samband med 
budgetfrågan, af Herr Radhe bifall till Hamnstyrelsens förslag och af Herr Nilsson 
bordläggning af ärendet, såvidt det rörde anslaget å 2.000 kronor, men afslag därpå i öfrigt, 
medan Herr Ordföranden framhöll, att Hamnstyrelsen, när den påbörjade utfyllnaden ifråga, 
borde hafva ingått till Stadsfullmäktige med begäran att få öfvertaga nu omdebatterade 
anslaget. 
 
Efter slutad öfverläggning framställdes proposition på bordläggning af frågan rörande 
anslaget å 2.000 kronor, hvilken proposition besvarades med ja, hvadan ärendet i denna del 
alltså bordlades. 
 
Härefter beslöto Stadsfullmäktige på därom särskildt framställda propositioner att afslå 
Hamnstyrelsens hemställan angående nedsättning å bidragen till stadskassan till 
polisbevakningen och till stadsingeniörens lön, hvilka bidrag alltså skulle utgå med samma 
belopp som förut. 
 
Mot Fullmäktiges beslut i denna del reserverade sig Herr Radhe, 
 
§ 154. 
En frn Hamnstyrelsen i form av protokollsutdrag inkommen hemställan om bemyndigande att 
med ägaren af Slätteskärs egendom underhandla om förvärf för hamnens räkning af 
vattenrätten jämte behöflig strandremsa vid Slätteskär föredrogs och remitterades på yrkande 
af Herr Lindman till Drätselkammaren och Järnvägskommittén. 
 
§ 155. 
Från Byggnadsnämnden hade inkommit följande förslag till yttrande öfver ett af särskilda 
kommitterade upprättadt förslag till byggnadsstadga för Riket: 
 
”Till Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län. 
 
Såsom etc. --- Bil. § 155. 
 
Efter föredragning häraf och sedan Herr Gunnerson m. fl. talare framhållit, att med hänsyn till 
frågans vikt ytterligare utredning däruti vore önsklig, uppdrogs åt Herr Borgmästaren 
Sundberg, som åtog sig uppdraget, att mot särskild ersättning anskaffa dylik ytterligare 
utredning. 
 
På förslag af Herr Borgmästaren Sundberg beslöts emellertid att omedelbart afsända en sådan 
skrifvelse som den föreslagna, och att sedermera direkt till Kungl. Maj:t inkomma med vidare 
utredning i frågan. 
 



 1909 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro                            Sällskapet Strömstierna Sida 124 
 

Denna paragraf förklarades genast justerad. 
 
§ 156. 
På förslag af Herr Anderson ajournerades sammanträdet till kl. ½6 den 21 dennes. 
 
§ 157. 
Att justera dagens protokoll hemma hos Ordföranden Måndagen den 10 nästa Jan. kl. 2 e. m. 
utsågos Herrar Radhe och Christensson. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
MAGNUS RADHE. 
ROB. G. CHRISTENSSON. 
 
-- 
 
1909 Den 21 December. 
 
Frånvarande med godkändt förfall var Herr Hernström. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg var tillstädes. 
 
Vid protokollet tjänstgjorde undertecknad sekreterare. 
 
§ 158. 
Af Magistraten hade öfverlemnats följande skrifvelse: 
 
”Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Magistraten etc. – Bil. § 158 a. 
 
Härvid voro fogade utgifts- och inkomstflörslag för staden och för Hamnstyrelsen för år 1910. 
 
Jämväl hade vederbörande beredningsutskott inkommit med budgetförslag för nästa år, 
hvilket förslag var åtföljdta f en skriftlig så lydande reservation af Herr Jonsson. 
 
”Vid närmare etc. --- Bil. § 158 b. 
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Dessa handlingar föredrogos nu, därvid Magistratens budgetförslag genomgingos punkt för 
punkt och godkändes med följande ändringar och tillägg: 
 
Herr Jonssons reservation till beredningsutskottets protokoll bifölls. 
 
Denna fråga afgjordes genom votering, därvid följande voterngsproposition godkändes: 
 
Den som bifaller Magistratens ifrågavarande förslag om utdebitering af de 21.800 kronor för 
Rotemyrens uppränsning m. m. och om uttaxering per bevillningskrona, röstar ja, den det icke 
vill röstar nej. Vinner nej, har Herr Jonssons reservation bifallits. 
 
Vid upprop röstade därefter Herrar Radhe, Lindbom, Backman, Anderson, Luckey, Richter, 
Wallin, Kihlberg och Wallén ja, men Herrar Carlsson, Nilsson, Gunnerson, Sterner, Jonsson, 
Hansson, Gustafsson, Laurin, Lindman, Löfving, Lidell, Christensson och Ordföranden nej. 
 
Med 13 röster mot 9 hade alltså beslutits i enlighet med nej-propositionen. 
 
Uppbördsstämmorna bestämdes på yrkande af Herr Nilsson till 3, en i mars, en i juni och en i 
september. 
 
Denna fråga afgjordes också genom votering, därvid Herrar Radhe, Lindbom, Backman, 
Anderson Luckey, Richter, Wallén och Ordföranden röstade för beredningsutskottets förslag 
eller 2 uppbördsstämmor, men Herrar Carlsson, Nilsson, Gunnerson, Sterner, Jonsson, Wallin, 
Hansson, Gustafsson, Kijlberg, Larurin, Lindman, Löfving, Lidell och Christensson för Herr 
Nilssons yrkande eller 3 uppbördsstämmor. 
 
Slutligen godkändes beredningsutskottets förslag om anmärkning i budgetförslaget att de för 
Rotemyrens uppränsning reserverade 2.000 kronor däruti ej upptagits. 
 
§ 159. 
Förrättades val till de befattningar som vid årets slut blefve lediga eller eljest skulle tillsättas 
och som det tillkomme Stadsfullmäktige att besätta. 
 
Därvid utsågos i hufvudsaklig öfverenskommelse med valkommitténs förslag: 
 
a.Till ledamöter i Drätselkammaren för tiden intill 1912 års slut Herrar Öfversten m. m. C. S. 
Lilliehöök och Förvaltaren John Sterner; och till suppleant för samma tid Bagaremästaren R. 
Björsell: 
 
b. till ledamöter i Byggnadsnämnden för tiden intill 1913 års slut Fabrikören J. H. Lindman 
efter lottning med Byggmästaren O. Wallén och till suppleant därinnan Fabrikören J. F. 
Lindbom; 
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c. till ledamöter i Hamnstyrelsen för tiden intill 1911 års slut Herrar v. Konsul M. Radhe och 
Ombudsmannen H. Hansson; 
 
d. till ledamöter i Handels- och Sjöfartsnämnden för tiden intill 1911 års slut Herrar 
Sjökaptenen L. A. Carlsson, v. Konsuln G. Richter, Lotsförmannen Emilius Hörman, 
Fabrikören J. E. Lindbom och Bagaremästaren R. Björsell. 
 
e. till ledamöter i Valkommittén för nästa år Herrar Handl. B. P. Jonsson, v. Konsuln G. 
Richter, Bankkassören C. F. Lidell, Fabrikören J. H. Lindman och Doktor Axel Nilsson: 
 
f. till ledamöter i Brandförsäkringskommittén för år 1910 Herrar Stadsingeniören J. Calander 
och Snickaren Joh. Tholsson med Herrar Fabrikören J. H. Lindman och Snickaren C. J. 
Nordström såsom suppleanter: 
 
g. till ledamot i Lysekils Föreläsningsförening för år 1910 Doktorn Axel Nilsson; 
 
h. till ledamöter i Styrelsen för Lysekils Vatten- och Kloakledningar för tiden intill 1912 års 
slut Förvaltaren J. Sterner, v. Konsuln J. G. Gunnerson och Fabrikören Aug. Mattsson med 
Herrar Sparbankskamreraren J. A. Andersson och Sjökaptenen Aug. Kihlberg såsom 
suppleanter; 
 
i.Till ledamot i Fattigvårdsstyrelsen för tiden t. o. m. 1910 års utgång Handl. Axel Beronius; 
 
j.till suppleant i Styrelsen för Samskolan för tiden intill 1912 års utgång Sjökaptenen Aug. 
Kihlberg; 
 
k.till hufvudmän i Lysekils Sparbank för tiden intill 1915 års slut Bankkassören C. F. Lidell, 
Fabrikören J. E. Lindbom och Doktorn Axel Nilsson samt i stället för aflidne Kyrkoherden V. 
Bastholm för tiden intill 1911 års slut Bankkamreraren G. Ekström; 
 
l.till revisorer af följande räkenskaper för år 1909, nämligen: 
 
1.Drätselkammaens: Herrar C. Rudberg, O. Fredén och Axel Beronius med herrar A. Gillqvist 
och Alfr. Bovik såsom suppleanter; 
 
2.Fattigvårdsstyrelsens: Herrar V. Reinhold och Handl. J. A. Jakobsson med Herrar A. 
Beronius och Justinus Tobiasson såsom suppleanter; 
 
3.Samskolans: Herr Rådmannen J. Fr. Carlson; 
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4.Brännvinsförsäljningsaktiebolagets: Herrar Aug. Lysell och Gust. Richter med Herr L. A. 
Carlsson såsom suppleant; 
 
5.Föreläsningsföreningens: Herr Disponenten E. Löfberg; 
 
6.Hamnstyrelsens: Herrar E. Landeberg, Charles Lidell och Sparbankskamreraren J. A. 
Anderson, med Herrar Handl. P. Lundbom och Hj. Carlsson på Slätteskär såsom suppleanter; 
 
7. Hälsovårdsnämndens: Herrar J. E. Lindbom och E. Luckey med Herr Otto Bovik såsom 
suppleant; 
 
8. Järnvägskommitténs: Herrar Handlanden B. P. Jonsson och Gust. Richter; och 
 
9. Skyttegillets: Herr Hugo Hallgren. 
 
§ 160. 
Att justera dagens protokoll hemma hos Herr ordföranden Måndagen den 10 nästa Januari kl. 
2 e. m. utsågos Herrar Radhe och Christensso. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 
Justeradt: 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
MAGNUS RADHE. 
ROB. G. CHRISTENSON. 
 
Att ofvanstående protokoll blifvit efter förut skedd kungörelse offentligen uppläst å Rådhuset 
Måndagen den 10 Januari 1910 kl. 5 e. m. betygas 
 
C. S. LILLIEHÖÖK. 
 /Josef Centerwall. 
 
Bil. till prot. N:o 12, § 151. 
 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
För att tillgodose det allmänna behofvet af kajer och upplagsplatser i Stadens södra hamn, 
hvilka behof icke kunna tillgodoses utan att Staden träder emellan, då hamnkassans medel 
givetvis icke därtill kunna förslå, får Hamnstyrelsen anhålla, att Herrar Stadsfullmäktige måtte 
ingå till Kungl. Maj:t med underdånig begäran om statsanslag och därvid anföra följande: 
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”Till Komungen. 
 
Under de senaste 15 åren har Lysekils Hamnstyrelse, med de små medel som stått den till 
buds, låtit utföra förbättringar och nybyggnader i Stadens hamnar, för att i möjligaste mån 
söka tillfredsställa det allt mer växande behofvet af kajer och upplagsplatser. 
 
Under 1908 fullbordades en kajbyggnad af 86 meters längd söderut från ångbåtsbryggans hals 
som å bifogade karta. Bil. I. är betecknad med A för en kostnad af Kronor 19.790:39. 
 
Härigenom har trafiken med de reguliära passagerareångbåtarne blifvit tillgodosedt och 
arbetet var absolut nödvändigt enär stora ångbåtsbryggan numera icke är till fyllest. 
 
Ur lokalsynpunkt äro de redan utförda kajanläggningarne för närvarande tillfyllest, men med 
fästadt afseende å den blifvande järnvägslinien Lysekil – Bohusbanan hvarå Eders Kungl. 
Maj:t den 8 Maj beviljat Nådig konsession och det ymniga sillfisket som under höst och 
vintermånaderna pågå, torde med all sannolikhet då järnvägen kommit till stånd och således 
snabba förbindelser erhållits för transporter inom riket, Lysekil såsom cantralpunkt i 
Bohuslänska skärgården, blifva afsättningsorten för sill och fisk året om. 
 
Men härtill kräfves såväl större kajutrymme som hamnplaner än hvad som finnes för att detta 
allmänna inträsse skall kunna tillgodoses. 
 
Redan under år 1903 utarbetade Distriktschefen i Västra Väg- och Vattenbyggnadsdistriktet 
Majoren m. m. Th. Helleberg förslag till kajbyggnad å sträckan från Rosvik till Sillgränds 
brygga med längd af 82 meter för 4 meters djup under medelvattenstånd uppgående till en 
kostnad af 70.000 kronor samt vidtog därefter under årens lopp förberedande undersökningar 
för ett fortsatt kajarbete österut till Slätteskär. 
 
Stadens Hamnstyrelse ansåg sig nödsakad att ingå till Stadsfullmäktige med begäran att få 
påbörja den af Major Helleberg på Hamnstyrelsens förslag förändrade planen för 
kajanläggningen Rosvik – Sillgränds brygga för en kostnad af 40.000 kronor och genom 
beslut af den 16 Mars 1908, Bil. II, blef denna begäran bifallen dock skulle kostnaden 
bestridas af hamnens medel. 
 
Detta arbete är nu fullbordadt och af bilagda intyg af Notarius Publicus, Bil. III, utgör 
kostnaden tillhopa kronor 41.548:27. 
 
Major Helleberg har kontrollerat denna kajbyggnad och slutbesiktigat densamma, hvilket 
återfinnes i hans beskrifning, Bil. IV, och å pl. 1 betecknat med A-B. 
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Af bilagda redogörelse för hamnens räkenskaper 1904-1908, Bil V, framgår att hamnkassan 
har skuld och således icke är i stnd af egna medel kunna fortsätta kajbyggnaden enligt det 
Hellebergsla förslaget. 
 
Detta sistnämnda afser sträckan Sillgränds brygga och Lysekils brygga och utgör 94 meter vid 
ett vattendjup under medelvatten af 6 meter, hvartill kostnaden uppgår till 129.000 kronor, 
Bil. VI, och å pl. 1 betecknad med C-D. 
 
På grund af det i underdånighet anförda och med bifogande af Major Hellebergs 
kostnadsförslager och ritningar pl. 1 och 2, få Stadsfullmäktige i underdånighet anhålla, att 
det täcktes Eders Kungl. Maj:t, af det anslag som årligen står till Eders Kungl. Maj:ts 
förfogande till förbättrande af Rikets hamnar, bevilja Lysekils Hamn ¾-delar af 
kajanläggningskostnaderna Rosvik – Sillgränd – Lysells brygga kronor 170.548:- med kronor 
127.911:- 
 
Underdånigst 
 
 
Bil. till prot. N:o 12, § 152. 
 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Den 15 sistlidne September ha Stadsfullmäktige åt undertecknade uppdragit utredningen af ett 
på fullmäktiges pröfning beroende förslag om bestämmande af gränserna för stadens kajer 
och upplagsplatser m. m., hvilket ärende förut beredt af drätselkammaren och hamnstyrelsen. 
 
Lösningen af frågan om hvad som skall till kaj räknas, synes vara synnerligen enkel. Till kaj 
kan ju ej räknas andra områden vid sjön än där anordningar redan äro vidtagna för fartugs 
förtöjning eller lastning och lossning. Af stränderna i Norra hamnen kan således för 
närvarande icke andra platser räknas till kaj än där anordningar för sjöfarten redan nu äro 
vidtagna, såsom Kolbryggan, Kölhalningsbryggan och Fiskbryggan. 
 
Drätselkammarens förslag i denna del af ärendet synes följdaktiligen välgrundadt, jämväl 
beträffande kajredden, hvarför detta förslag tillstyrkes. 
 
Beträffande fastställandet af de områden ”i hamnens närhet, som få användas till 
upplagsplatser”, så föreslås, att följande områden tillsvidare afsättes att tjäna som upplag för 
varor nämligen 
 
I södra hamnen: 
 
1.ett af hamnstyrelsen föreslaget område vid Sillgränds brygga: 
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2.ett af Drätselkammaren föreslaget område af Rosvikstorg, å företedd karta betecknadt med 
d-e-f-g. Öfriga delar af torget anses böra reserveras för torghandeln; 
 
3.ett af hamnstyrelsen föreslaget område mellan Rosviksgatan och G. J. Sundbergs magasin i 
Rosvik eller den plats, där bärareboden är belägen; 
 
4.tomten n:r 44 nedanför Strandbergska tomten; 
 
5.den å Hamnstyrelsens karta utmärkta remsan nedanom E. B. Lyckes och Hallgrens tomter. 
 
I norra hamnen: 
 
De af drätselkammaren föreslagna områdena vid där befintliga bryggor näml. Kolbryggan, 
Kölhalningsbryggan och Fiskbryggan. I öfrigt synes för närvarande några upplagsplatser för 
sjöfartens behof icke erfordrats i norra hamnen. De stenfirmor, som bedrifva utskeppning 
därifrån, hafva redan för detta ändamål förhyrt upplagsplatser för längre tid. 
 
Då utnyttjandet af och uppsikten öfver dessa upplagsplatser synes lämpligast kunna 
ombesörjas af Hamnstyrelsen, hemställa vi att de ställas under denna styrelses förvaltning. 
 
Hvad slutligen beträffar frågan om och i hvad mån inkomsten af upplagsplatserna må 
tillkomma hamnstyrelsen, så har styrelsen, för denna frågas bedömande, anfört, bland annat, 
att upplagsplatserna vid Sillgränds bryggs och Rosvikstorg blifvit uppfyllda och 
iordningställda för hamnkassans medel. Hamnkassan synes äfven hafva bekostat 
iordningställandet af planerna vid Kolbryggan, Fiskbryggan och Kölhalningsbryggan. 
 
Däremot torde, enligt hvad kommunalstämmans protokoll den 28 juni 1889 utvisar, med 
stadskassans medel ha bestridts iordningställandet af upplagsplatsen vid bärareexpeditionen. 
Såvidt vi hafva oss bekant har hamnkassan icke heller nedlagt några kostnader å den till 
upplagsplats föreslagna tomten n:r 44 eller remsan nedanför Lyckes och Hallgrens tomter. 
 
Då det får anses billigt, att hamnkassan erhåller någon godtgörelse för hvad den påkostat i och 
för utfyllnader, föreslås, att inkomsten af upplagsplatserna vid de tre bryggorna i norra 
hamnen samt upplagsplatserna under n:r 1 och 2 här ofvan i södra hamnen må tillfalla 
hamnkassan. 
 
Huruvida hamnkassan skall till staden utgifva något arrende för användandet af de öfriga 
upplagsplatserna i södra hamnen eller området vid bärareboden, tomten n:r 44 och remsan 
nedom Lyckes och Hallgrens tomter, för hvilka kassan ej haft några kostnader, eller om 
hamnkassans inkomstkällor böra förstärkas genom ett afgiftsfritt upplåtande till 
hamnstyrlesen af jämväl dessa platser, är en ekonomisk fråga, hvarom vi ej torde ha 
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befogenhet att yttra oss, hvarför vi, utan att framställa något förslag, öfverlämna den till 
Stadsfullmäktiges bedömande. 
 
Hvad angår ärendet i öfrigt, hemställa vi, i hufvudsaklig öfverensstämmelse med 
Drätselkammarens förslag, att Stadsfullmäktige ville besluta 
 
att nya upplagsplatser å stadens mark icke får tagas i anspråk förr än Stadsfullmäktige därtill 
lämnat tillstånd samt meddelat bestämmelser angående förvaltningen och inkomsten af 
samma platser; 
 
att hamnstyelsen icke må företaga några fyllnadsarbeten utan Stadsfullmäktiges tillstånd, samt 
att, då sådant tillstånd meddelas, Stadsfullmäktige skola bestämma angående förvaltningen 
och inkomsten af de utfyllda platserna. 
 
Beträffande hänskjutna frågan om skyldighet för hamnstyrelsen att gällda ränta å 
hamnkassans under år 1908 uppkomna skuld till stadskassan å 15.700 kronor, anse vi skäligt 
att hamnkassan måtte befrias från erläggande af ränta å det obetalda bidraget till stadskassan 
för år 1908 eller 8.700 kronor. 
 
Hvad däremot beträffar det belopp å 7.000 kronor, som hamnkassan erhållit till låns för 
påbörjande af kajarbetet i Rosvik, så erinras om, att anslaget till nämnda kajarbete beviljas att 
utgå af hamnens medel. Vid sådant förhållande är det uppenbart, att hamnstyrelsen är skyldig 
att gälda jämväl ränta å medel, som för detta ändamål upplånats, vare sig medlen erhållits från 
stadskassan eller enskild långifvare. Vi anse oss därför böra föreslå Stadsfullmäktige att 
besluta, att ränta å nämnda lån, 7.000 kronor, skall erläggas till stadskassan från dagen för 
lånets erhållande. 
 
Lysekil den 4 December 1909. 
  AXEL SUNDBERG. 
AUG. MATTSSON.   AUG. L. KIHLBERG. 
JOHN STERNER.   L. A. CARLSSON. 
 
Bil. till prot. N:o 12, § 153. 
 
Utdrag af protokollet, hållet hos Drätselkammaren i Lysekil den 8 December 1909. 
 
§ 271. Föredrogs från Stadsfullmäktige remitterade Hamnstyrelsens protokoll den 19 sistlidne 
November, hvaruti yrkas dels att 2.000 kronor, som den 26 Nov. 1907 ställdes till 
Drätselkammarens förfogande för utfyllning af Strandgatan mellan Rosviks plan och Vadet, 
måtte få disponeras af Hamnstyrelsen och dels att hamnkassans bidrag till staden för nästa år 
nedsättes med 1.400 kronor eller från nuvarande 9.100 kronor till 7.700 kronor. 
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Rörande det första af dessa yrkanden får Drätselkammaren upplysa, ett bemälte 2.000 kronor 
icke finnes upptaget i detta års fastställda utgifts- och inkomststat. Då dessa medel således 
icke längre äro reserverade. Måste desammas utbetalande blifva föremål för Stadsfullmäktiges 
beslut. 
 
Hamnstyrelsen begär vidare att bidraget till polisbevakningen måtte nedsättas från nuvarande 
2.700 kronor till 2.000 kronor och anför som skäl att bevakningen vid hamnen är, ehuru 
polisstyrkan ökats, densamma som förut och motivera ingalunda förhöjningen. 
 
Hamnens bidrag till polisbevakningen höjdes när stadens polisväsende omorganiserades. 
Denna höjning var fullt motiverad, enär bevakningen vid hamnen därefter kunde blifva fullt 
effektiv. Anser hamnstyrelsen att så icke är förhållandet, bör rättelse härutinnan sökas hos 
Magistraten. Då fullgiltiga skäl icke kunna anses föreligga för nedsättning af detta bidrag, får 
Drätselkammaren afstyrka bifall därtill. 
 
Slutligen yrkar Hamnstyrelsen, att hamnens bidrag till Hamningeniörens lön nedsättes från nu 
utgående 1.200 kronor till 500 kronor och motiverar denna sin begäran med att hamnen icke 
har någon nytta af Stadsingeniören, att, för den dagliga kontrollen öfver kajarbetena, 
Hamnkaptenen förordats och att således Stadsingeniören icke är upptagen af något arbete för 
hamnen. Af sist anförda skäl kan man, lätt förklarligt, få den uppfattningen att Hamnstyrelsen 
anser Stadsingeniören oduglig att kontrollera arbetena vid hamnen och att Hamnkapten i detta 
hänseende besitter större kompetens. 
 
Om den sistnämndes förmåga att som ingeniör leda de mångahanda arbetens som förekomma 
vid hamnbyggnader kan Drätselkammaren ej yttra sig, dock hade det sannolikt ej inträffat ett 
redan afsynadt och godkändt kajarbete efter en jämförelsevis kort tid måst upprifvas och 
ombyggas, om stadens ingeniör haft uppsikten däröfver. 
 
Det torde vara enastående, att, i ett stadssamhälle, där stadsingeniör är anställd, icke denne är 
själfskrifven att leda, öfvervaka samt besiktiga alla inom staden och för dess räkning 
förekommande ingeniörsarbeten samt vara med vid afsyningar; och finner Drätselkammaren 
det i alla afseenden olämpligt att hamnkaptenen får uppdrag som inte alls tillhör hans tjänst 
och som naturligtvis måste veka hinderligt vid utöfningen af hans ganska maktpåliggande 
åligganden såsom hamnkspten. Då Drätselkammaren anser att detta missförhållande ej bör 
fortfara och alldra minst att Stadsfullmäktige lämnar sitt godkännande, hvilket skulle blifva 
fallet om Stadsfullmäktige biföll Hamnstyrelsens sistberörda yrkande, med den motivering 
därför densamma anfört, så får Drätselkammaren afstyrka att hamnens bidrag till 
Stadsingeniörens aflöning nedsättes. 
 
Som ofvan 
JOSEF CENTERWALL. 
 



 1909 Lysekils Stadsfullmäktige 

© Kerstin Jungebro                            Sällskapet Strömstierna Sida 133 
 

Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
   JOSEF CENTERWALL. 
 
Bil. till prot. N:o 12, § 155. 
 
Till Konungens Befallningshafvande i Göteborgs och Bohus län. 
 
Såsom infordrat yttrande öfver ett af särskilda kommittérade upprättadt förslag till 
byggnadsstadga för riket, få Stadsfullmäktige efter Byggnadsnämndens hörande, härmed 
anföra följande: 
 
Förslagets 46 § innehåller, att inom område för öppet byggnadssätt afståndet mellan byggnad 
och grannens tomt icke får understiga 6 meter, såvida byggnaden icke uppföres till större höjd 
än 6 meter, i hvilket fall nämnda afstånd får minskas till 4½ meter. 50 § föreskrifver härjämte, 
att fönster icke få anbringas mot grannens tomt på närare afstånd än 12 meter, såvida ej huset 
är lägre än 6 meter, då fönstren få anordnas på ett afstånd af 4½ meter. 
 
Af dessa bestämmelser följer, att tomterna inom område för öppet byggnadssätt måste göras 
synnerligen rymliga. 
 
Om inom sådan stadsdel hus med hänsyn till bestämmelserna om rumshöjd icke torde kunna 
byggas i mer än en våning, måste nämligen, för den händelse husets längd beräknas till 11 
meter, tomten äga en längd mot gatan af minst 20 meter samt, om den erhåller kvadratisk 
form, tomtens areal uppgå till minst 440 kvadratmeter. 
 
Är fråga om uppförande af ett högre hus af t. ex. en längd af 16 meter beror tomtens storlek af 
huruvida fönster anbringas å gaflarna. Därest sådant ej sker uppgår tomtens längd mot gatan 
till minst 28 meter och hela tomten, om den är kvadratisk, till 784 kvadratmeter. Anbringas 
fönster å ena gafveln måste tomtens gatulinie beräknas till minst 34 meter och areal 1.156 
meter, och om bägge gaflarna förses med fönster blifva motsvarande siffror 40 meter och 
1.600 kvadratmeter. 
 
Dylika rymliga tomter kunna icke anordnas här i staden, där de nu bebyggda tomternas 
medelareal uppgår till omkring 400 kvadratmeter. Inom Lysekils stad finnes nämligen på 
grund af de omgifvande bergformationerna synnerligen begränsade områden, som äro 
lämpliga för bebyggande. Härtill kommer att en afsevärd del af dessa områden måste, för att 
kunna användas för byggnadsändamål, med betydande kostnader afsprängas och planeras. 
 
Medelpriset på tomter här i staden utgör nu omkring 5,50 per kvadratmeter. Med beräknande 
af detta pris skulle inom område för öppet byggnadssätt priset för tomt till hus om 16 meters 
längd uppgå till högst 8.800 kronor och lägst 6.358 kronor samt för ett envåningshus om 11 
meters längd 2.420 kronor. 
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Det är vid sådant förhållande uppenbart, att bestämmelserna i 46 och 48 §§ skulle komma att i 
väsentlig mån antingfen nedbringa det nu rådande tomtvärdet eller ock verka hämmande å 
byggnadsverksamheten härstädes. 
 
Med användande af s. k. slutet eller koppladt byggnadssätt torde visserligen olägenheten af 
alltför dyrbara tomter kunna i någon mån undvikas, men det öppna byggnadssättet är ju enligt 
kommittérades åsikt i allmänhet att föredraga. 
 
Vidare få Stadsfullmäktige framhålla önskvärdheten af sådan ändring i 48 § att jämväl i stad 
af IV gruppen, hvari Lysekil placerats, hus af sten eller annat därmed jämförligt ämne må få 
uppföras i tre våningar med vindsrum till en höjd af 14 meter. Här i staden äro arbetslöner och 
andra byggnadskostnader lika höga som i de större städerna, åtminstone i stad af III gruppen. 
Vid detta förhållande blir ett stenhus om 2 våningar härstädes i allmänhet icke räntabelt, 
hvaremot ett stenhus om 3 våningar synes kunna bereda sin ägare skälig ränta å de nedlagda 
byggnadskostnaderna. 
 
I sistnämnda § har jämväl meddelats förbud mot uppförande af byggnader med en våning af 
sten och två af trä i stad, tillhörande IV gruppen. Med anledning häraf tillåta sig 
Stadsfullmäktige meddela, att just detta slags hus under de senaste 15 åren här varit den mäst 
omtyckta typen, att en mängd sådana hus uppförts härstädes och att på enträgna 
framställningar bestämmelser om rätt till användande av denna byggnadstyp införts i stadens 
byggnadsordning.  
 
Bestämmelserna i 7 § om rätt för Byggnadsnämnd att uppdraga åt någon sin tjänsteman eller 
ledamot att meddela beslut i mondre ärenden, synes böra utsträckas äfven till mindre stad än 
med innevånareantal å 10.000. 
 
Slutligen bör införas ett tillägg till bestämmelsen i 25 § om förbättringar i redan befintlig 
tomtindelning. I nämnda § föreskrifves, att förbättringar skola vidtagas, därest sådant kan ske. 
Härtill bör läggas: ”utan allt för stor olägenhet för tomtägare och kostnad för samhället.” 
 
Stadsfullmäktige hava icke ännu haft att granska kommittérades förslag så ingående som 
erfordrats med hänsyn till de synnerligen viktiga förhållanden, förslaget afser att reglera. 
Därför anser sig Stadsfullmäktige icke kunna tillstyrka antagande af de bestämmelser i 
förslaget, mot hvilka anmärkning nu ej framställts, utan hafva Stadsfullmäktige i dag beslutat 
att låta verkställa en ytterligare granskning af förslaget. 
 
Resuktatet af denna granskning skall sedermera på lämpligt sätt bringas till vederbörandes 
kännedom. Lysekil den 20 December 1909. 
 
På Stadsfullmäktiges vägnar: 
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Bil. till prot N:o 12, § 158 a. 
 
Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Magistraten får härmed öfverlämna utgifts- och inkomstförslag för år 1910. 
 
Af detta förslag inhämtas, att bland utgifterna upptagits stadens sväfvande skuld, 80.000 
kronor, samt bland inkomsterna fordran af tomtförsäljningskassan till belopp af kronor 
72.838:51 och af hamnkassan till belopp af kronor 4.000:- 
 
Häraf framgår, att utdebitering icke anlitats för täckande af hela den sväfvande skulden, utan 
endast för en mindre del däraf eller kronor 3.161:39. 
 
Beträffande återstoden af den sväfvande skulden eller kronor 72.838:61, så har denna 
uppkommit dels därigenom att af Hamnstyrelsens bidrag till stadskassan återstår oguldet 
kronor 4.000, hvilket bör ersättas under nästa år, samt dels genom följande utgifter: 
 
Inköp af Bansvik   Kr. 15.000:- 
”         ”  Mollénska jorden   ” 13.759:- 
Ränta och amortering å obligationslånet jämte andra  
mindre kostnader utöfver hvad tomtförsäljningen  
inbringat    ” 18.524:79 
   Summa kronor 47.283:79 
 
Härtill kommer tomtförsäljningskassans obetalda  
skuld från år 1908   Kr. 25.554:82 
   Summa kronor 72.838:61 
 
Magisraten har ansett, att utdebitering för sistnämnda belopp kronor 72.838:61 ej bör äga 
rum. Då ju tomtförsäljningskassan äger en tillgång i Lysekils Mekaniska Verkstads 
Aktiebolags intecknade skuld till staden å 96.058 kronor 94 öre. 
 
Det vore fördelaktigt för staden om detta skuldebref blefve infriadt, så att någon skuldsättning 
af s. k. sväfvande art ej vidare behöfde anlitas. Staden nödgas nämligen nu till nästa år 
balansera med ett svöfvande lån å kronor 76.838:61, hvilket, då hamnkassans obetalda bidrag 
inflyter, minskas med 4.000 kronor. 
 
Lysekil den 15 December 1909. 
 
På Magistratens vägnar: 
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AXEL SUNDBERG. 
 
 
Bil. till prot. N:o 12, § 158 b. 
 
Vid närmare eftertanke angående budgetförslaget för 1910 får jag en annan uppfattning än när 
jag hade i beredningen och får härmed närmare utveckla denna. Jag föreslår: 
 
Att af anslaget för Rotemyr kronor 21.800 tages lån å¨kortare tid än två år å kronor 9.321:12, 
resten eller kronor 12.478:88 står kvar å bevillningen och då blifver uttaxeringen kronor 5,50 
per bevillningskrona, eller som den är i år. 
 
Men äfven beloppet kronor 12.478:88 som nu uttaxeras bör Drätselkammaren få tillbaka när 
stora lånet erhållits. Att tvåårslånet äfven betalas af det stora lånet säger sig själft. 
 
Ofvanstående förslag grundar jag därpå att ett sådant företag som vattenanskaffning bör ej en 
generation betala utan såsom med skolhus och kyrkor äfven kommande släkten må bidraga. 
 
Lysekil den 18 December 1909. 
B. P. JONSSON. 
 
REGISTER 1909. 
 
Afkortning af utskylder, 45, 57, 69, 124. 
Ajournering af sammanträde, 156. 
Amorteringslån, 144. 
Anslag till Trädplanterings-föreningen, 31, 36; Idrottssällskapets anhållan om, 93, 100; 
Järnvägskommittén, 105; till Föreläsningsföreningen 122: till Samskolan, 123, 135; till 
Hamnkassan, gatufyllnad, 138, 153; till Idrottföreningen Kamraterna, 141, 149. 
Apoteksgatans inlösande af område för dess framdragande, 62, 76. 
 
Bansvik, Lilla, kontrakt, 18. 
Bastholms frånfälle, före § 111. 
Beklädnadspengar, extra poliser, 43, 53. 
Beredningsutskott, 136. 
Berg- och Tomtföreningen Klippan, tomtbyte, 72; köp af tomter, 79, 89. 
Besvär, Kungl. Maj:ts resolution, 42. 
Borgmästaren. Ålderstillägg, 81, 87; vikarie 106. 
Brandförsäkringskommittén, val, 159. 
Brandväsendet, brandsoldaterna, läkarevård etc., 82, 99; val af Brandchef och v. brandchef, 
137. 
Brännvinsbolaget, revision 59; anskaffande af lokaler, 75; revisorer, val, 159. 
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Budgetförslag, 158. 
Byggnadsnämnd, val, 159. 
Byggnadsstadga för Riket, förslag, 155. 
Drätselkammaren, ordförandeval, 3; ledamots agsägelse, 73; revision 114, afgående 
ledamöter, 125; val af ledamöter och revisorer, 159. 
 
Elektricitetsverk, stadens eget 17. 
Expropriation af Tröte- och Rotemyrarna, 80, 144. 
 
Fastighet, värdestegringsskatt, 143. 
Fattigvårdsstyrelsen, revision 108; reglemente, 127; ledamots entledigande, 139; val af 
ledamöter och revisorer, 159. 
Finkan, gamla, sinnessjukas vård, 109, 112. 
Fyllnadsval efter Bastholm, 130. 
Föreläsningsföreningen, revision, 117; anslag, 122; val af ledamot och revisorer, 159. 
Förmyndarskap, val af gode män, 12. 
 
Gatubelysning, tvist mellan Drätselkammaren och Lysekil Elektriska Akt.-Bol., 20, 23, 33; 
nattetid, 94; S. Kvarngatan, 140. 
Gatuförbättring; Korsgatan, 6, 49; Rosviks hamnplan – Vadet, 138. 
Gratifikation, till extra poliskonstapel Hansson, 66, 86. 
 
Hamnens område, 15, 98, 103, 152. 
Hamnkassans skuld, 5, 103, 152; anslag för fyllnad, 138, 153; bidrag till stadskassan, 138, 
153. 
Hamnstyrelsen, kreditiv, 27; anmälan om val af Ordförande och v. ordförande, 61; revision, 
115; val av ledamter och revisorer, 159. 
Handels- och Sjöfartsnämnd, val, 159. 
Husnumrering i hela staden, 63, 65. 
Hälsovårdsnämnden, afsägelse och val, 11; revision, 108; revisorer, 159. 
 
Inköp av Mollénska jorden å Slätten, underhandling, 58, 131. 
Idrottsföreningen Kamraterna, anslag, 141, 149. 
Idrottssällskapets anhållan om anslag, 93, 100. 
 
Jordabalk, förslag, 142. 
Järnvägsföretaget Lysekil – stadsbanan, aktieteckning, 88; förslagsanslag 105. 
Järnvägskommittén, revisorer, 7, 159; revisionsberättelse, 60. 
 
Kaj, hvad därtill räknas, 15, 98, 152; statsbidrag till, 151. 
Kommunalförfattningarna, ändring af vissa §§, 143. 
Kommunalutskylder, anhållan om afkortning, 57, 69. 
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Kvarngatorna, N. och S., omnumrering, 32, 50; Södra, belysning, 140. 
 
Lagförslag, ändring, ang. Kommunalstyrelse i stad, 39. 
Landstingsmän, val, 78. 
Ljunggren, Rudolf, tjänstgöringspengar under sjukdom, 54, 67. 
Lundströms testamente, 35. 
Lån, 145. 
Löneförhöjning, stadskassören, 30, 47; brandkorpralen, 37, 68; borgmästaren, 81,87; 
stadstjänaren, 120, 133; förste stadsläkaren, 121, 132. 
Löner och arfvoden, utbetalas, 14. 
 
Mantalsskrifningsförrättning, ombud, 126. 
Mollénska jorden å Slätten, inköp, 58, 131. 
 
Numrering å byggnader och tomter, 63, 65. 
 
Ombud, mantalsskrifningsförrättning, 126. 
Omnumrering af N. och S. Kvarngatorna, 32, 50. 
 
Pension, A. E. Hansson, 44, 52, 66, 86. 
Poliser, extra, beklädnadspengar, 43, 53. 
Poliskonstapel Ljunggrens anhållan om tjänstgöringspengar under sjukdom, 54, 67. 
Poliskontorsbyggnaden, centraluppvärmning, 46. 
 
Reglemente för Fattigvården, 127. 
Rotemyrens upprensning m. m. 104, 111, 144, 158. 
Rådhuslokaler, anskaffning af, 91,97. 
Rågångsreglering, ombud, 95. 
 
Sandberget, tomtpris, besluts upphäfvande, 128, 134. 
Samskolan, revision, 116; anslag, 123, 135; val av styrelseledamot och revisorer, 159. 
Sinnessjuka, tillfällig vård, 109, 112. 
Skyttegillet, revisorer, 159. 
Slätteskär, förvärf av strandrätt, 154. 
Sparbanken, val af hufudmän, 159. 
Stadsfiskalen, tjänstelokal, 4. 
Stadsfullmäktige, val, 1; ordförandeval, 2; ledamöters utvaro, 85; fyllnadsval, 130; 
sammanträdes ajournering, 156. 
Stadsläkare, andre, deltagande i Fattigvårdens förhandlingar, 8, 21; förste, löneförhöjning, 
121, 132. 
Stadsparken, nedsatt arrendebelopp, 124. 
Stadsplan, 90. 
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Stadstjänaren, ålderstillägg, 120, 133. 
 
Taxeringsnämnd, val, 29. 
Tolagsersättning, riksdagsmotion om, 13; skrifvelse från Riksdagsmannen Åkerman, 19. 
Tomtbyte, 72. 
Tomtförsäljningar, L. P. Davidsson 9; Gust. Andersson, 10; L. J. Larsson & Co, 24; Carl 
Cornér, 25, 113; C. Tobiasson, 26; F. Abrahamsson, 28, 38; V. Olsson, 70; Amalia 
Abrahamsson, 71; Christina Lycke, 74, 83; Joh. Augustsson, Edv. Karlsson, Alida 
Henriksson, J. Sterner, 92; Aug. Johansson, 101; M. Bovik, 102; J. Lindell, 118; Axel 
Johansson, 119; E. B. Lycke, 146; A. Rutgersson, J. J. Johansson, 150. 
Tomtköp af Berg- och Tomtföreningen Klippan, 79, 89; Berga Öfre, 148. 
Trädplanteringsföreningen, bidrag, 31, 36. 
Tröte- och Rotemyrarna expropriation o. d., 80, 144. 
 
Uppbördsstämma, 158. 
Upphäfvande af beslut, 128, 134. 
Upplagsplats för ves, m. m. vid Norra Hamnen, 16, 40, 51. 
Uppränsning af Rotemyren, 104, 111, 144, 158. 
Utgifts- och inkomstförslag, 158. 
Utskänkning, 41, 55, 56, 107. 
 
Val genom Stadsfullmäktige till kommunala befattningar, 159. 
Valkommittén, val av ledamöter, 159. 
Vattenrätt till Slätteskär, 154. 
Vattenstyrelsen, anmälan om val, 61; val av ledamöter, 159. 
Vikarie för Borgmästaren, 106. 
Värdestegringsskatt å fastigheter, 143. 
Ålderstillägg till Borgmästaren, 81; till Stadstjänaren, 120, 133. 
 
./ 
 
2014-06-29 Kerstin Jungebro, avskrift klar. 
 
2014-07-02 Per Stenros justerat några stavfel, 
 Ändrat kr till kronor, 
 Ändrat kv.- till kvadrat, 
 Justerat kommantecken i tusentalsangivelse till punkt, 
 Kompletterat förnamnsförkortning till hela förnamn (för Abrahamsson). 
 
./ 


